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وزیر راه و شهرسازی خبر داد
وسیه در حوزه حمل و نقل   توافقات ایران و ر

ریلی، هوایی و دریایی و جاده ای

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
جزئیات پیمان پولی و سند اقدام مشترک 

وسیه میان ایران و ر

پزشکیان: 
 باید بستـر رشد و ارتقای کشاورزان 

در بازارهای جهانی فراهم شود

تأثیرات منفی رجیستری گوشی های قاچاق

تامین مالی غیرتورمی در اقتصاد ایران 
جوابگو است؟
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دستکاری طبیعت و تحریک فجایع اقلیمی
چگونه بحران اقلیمی سوخت آتش سوزی های 

ویرانگر را تامین می کند؟
احد وظیفه، رئیس انجمن هواشناسی ایران گازهای گلخانه ای که انسان ها 
همچنان منتشــر می کنند، بحران اقلیمی را تغذیه کرده و آتش ســوزی های 
بزرگ را در مناطق مســتعد جهان و از جمله در عرصه های جنگلی کشــور ما 
ایران نیز رایج تر می کند.پایگاه خبری گاردیــن در ۱۱ ژانویه ۲۰۲۵ مصاحبه 
 Fire“ خبرنگار گاردیــن، ویکتوریا نمکانگ با جان وایلانت، نویســنده کتاب

Weather” در مورد آتش سوزی های شدید جنوب کالیفرنیا را منتشر نمود.

یادداشت

آمادگی پذیرش سرمایه  خارجی

صفحه 3

رئیــس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی 
ضمن اشــاره به آخریــن وضعیت بــازار لوازم 
خانگی همزمــان با تغییر سیاســت های ارزی 
به اخبار منتشر شده در راســتای فروش لوازم 
خانگی دســت دوم به جای نو اشاره کرد و گفت: 
خریداران باید دقــت کنند اگــر کالای ایرانی 

یا خارجی بــه نام کالای آکبند بــا قیمت خارج 
از عرف، یعنــی پایین تر از قیمت بــازار عرضه 

می شود، حتما کالا یک مشکلی دارد.
اکبــر پازوکی درباره انتشــار اخبــار مربوط به 
فروش لــوازم خانگی دســت دوم بــه جای نو، 
اظهار کرد: گزارشــی که در این رابطه منتشــر 

شــده بود، مربوط به خیابان امام حســین بود 
که بر اســاس اطلاعات مردمی کشف شده بود. 
البته نمی توان گفت کالای نو را به جای دســت 
دوم می فروختند، چرا که قیمت کالاها، قیمت 
کالای دســت دوم بود، اما عده ای سوء استفاده 

کرده و مارک کالا را عوض کرده بودند.

ج از عرف نخرید لوازم خانگی با قیمت خار

 آگهی مزایده 
حراج ماشین آلات

مورخ   87 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  بسطام  شهرداری 
بسطام  گردشگری  نمونه  شهر  اسلامی  محترم  شورای   1403/03/31
نسبت به فروش تعدادی از ماشین آلات مازاد بر نیاز ) فرسوده( خود را از 
طریق برگزاری حراج آنلاین با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت wwww.setadiran.ir به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
تاریخ انتشار در سامانه ستاد ایران:  1403/10/18

زمان بازدید: 1403/10/20 تا 1403/10/30
زمان برگزاری:1403/11/01 ساعت 12 الی 14

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

سید محمد جعفر حسینی- شهردار بسطام

نوبت دوم

موضوع : شناسایی و اخطار به  مالک یا مالکین و ذینفعان یازده )11(   فروند موتورلنج مغروقه و  نیمه مغروق مجهول الهویه و رها شده در كانال بندر دیلم 
به اطلاع مالکین و یا اشخاص حقیقی و حقوقی ذینفع در11 فروند موتورلنج مغروق و نیمه مغروق )مجهول الهویه (  رها شده در كانال بندر دیلم میرساند 
، چنانچه حداکثر ظرف مدت 10 روز از تاریخ انتشار آگهی نوبت سوم در جهت خارج سازي  و پاكسازي 11 فروند موتورلنج هاي مغروق و رهاشده خود 
به اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر – واحد دریایی و بندری مراجعه و اقدام لازم ننمایند ، این اداره کل نسبت به خارج سازي  11 فروند موتورلنج 
های مغروق و نیمه مغروق  راساً اقدام نموده و در مورد استیفای حقوق خود از بابت هزینه های انجام شده جهت عملیات خارج سازي طبق مقررات 

مربوطه اقدام خواهد نمود. 
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30
تاریخ انتشار نوبت سوم: 1403/11/10

آگهی  شناساییآگهی  شناسایی

اداره كل بنادر و دریانوردي استان بوشهر

شناسه آگهی: 1860855

نوبت دوم

امور حقوقي و قراردادهاي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران

  فراخوان ارزیابي كیفي جهت برگزاري  فراخوان ارزیابي كیفي جهت برگزاري
شركت ملي نفت ايران مناقصه عمومي یك مرحله اي شماره  مناقصه عمومي یك مرحله اي شماره 0303//086086//445445

شركت ملي مناطق نفتخيزجنوب
شركت بهره برداري نفت وگازگچساران » سهامي خاص «

شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت 
برگزاری مناقصه عمومی مربوط به انجام خدمات راهبري ایستگاههاي تقویت فشار و تزریق 
گاز و انجام خدمات آبدارخانه اي و تنظیفات ، حمل و جابجایي ، تخلیه و بارگیري بشكه 
هاو علف چیني كلیه محل ها به شماره مناقصه)445/086/03( را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی از دریافت و تحویل 
اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه 

خواهد  انجام   www.setadiran.ir آدرس  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه 
شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار 
مناقصه عمومی پس  اسناد  و  اطلاعات  باشد.  تاریخ 1403/10/26 مي  فراخوان در سامانه 
از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران 

ارسال خواهد شد.

    1403/11/06مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي

1403/11/20مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي

عمومي  -   يك مرحله اينوع مناقصه

متوسطميزان اهميت مناقصه

نداردمناقصه حد پذيرش بالا

نداردمناقصه حد پذيرش پايين

-ضريب تاثير

 60حداقل امتياز ارزيابي كيفي جهت شركت در مناقصه

027ر012ر872ر316 ريال  برآورد كارفرما

نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار 
601ر600ر843ر15 ريال بصورت ضمانتنامه بانكيپيمانكاري

آدرس شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران ساختمان اداره مركزي- صندوق اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار
پستي : 191 - كد پستي : 7581873849 -تلفن : 07431921261

مركز تماس : 41934-021دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768تلفن هاي سامانه ستاد

مناقصه گران متقاضي ملزم به ارائه مدارك زیر از 
طریق سامانه ستاد مي باشند:

  )6 رتبه  )حداقل  بندي  رتبه  )معتبر(  گواهي 
وگواهي تعیین صلاحیت پیمانكاري )در رشته امور 
اجتماعي  رفاه  و  كار  تعاون،  اداره  از  تاسیساتي(  
)اصالت گواهي از سامانه جامع روابط كار استعلام 

مي گردد(.
مالي  هاي  صورت  از  شده  تایید  نسخه  یك  ارائه 
حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي یا اعضاي 
جامعه حسابداران رسمي مربوط به سال مالي 1402 

)ثبت در سامانه جام(  الزامي مي باشد.
روزنامه رسمي آخرین تغییرات شركت در خصوص 

تركیب اعضاي هیات مدیره
و  گران  مناقصه  كیفي  ارزیابي  فرم  تكمیل 
سوابق   ، مالي  توان  به  مربوط  مستندات  الصاق 
كاري،ارزشیابي سوابق، تجهیزات و و سایر مستندات 

موردنیاز مربوط به مفاد استعلام ارزیابي كیفي
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/30
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/03

نوبت اول
شناسه آگهی: 1865353

خریدار  صنــدوق بین المللی پول در پیش بینی 
خود، رشــد اقتصاد جهانی را ۳.۳ درصد می داند 
و همچنیــن پیش بینی کــرده که اقتصــاد ایران 
در سال ۲۰۲۵، ۲۰۲۶ نیز رشــد ۳.۱ درصدی را 

تجربه خواهد کرد.
 پیش بینی صنــدوق بین المللی پول برای رشــد 
تولیــد ناخالص داخلی ســال ۲۰۲۵ نســبت به 
تخمین قبلی خود در ماه اکتبر با ۰.۱ درصد، کمی 
به ســمت بالا اصلاح شــد، در حالی که برای سال 
۲۰۲۶ ثابت ماند. در گــزارش صندوق بین المللی 
پول آمده اســت: پیش بینی می شــود که امسال، 
اقتصادهای پیشــرفته ۱.۹ درصد و در سال آینده 
۱.۸ درصد رشــد کنند که نســبت به پیش بینی 

قبلی تقریبا تغییری نکرده است.

پیش بینی رشد ایالات متحده
در میان اقتصادهای پیشــرفته، انتظار می رود که 
اقتصــاد ایالات متحده در ســال ۲۰۲۵ به میزان 
۲.۷ درصد رشــد کند که با ۰.۵ درصــد بازنگری 
به ســمت بالا به دلیل بازارهای کار قوی و تسریع 

سرمایه گذاری است. 

همچنیــن رشــد تولیــد ناخالــص داخلــی 
ایالات متحده در سال آینده به ۲.۱ درصد کاهش 
می یابد کــه با بازنگــری انــدک ۰.۱ درصدی به 
ســمت بالا همراه خواهد بود.  صندوق بین المللی 
تقاضــای  ایالات متحــده،  در  گفــت:  پــول 
اساســی همچنان قوی مشــاهده می شــود که 
منعکس کننده اثرات قوی ســرمایه، سیاســت 
پولی بــا محدودیــت کمتــر و شــرایط مالی 

حمایتی است.

پیش بینی رشد منطقه یورو
پیش بینی رشــد منطقه یــورو به دلیل شــتاب 
ضعیف تر از حد انتظار در پایان ســال گذشــته، 
به ویژه در بخش تولید و تشــدید عــدم اطمینان 
سیاسی و سیاســت گذاری، از ۱.۲ درصد در سال 
جاری به یک درصد کاهش یافــت. همچنین این 
صندوق اعلام کرد که رشــد اقتصادی در ســال 
۲۰۲۶ با تقاضــای داخلی قوی تر، شــرایط مالی 
بهتر و بهبود اعتماد و کاهش عدم اطمینان به ۱.۴ 

درصد افزایش یابد.

پیش بینی رشد آلمان
برآوردهای رشــد آلمان به ترتیب بــا ۰.۵ و ۰.۳ 
واحد کاهش یافت و به ۰.۳ درصد و ۱.۱ درصد در 

سال های ۲۰۲۵ و ۲۰۲۶ رسید.

پیش بینی رشد بازارهای نوظهور و 
اقتصادهای در حال توسعه

برآوردهای رشد بازارهای نوظهور و اقتصادهای در 
حال توسعه به طور کلی بدون تغییر در ۴.۲ درصد 
و ۴.۳ درصد بود و پیش بینی رشد چین برای سال 

۲۰۲۵ با ۰.۱ درصد افزایش به ۴.۶ درصد رســید.
صنــدوق بین المللی پــول گفت: ایــن بازنگری 
منعکس کننده عبور از ســال ۲۰۲۴ با بسته مالی 
اعلام شــده در نوامبر اســت که تا حد زیادی تاثیر 
منفی بــر ســرمایه گذاری ناشــی از افزایش عدم 
اطمینان سیاســت تجاری و بازار دارایی را جبران 
می کند.انتظــار می رود که رشــد چین در ســال 
۲۰۲۶، به ۴.۵ درصد برســد و تا ۰.۵ واحد افزایش 
یابد، زیرا اثرات عدم اطمینان سیاســت تجاری از 
بین می رود و افزایش ســن بازنشســتگی کاهش 

عرضه نیروی کار را کاهش می دهد.

پیش بینی رشد هند
پیش بینی رشــد تولید ناخالص داخلی هند برای 

امسال و سال آینده در رقم ۶.۵ درصد باقی ماند.

پیش بینی رشد ترکیه
صندوق بین المللی پول پیش بینی رشــد ترکیه 
برای ســال جاری را به میــزان ۰.۱ واحد افزایش 
داد و بــه ۲.۶ درصد رســاند، در حالی کــه آن را 
بدون تغییر در ۳.۲ درصد برای ســال ۲۰۲۶ باقی 

گذاشت.

پیش بینی رشد ایران
صنــدوق بین المللی پول رشــد تولیــد ناخالص 
داخلی واقعی ایــران را ۳.۱ درصد و نــرخ تورم را 
۲۹.۵ درصــد برای ســال ۲۰۲۵ پیش بینی کرد. 
همچنین پیش بینی نرخ بیــکاری نیز  ۸.۴ درصد 
اعلام شده است.همچنین پیش بینی می شود که 
تورم کل جهانی در سال ۲۰۲۵ به ۴.۲ درصد و در 

سال ۲۰۲۶ به ۳.۵ درصد کاهش یابد.

خریدار  مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان گفت: بندر امام خمینی )ره( 
با ثبت رکورد ۵ سال عملیات دریایی ایمن و بدون حادثه، گامی بلند در ارتقای 

ایمنی و استانداردهای خدمات دریایی کشور برداشته است.
 ابوطالب گرایلو مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان خوزستان از ورود ۱۱۴۰ 
فروند شــناور به مجتمع بندری امام خمینی )ره( طی ۹ ماه امسال خبر داد و 
گفت: در ۹ ماهه امســال، ۴ هزار و ۶۵۰ مورد عملیات راهنمایی کشتی ها در 
این منطقه ارائه شده است که شامل ۱۴ هزار ســاعت عملیاتی دریایی ایمن و 
بدون حادثه است. همچنین، نزدیک به ۱۸ هزار ساعت عملیات یدک کشی به 

شناورهای ورودی و خروجی صورت گرفته است.
به گفته وی؛ علی رغم رشــد ۱۵ درصــدی تردد کشــتی های حامل کالای 
خطرناک نسبت به مدت مشابه سال قبل، ارائه ایمن خدمات دریایی همچنان 
ادامه دارد و موفق به کســب رکورد ۵ ســال متوالی بدون حادثه در عملیات 
دریایی شدیم.گرایلو بیان کرد: در ۹ ماهه اول سال جاری، ۱۱۵ مورد عملیات 
امداد و نجات به شــناورهای متردد در حوزه های دریایی تحت حاکمیت این 

اداره کل انجام شده است که شامل ۳۰۴ ساعت عملیات می شود. 

 رکورد ۵ ساله بدون حادثه در عملیات دریایی 
بندر امام خمینی

صفحه 4



رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

وسیه، فرصت های خوبی برای رشد دو کشور فراهم می کند سند راهبردی ایران و ر

پزشکیان: 

باید بستر رشد و ارتقای کشاورزان در بازارهای جهانی فراهم شود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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دستکاری طبیعت و تحریک فجایع اقلیمی
چگونه بحران اقلیمی سوخت آتش سوزی های 

ویرانگر را تامین می کند؟
احد وظیفه، رئیس انجمن هواشناســی ایران گازهــای گلخانه ای 
که انسان ها همچنان منتشــر می کنند، بحران اقلیمی را تغذیه کرده 
و آتش ســوزی های بزرگ را در مناطق مســتعد جهــان و از جمله در 

عرصه های جنگلی کشور ما ایران نیز رایج تر می کند.
پایگاه خبری گاردین در ۱۱ ژانویــه ۲۰۲۵ مصاحبه خبرنگار گاردین، 
Fire Weath�“ویکتوریا نمکانگ با جان وایلانت، نویســنده کتــاب 

er” در مورد آتش سوزی های شــدید جنوب کالیفرنیا را منتشر نمود. 
در متن حاضر ترجمــه و خلاصه این گفت وگو و تکمیــل آن با توجه به 
موضوع تغییر اقلیم، سعی شده است که مخاطره حوادث ناشی از تغییر 
اقلیم در کشور یادآوری شــود تا بلکه مورد توجه جدی تر آحاد جامعه و 

دولت قرار گیرد.
با توجه به اهمیت موضوع و خســارت های جانی و مالی ناشی از چنین 
پدیده های مخرب ترکیبی، لازم و ضروری است که موضوع تغییر اقلیم 
و عواقب ناخوش عدم توجه به پتانســیل های اقلیمی در برنامه توسعه 
کشــور مورد توجه عموم مردم و به خصوص دولت قرار گیرد، تا بیش از 
گذشته و به طور شایسته، پتانســیل های اقلیم ایران زمین در طرح ها و 

برنامه های توسعه مد نظر قرار گیرد.
بیش از ۱۰ میلیون نفر در شــهر لس آنجلس زندگی می کنند که بیش 
از جمعیت اکثر ایالت های آمریکا اســت. در حال حاضر ۱۵۰ هزار نفر 
از آن ها منازل خود را تخلیــه نموده اند )و حــدود ۱۷۰ هزار نفر دیگر 
نیز تحت شــرایط هشــدار تخلیه قرار دارند(. تا روز سه شنبه )۲۵ دی 
ماه( حداقل ۲۴ نفر جان خود را از دست داده اند، بیش از ۱۰ هزار سازه 
آسیب دیده یا ویران شــده اســت و دود خطرناک کیفیت هوا را تحت 
تأثیر قرار داده اســت. آتش ســوزی های لس آنجلس در مسیر تبدیل 
شــدن به پرهزینه ترین آتش ســوزی در تاریخ ایالات متحده اســت و 
برخی تحلیل ها پیش بینی خسارات اقتصادی ۵۰ تا ۱۵۰ میلیارد دلار 

را کرده اند.
آقای جان وایلنت، شــهروند دوگانه آمریکایی و کانادایی که در ونکوور 
زندگی می کند، نویسنده است و با آتش سوزی های کلان مانند آنچه در 
 Fire« لس آنجلس رخ می دهد، آشناســت. او نویسنده کتاب پرفروش
Weather« است، روایت جذابی از آتش سوزی فورت مک موری سال 
۲۰۱۶ در کانادا و رابطه بین آتش و انسان ها در جهان در حال گرمایش 
را ارائه کرده اســت، که نامزد دریافت جایزه پولیتزر و جایزه کتاب ملی 
شده اســت. در تمام آثار خود وایلنت به وضوح توضیح می دهد که چرا 
این »آتش سوزی های قرن بیست و یکم« با آتش سوزی هایی که وی در 
دوران کودکی اش تجربه کرده، متفاوت هستند و این بحران آب و هوا/ 

اقلیمی است.
نامکانگ، خبرنگار گاردین با وایلنت درباره آتش ســوزی های جدید در 
لس آنجلس، پارادایس کالیفرنیا و مائوی هاوایی گفت وگو کرده و نقش 
صنعت سوخت های فســیلی و توصیه های او به ساکنان لس آنجلس را 

مورد بحث قرار داده است.
در این گفت وگو، وایلانت می گوید که علت دقیق شــروع آتش سوزی  
لس آنجلس مشخص نیســت، اما صنعت ســوخت های فسیلی نقش 
مهمی در تسهیل و تقویت این آتش ســوزی ها دارد. به گفته وایلانت، 
آتش سوزی های قرن بیســت و یکم به طور بنیادی متفاوت از گذشته 
است و در واقع واکنشی به تأثیر تغییرات آب و هوایی است. با گرمایش 
زمین و گرم تر و خشک تر شدن اجسام، سوختن آن ها آسان تر می شود 
و این تغییرات، طبیعت را عصبانی و آب وهوای سیاره را خصمانه کرده 

است.
آتش سوزی فورت مک موری در ســال ۲۰۱۶، که در شرایط مشابهی 
با آتش ســوزی های لس آنجلس رخ داد، نشان می دهد که خشکسالی، 
سوخت و باد عوامل کلیدی در بروز این نوع حوادث هستند و می توانند 
در هر نقطه ای از جهان آتش سوزی های بزرگ ایجاد کنند. لس آنجلس 

نیز در شرایطی است که به طرز خطرناکی در محاصره آتش قرار دارد.
وایلانت در کتابش پیشــنهاد می کنــد که نــام Homo sapiens به 
Homo flagrans به معنای »انســان آتشــین« تغییر یابد. این نام به 
انگیزش و اهمیت آتش در زندگی بشــر اشــاره دارد و بر وابســتگی ما 
به آتش و قدرت آن تأکیــد می کند. آتش نه  تنهــا به عنوان یک خطر، 
بلکه به عنوان منبع توانمندی ما نیز در نظر گرفته شده است. به عنوان 
یک جامعه، به شدت وابســته به آتشــیم. مثلا، خودروها با موتورها و 
احتراق های پنهان خود، انرژی و حــرارت تولید می کنند که معمولاً از 
دید ما مخفی است. مهندســی مدرن این امکان را می دهد که عواقب 
واقعی این فرآیندها، مانند صدای بلند و گازهای مضر را احساس نکنیم. 
با این حال، آتش و عوامل ناشی از آن همواره وجود دارند و به طور نامرئی 
تأثیر خود را بر محیط و طبیعت می گذارنــد. با این حال مردم به تدریج 

بیشتر به این هزینه ها و عواقب آتش زا آگاه می شوند.
علاوه بر این، تأکید بر رشد و سود شــرکت ها، به ویژه در سازمان هایی 
مانند آمازون، تســلا و وال مارت، می تواند بــه دینامیک های مخربی 
منجر شــود که به محیط و جامعه آســیب می زنند. نمونه های چنین 
اقدامات سودمحور در کشور ما نیز کم نیست که بدون توجه به پایداری 
سرزمین، تنها به حفظ یا ایجاد سود مادی و به هزینه تخریب سرزمین 
مبادرت شده است. فرایندهای شــدیدا متمایل بر سودآوری، گاهی به 
محدودیت های طبیعی بی توجه می شــود و منجر به عواقب خطرناکی 

برای آینده حیات بشر می شود.
در چند روز اخیر ترکیبی استثنایی از شرایط محیطی، آتش سوزی های 
بی سابقه ای را در سراسر جنوب کالیفرنیا ایجاد کرده که به دلیل وزش 
باد با شــدت نزدیک به طوفان و بروز خشکســالی به وجــود آمده اند و 
نشانه ای از ظهور دوره ای جدید از رویدادهای ترکیبی هستند – نوعی 
از شــرایط آب و هوایی تاریخی که بــه طور همزمــان و در زمان های 
غیرمعمول سال اتفاق می افتند و منجر به وضعیتی می شوند که فراتر از 

توان مقابله و پاسخگویی انسان است.
وعده نادر دولت آمریکا به استفاده از توان وزارت دفاع در تقویت توانایی  
آتش نشــانی ایالتی و محلی، نشان دهنده وســعت و سرعت گسترش 
آتش سوزی های و فشاری است که بر عملیات و تلاش های امدادی وارد 
شده است. در این مدت بیش از ۲۰ هزار هکتار از محله های پالی سیدز و 
ایتون سوخته و ادامه آتش سوزی کاملًا تحت کنترل نیست. حدود یک 
سوم از خانه ها و کسب وکارها در این کلان شهر وسیع جنوب کالیفرنیا 
به طور عمدی بدون برق بود تا خطر شــروع آتش سوزی های جدید به 
دلیل خطوط برق ســاقط شــده کاهش یابد. این آتش سوزی به عنوان 
مخرب ترین آتش سوزی در تاریخ لس آنجلس شناخته می شود و صدها 
خانه و سازه را ویران و آسیب گسترده وارد نموده است تا حدی که منابع 
آب شهری به اتمام رسیده است. در محله پاسیفیک پالی سیدز، مالکان 
ثروتمند با رها کردن خودروهای خود در محلات شلوغ با پای پیاده فرار 
کردند. در پاسادنا، آتش سوزی که به سرعت در حال پیشرفت بود، باعث 
تخلیه مناطقی از شبکه شهری شد که مســیر معروف رژه گل را شامل 

می شد.
آتش ســوزی های اخیر در کالیفرنیا، به ویژه در منطقه لس آنجلس، به 
دلیل ترکیبی از شرایط جوی بی ســابقه و بادهای شدید، به یک بحران 
جدی تبدیل شــد. این آتش ســوزی ها، که به عنــوان مخرب ترین در 
تاریخ این منطقه شــناخته می شــوند، تاکنون بیش از ۲۰ هزار هکتار 
را ســوزانده و ده ها میلیارد دلار خســارات اقتصادی وارد نموده است. 
شــرایط جوی نادر، از جمله خشکســالی و وزش بادهــای نزدیک به 
طوفان، باعث شده است که این آتش ســوزی ها در ماه ژانویه، زمانی که 

معمولاً فصل بارانی است، رخ دهند.
ادامه در صفحه بعد

یادداشت

 ســخنگوی قوه قضاییه با تشــریح جزئیــات حادثه 
تروریستی شهادت ۲قاضی برجسته دیوان عالی کشور 
گفت: بررســی های کامل برای شناسایی و دستگیری 
مرتبطان این حادثه، آغاز شــده و امیدواریم به سرعت 
بتوانیم نتایــج پیگیری های خود را بــه آگاهی مردم 

برسانیم.
 اصغر جهانگیر در تشــریح حادثه تروریستی که منجر 
به شــهادت ۲ تن از قضات دیوان عالی کشــور ، افزود: 
صبح  دیروز حوالی ساعت ۱۰ تا ۱۰:۴۵ دقیقه، فردی 
مسلح به ســلاح کمری در دیوان عالی کشور وارد اتاق 
۲ تن از قضات با ســابقه و شجاع قوه قضاییه شد که این 
۲ تن شهیدان حجت الاسلام والمسلمین علی رازینی 

و حجت الاسلام والمسلمین محمد مقیسه 
بودند.

به گفته او، این ۲ قاضی به دلیل مســئولیت 
های مهمی کــه در قوه قضاییه از ســالهای 
گذشــته تاکنون داشــتند و منشاء خدمات 
شایانی بوده و پرونده های مهمی را در رابطه 
با مســائل امنیتی رســیدگی کرده بودند و 

همواره مورد بغض و کینه دشمنان نظام و اسلام بودند 
تا جایی که حجت الســلام رازینی در سال ۱۳۷۷ نیز 
یکبار مورد سوء قصد توسط جریانات نفاق قرار گرفته 

و به درجه جانبازی نائل شد.
ســخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: این شــخصیت ها 

حاصل یک عمــر تلاش صادقانه خــود را با 
شــهادت امروز دریافت کردند و قوه قضاییه 
اعلام مــی کند که مــا مصمم تــر از قبل به 
وظیفه خــود در برابر تامیــن امنیت مردم و 
نظام اسلامی کوشاتر از قبل هستیم و قضات 
شریفی که به طور شــبانه روزی برای امنیت 
مردم تلاش می کنند، با ایــن حوادث قوی 
تر از گذشــته راه مبارزه با جریان های نفــاق را دنبال 

خواهند کرد.
جهانگیر ادامه داد: در ســال اخیر اقدامات گسترده ای 
را قوه قضاییه برای شناسایی عوامل و عناصر وابسته به 
جریانات صهیونیستی و نفاق بودند از جمله جواسیس 

و گروهک های تروریستی را در دستورکار قرار داد که 
نمونه آن محاکمه جریان های نفــاق و عوامل نفوذی 
آنان بود.به گفته او، نتیجه این اقدامات دســتگاه قضا 
خشم و کینه دشــمنان را به دنبال داشته و نتیجه آن 
به شــهادت رساندن دو تن از قضات شــریف و بزرگوار 

دیوان عالی کشور بوده است.
جهانگیر با بیان اینکه یکی از محافظین شــعبه نیز در 
این جریان مجروح شــد، تاکید کرد: چون فرد مسلح 
بلافاصله از شعبه خارج شــد و در حال فرار خودکشی 
کرد، اکنون نمی توانیم اطلاعــات جدید ارائه کنیم اما 
پس از بررسی ســوابق فرد ضارب به اطلاع ملت ایران 

خواهیم رساند.

رئیس جمهور در حکمی »حسینعلی شهریاری« را به 
عضویت در هیئت امنای مؤسســه تحقیقات واکسن و 

سرم سازی رازی منصوب کرد.

مسعود پزشــکیان در حکم انتصاب شــهریاری از وی 
خواســته اســت در چارچوب قانون اساســی، اهداف 
ســند چشــم انداز، سیاســت های کلی مصوب مقام 

معظم رهبری )مدظله العالی(، برنامه هفتم پیشــرفت 
و با رعایت منشور اخلاقی کارگزاران دولت چهاردهم؛ 
نسبت به توســعه فعالیت های آموزشــی، تولیدی و 

تحقیقات مبتنی بر دانش و فناوری های نوین در سطح 
ملی و منطقه ای و حفظ بهداشــت و سلامت جامعه در 

چارچوب اهداف کلان مؤسسه مجدّانه کوشا باشد.

قضایی

انتصاب

خریدار  رئیس کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس گفت: ســند 
راهبردی ایران و روســیه همــه حوزه های 
امنیتــی، نظامــی، اقتصــادی،  فرهنگی، 
سیاسی، بانکی و هسته ای را در بر می گیرد 
و می توانــد فرصت های خوبی برای رشــد 
و بالندگی دو کشــور فراهــم کند.ابراهیم 
عزیزی، در مورد ســفر مســعود پزشکیان، 
رئیس جمهور به مســکو و گسترش روابط 
تهران- مسکو، گفت: ســند راهبردی ایران 
و روسیه می تواند یکی از فرصت های خوب 
برای توسعه روابط متوازن همه جانبه ایران 
با همه کشــورها بویژه کشــورهای بلوک 
شــرق باشــد و فرصتی برای بهره گیری از 
ظرفیت های مشترک ایران و روسیه است.

وی تصریح کرد: بالغ بــر ۴۷ ماده ای که در 
سند راهبردی ایران و روســیه مورد توافق 
قرار گرفت، همه حوزه های امنیتی، نظامی، 
اقتصــادی، فرهنگــی، سیاســی ، بانکی و 
هسته ای را در بر می گیرد و می تواند فرصت 
های خوبی برای رشــد و بالندگی دو کشور 
ایران و روســیه باشــد،البته در سندآمده 
اســت این توافقنامه باید در مجلس شورای 
اســلامی مورد بررســی قرار گیرد و پس از 

تصویب در مجلس شورای اسلامی عملیاتی 
می شــود.نماینده مردم شــیراز در مجلس 
خاطر نشــان کرد: توافقنامه هــای ایران و 
روســیه، ایران و چیــن و حضــور ایران در 
سازمان همکاری های شــانگهای، اوراسیا 
و بریکــس فرصت هــای بزرگی اســت که 

می تواند ایران را به افق های خود برساند.

همکاری ایران و روسیه می تواند 
مقابله ای با زیاده خواهی آمریکا باشد

عزیزی اضافه کرد: ظرفیت های مشــترک 
ایران و روســیه به عنوان شرکای راهبردی 
می تواند بــه سیاســت های همــه جانبه 
کشورهای هم پیمان کمک کند و مقابله ای 
با زیــاده خواهــی آمریکایی هــا و برخی 
کشورهای اروپایی باشد و این فرصتی است 
برای خــروج برخــی از محدودیت های که 

غرب برای ایران ایجاد کرده است.
وی افــزود: دولت باید به ســرعت در جهت 
عملیاتی کردن مفاد ایــن توافق نامه تلاش 
کند چون مهمترین نیاز امروز کشــور اقدام 
و عمل در راســتای این توافق نامه هاســت 
که زمان از دســت نرود و در فرصت مناسب 

مورد بهره برداری قرار گیرد.

ایران یکی از شرکای قابل اعتماد 
روسیه است

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلــس با بیــان اینکــه ایران 
می تواند برای روســیه شــریک راهبری 
باشــد، گفت: ایران باید از ظرفیت روسیه 
بیش از گذشته اســتفاده کند و در مسائل 
مختلــف ظرفیت هــای تعاملــی خود را 
گســترش دهد و هر دو کشــور باید فهم 
کاملی برای ضرور ارتقــا روابط طرفین و 
متقابل برســند،بویژه روســیه با توجه به 
شرایطی که دارد به این جمع بندی رسیده 
که ایران یکی از شــرکای راهبردی و قابل 

اعتماد اســت و ایران هم باید با مراودات و 
ارتباطات بیشــتر، اقدام عملــی و اجرایی 
و زمان بندی شــده این توافقنامه امکانی 
را فراهــم کند کــه دو کشــور از ظرفیت 

همدیگر بیشتر استفاده کنند.
عزیــزی در مورد راهبرد دولــتِ چهاردهم 
در حوزه سیاست خارجی گفت: دولت باید 
سیاست های متوازن سازی روابط را اساس 
کار خود قرار دارد و از تکیــه بر غرب پرهیز 
کند و با شــرکای کــه در طول ســال های 
ســخت همراه ایران بودند بیشتر اتکا کند و 
اگر مسیر سیاست توســعه یافتگی متوازن 
را در دیپلماســی مد نظــر قراردهد خیلی 
از اهداف سیاســت خارجی ایــران محقق 

می شود.
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور روز جمعه 
۲۸ دی ماه بنا به دعوت رســمی ولادیمیر 
پوتین و با هدف گســترش روابط دوجانبه و 
نیز امضای معاهده مشترک جامع راهبردی 
جمهوری اســلامی ایــران و فدراســیون 
روســیه، به پایتخت این کشــور سفر کرد. 
رؤسای جمهوری دو کشور معاهده مشترک 
جامــع راهبردی ایــران و روســیه را امضا 
کردند و در کنفرانس مطبوعاتی مشــترک 

پاسخگوی پرســش تعدادی از خبرنگاران 
بودند.فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت 
در مــورد امضای ســند راهبــردی ایران و 
روسیه نوشــت: جمعه ۲۸ دی ماه معاهده 
مشــارکت جامع همکاری هــای راهبردی 
ایران و کشور روســیه، در راستای همکاری 
منطقه ای دو کشور و با  تمرکز بر حوزه های 
اقتصادی، سیاســی، امنیتی و نظامی  امضا 
شد. این معاهده  نه  فقط یک سند سیاسی، 
بلکــه نقشــه راه بــرای آینده اســت. زیرا 
همان گونه که اعلام شــد دربرگیرنده همه 

ابعاد همکاری میان دو کشور است.
بــا امضای ایــن معاهــده که شــامل یک 
مقدمــه و ۴۷ مــاده در همــه حوزه های 
مناسبات دوجانبه است، ســطح تعاملات 
ایران و روســیه ارتقا یافته، زمینه پیشبرد 
همکاری ها تســهیل شــده و این معاهده 
در اقتدار و همکاری منطقه ای دو کشــور با 
تمرکز بــر حوزه های اقتصادی، سیاســی، 
امنیتــی و نظامی مؤثــر خواهــد بود.این 
توافقنامه قراردادی بلندمــدت و مبتنی بر 
اصول منشور ســازمان ملل متحد، حقوق 
دوجانبــه و توازن تعهــدات و احتــرام به 

تمامیت ارضی است.

آغاز بررسی ها برای شناسایی و دستگیری مرتبطان حادثه شهادت ۲ قاضی

شهریاری عضو هیئت امنای موسسه رازی شد

اکرم حسیني  رئیس جمهور گفت: وزارت 
جهاد کشــاورزی باید هماهنگی و بستر را 
برای ارتقا و رشــد کشــاورزان در بازارهای 
جهانی فراهم کند و مانعی برای آنان ایجاد 

نکند.
 مســعود پزشــکیان در همایش تجلیل از 
برگزیــدگان ملی بخش کشــاورزی که در 
سالن اجلاس ســران برگزار شد، خطاب به 
فعالان حوزه کشــاورزی، اظهار کرد: شما 

سرمایه های این کشور هستید.
رئیس جمهــور با اشــاره به ســخن یکی از 
خانم های حاضــر در جمع که بــه او گفته 
بودنــد زنــان نمی تواننــد در ایــن عرصه 
پیشــرفت کنند، ادامه داد: ایــن خانم در 
کارش موفق شد و نباید یادمان برود که هر 

تغییری از باور اولیه شکل می گیرد.
وی با بیان یک شعر از اقبال لاهوری، گفت: 
»ضربتی باید که جان خفته برخیزد ز خاک؛ 
ناله کی بی زخمه از تــار رباب آید برون، ذره 
بی مایه یی ترســم که ناپیدا شوی؛ پخته تر 
کن خویش را تا آفتاب آیــد برون، گر بروی 
تو حریم خویش را در بســته اند؛ سر بسنگ 

آستان زن لعل ناب آید برون.«
رئیس جمهور با طرح ایــن موضوع که باور 
به اینکه من می توانــم کاری را انجام دهم، 
سرآغاز رشد، توســعه و ترقی است، اظهار 
کرد: ما می توانیم مشــکل خودمــان را در 
کشور حل کنیم. اول باید این باور را داشته 
باشــیم مگر دیگــران چه کرده انــد که ما 
نمی توانیم، باور به توانستن شرط است. چه 
کسی گفته اســت که ما از دیگران پایین تر 
هســتیم؟ وقتی این چرا مطرح می شــود، 
تغییراتی در انسان به وجود می آید و تحول 

رخ می دهد.
پزشــکیان در بخشی از ســخنانش، یادآور 
شــد: جایگاه مــا اینجایی که قــرار داریم 
نیســت، این موضوع را بپذیریم برای جایی 
که باید باشــیم، تلاش می کنیــم برای آن 
مطالعه می کنیم و زحمت می کشیم و بیدار 
می مانیم. امکان ندارد انســان باوری داشته 
باشد و بخواهد به ســمت آن حرکت کند و 
به آن نرسد. رســد آدمی به جایی که به جز 
خدا نبیند، بنگر که تا چه حد اســت مکان 

آدمیت.

وی همچنین بیــان کرد: جــای خودمان 
را خودمان باید مشــخص کنیم، من اگر به 
عنوان مســئول اینجا هســتم، پدرم یک 
کارمند ســاده بود، در مزرعه ها و زمین ها، 
کشاورزی و کارگری کردیم ولی همیشه به 
این فکر بودیم که خانواده ما، شهر ما، استان 

ما باید برتر از این چیزی باشد که هست.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: وقتی نسبت 
به آن چیزی که موجود بــود نگاه اعتراضی 
داشتیم، برای رســیدن به آن هدف تلاش 
می کردیم و این تلاش می تواند ادامه داشته 
باشد. عزیزان! در کشوری زندگی می کنیم 
که آب و خاک آن مشــخص اســت، شــما 
ارزش خاک و آبی را که از آســمان بر ما نازل 
می شود، بهتر از من می دانید. ما باید کاری 
کنیم کــه این آب و خاک همیشــه برای ما 

بماند و بتواند جاری و ساری باشد.

ضرورت مدیریت آب و خاک کشور
پزشکیان افزود: شــما هستید که می توانید 
آب و خاک کشور را مدیریت کنید، اگر آب و 
خاک را بیشتر از آن چیزی که تعادل میان 
منابع و مصارف ما اســت خالی کنیم، باید 
آن ســرزمین را رها کنیــم و برویم، اگر آب 

نباشــد دیگر نمی توان کاری کرد. بسیاری 
از کارهــای دیگر را باید پیگیــری کنیم و با 
هم فکر کنیم تــا ببینیم بــا امکانات آب و 
هوایی مان چــه مدیریتی انجــام دهیم که 

برای همیشه ماندگار شویم.
وی ادامه داد: اینکــه چگونه این آب و خاک 
را مدیریت کنیم، چه چیزی را در این آب و 
خاک کشت کنیم و با چه کیفیت و مقداری 
کشاورزی کنیم، جزو الفبای تصمیم گیری 

و سیاست گذاری است.
رئیــس جمهــور در رابطه با نحوه کشــت 
محصولات و عرضه آنها، اظهار کرد: من بارها 
شاهد بودم محصولی را تولید کردیم که پس 
از مدتی روی دست کشــاورز مانده است و 
نتوانســته آن را به بازار عرضه کند، چرا که 
نیاز بازار نبوده است. انجمن ها و سازمان ها 
می توانند تناســب میان عرضــه و تقاضا را 
برقرار کنند. وظیفه حاکمیــت و دولت نیز 
این اســت که مشــخص کند هر محصولی 
را با چــه مقدار و کیفیتی در کدام قســمت 
سرزمین کشت کنیم و سپس در کجا عرضه 

شود که پاسخگوی نیاز کشورمان باشد.
پزشــکیان با اشــاره به روابط یــن ایران و 
کشــورهای همســایه در حوزه کشاورزی، 

گفــت: محصــولات کشــاورزی مــا چه 
استانداردها و کیفیتی را باید داشته باشند 
که در بازارهای بین المللی قابل ارائه باشند 
و آن را رد نکنند؟ اگر این نگاه و باور را داشته 
باشــیم، راه آن را پیدا می کنیم. با داشــتن 
چنین نگاهی بازار را به دســت می آوریم و 

آینده را حفظ می کنیم.

مانعی بر سر راه کشاورزان نگذاریم
وی خطاب به فعــالان کشــاورزی حاضر 
در جلســه، بیــان کــرد: شــما می توانید 
ظرفیت های کشــاورزی را توسعه دهید و 
البته وزارت جهاد کشاورزی باید هماهنگی 
و بســتر را برای ارتقا و رشد کشــاورزان در 
بازارهای جهانی فراهم کنــد و مانعی برای 

آنان ایجاد نکند.
رئیــس جمهــور گفــت: مــن از وضعیت 
کشاورزی در روستاها مطلع هستم، اگر آنها 
تولیدات خود را به بازار نیاورند، سود بیشتر 
را دلال ها به جیب می زنند و محصولی را که 
کشــاورز تولید کرده، دلال ها بــه نحوی از 
دســت او می گیرند و با قیمت چندین برابر 

در بازار به فروش می رسانند.
پزشــکیان با یادآوری اینکــه تعاونی های 

روستایی در گذشــته فعال بود، ادامه داد: 
می توانیم کمک کنیم تا کشاورزی که یک 
ســال زحمت می کشــد تا حاصل دسترنج 
خود را در بازار عرضــه کند، به قیمت بخس 
از او نگیرند. طوری نباشد که در بازار نیازی 
به محصولات آنها نباشــد و آنها را در زمین 
دفن کنند. باید با سیاســت گذاری، تولید و 

عرضه محصولات کشاورزی را تنظیم کرد.
رئیس جمهور خطاب به نخبگان کشاورزی 
حاضر در همایــش، تاکید کــرد: خداوند 
به شــما کمک کند تا با تغییر در نگاهتان، 
محصولات کیفی تــری تولید کنید. اگر این 
باور را داشته باشید می توانید. امروز دیدیم 
تولیدکنندگان در قزوین و خراسان رضوی 
و دیگر شــهرها چه کارهای ویــژه ای انجام 
دادند، چرا که نگاهشــان تغییــر کرده بود، 
پس شما هم که نخبگان این رشته هستید، 

می توانید تغییرات بزرگی را رقم بزنید.

باید تناسب را در منابع و مصارف
 ایجاد کنیم

رئیس جمهور در ادامه سخنان خود، گفت: 
شما نخبگان این رشته هستید و می توانید 
تغییرات بزرگی را ایجاد کنید. تناسب بین 
منابع و مصــارف یک اصل اســت و ما باید 
بتوانیم تناســب را در منابع و مصارف ایجاد 
کنیم. اگر کشاورزان نبودند مردم نان شب 

نداشتند.
وی ادامه داد: منابع ما آب و خاک اســت و 
چیزی که از این منابع می خواهیم برداشت 
کنیم، باید به گونه ای باشــد که نابود نشود، 
چون در ایــن صــورت کشــاورزی نابود 
می شود، لذا باید بتوانیم مصارف را مدیریت 

کنیم و کمک می کنیم که این اتفاق بیافتد.
پزشکیان خاطرنشان کرد: از همه عزیزانی 
که با کیفیت کاری خود جایــگاه برتر را در 
این جشنواره پیدا کردند و به طور مناسب، 
کاشت، داشت و برداشــت کردند، تشکر و 
قدردانی می کنم. باید ســازمان های مردم 
نهاد را تقویت کنیم و دســت به دســت هم 
دهیم و در دولت آن را پشــتیبانی و کمک 
کنیــم، تــا اســتقلال و ســربلندی برای 
کشــورمان و برای نســل های آتــی وجود 

داشته باشد.



وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد

وم تغییر کشاورزی سنتی به کشاورزی بازارگرا لز

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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دستکاری طبیعت و تحریک فجایع اقلیمی
چگونه بحران اقلیمی سوخت آتش سوزی های 

ویرانگر را تامین می کند؟
ادامه از صفحه قبل

 این وضعیت نه تنها توانایی پاســخگویی نیروهای آتش نشانی را تحت 
فشار قرار داده، بلکه خطر گســترش آتش به مناطق شهری و محدود 

شدن مسیرهای تخلیه را نیز افزایش داده است.
چنین وقایع حدی نمادی از یــک دوره جدید از بلایای اقلیمی پیچیده 
هستند که به دلیل تغییرات اقلیمی و انتشار گازهای گلخانه ای، شدت 
و فراوانی آن ها افزایش یافته است. همچنین، پیش بینی می شود که با 
شــروع فصل بارانی، لس آنجلس در معرض خطر سیلاب های فاجعه بار 
در مناطق آسیب دیده از آتش ســوزی قرار گیرد، همچنانکه در کشور 
ما نیز پس از دوره های خشکســالی، احتمال وقوع سیلاب های مخرب 

بیشتر است.
این وضعیت تنها مختص کالیفرنیا نیســت و در سطح جهانی نیز شاهد 
بلایای مشابه هستیم، از جمله طوفان های شــدید و آتش سوزی های 
گســترده در مناطق مختلف. این حوادث نشان دهنده تغییرات عمیق 
و پیش بینی ناپذیر در سیســتم های جوی و اقلیمی هستند که نیاز به 
بازنگری در مدیریت بحران ها را ضروری می سازند. این آتش سوزی ها 
یک نقطه عطف هستند، نه تنها برای ســاکنان لس آنجلس، بلکه نماد 
یک دوره جدید از بلایای اقلیمی پیچیده و ترکیبی هســتند. شــرایط 
آتش ســوزی فعلی در ماه ژانویه )فصــل زمســتان و دوره بارش( در 
لس آنجلس هرگز در تاریخ شــناخته شده وجود نداشــته است، ولی 

اکنون مشاهده می کنیم.
پاســخ کوتاه این اســت که گازهای گلخانه ای که انسان ها همچنان 
منتشــر می کنند، بحران اقلیمی را تغذیه کرده و آتش ســوزی های 
بزرگ را در مناطق مســتعد جهان و از جمله در عرصه های جنگلی 
کشــور ما ایران نیز رایج تر می کند. در دهه اخیر با وقوع خشکسالی 
های گسترده در کشور، آتش ســوزی در عرصه های جنگلی کشور 
در شــمال و دامنه های زاگرس به مراتب بیشــتر و گســترده تر از 

گذشته روی داده است.
 با گرم شدن جو، هوای گرم تر آب های سطحی رودخانه ها، دریاچه ها، 
آب ذخیره پشت سدها و آب موجود در لایه های فوقانی خاک را تبخیر 
و سبب تشدید خشکسالی می شــود. ذوب یخ های قطبی تغییراتی در 
رفتار جت اســتریم ها )بادهای شــدید در ترازهای بالای جوی( ایجاد 
می کند که احتمال وقوع آتش ســوزی های بزرگ ماننــد کالیفرنیا را 
افزایش می دهد. مطالعات اخیر نشــان داده اند که رویدادهای مشابه با 

وزش بادهای خشک احتمالاً در ماه های زمستان شدیدتر شوند.
این آتش ســوزی ها نمونه  حدّی از وقایعی هســتند که دانشــمندان 
اقلیم دهه هاست درباره آن هشــدار می دهند. بلایای اقلیمی ترکیبی 
وقتی به طور همزمان رخ می دهند، آســیب بیشــتری نسبت به زمانی 
که به طور جداگانه اتفــاق می افتند، تولید می کنند. با تشــدید بحران 
اقلیمی، سیستم های جوی، اقیانوســی و بوم شناختی وابسته به هم که 
تمدن انســانی را محدود می کنند، منجر به تغییــرات ترکیبی و تغییر 
رژیم می شوند که پیش بینی آن ها دشــوار است. نمونه رخدادهای آب 
و هوایی مخرب وقوع همزمان کم بارشــی و طوفان های گردوخاک در 

فصول گرم سال است.
چنیــن حوادثی در سرتاســر جهــان در حال وقوع اســت و نــه تنها 
آتش ســوزی بلکه در فصل های طوفانی شــاهد طوفانهای پی در پی 
گاهی فقط با چند هفته فاصله هســتیم. در سال ۲۰۲۳، آتش سوزی ها 
گسترده منطقه ای از کانادا را ســوزاند که بیش از دو برابر رکورد قبلی 
بود و دود آن در سراسر قاره آمریکا پخش شــد و نگرانی های بهداشتی 

عمومی را برای ده ها میلیون نفر در پایین دست ایجاد کرد.
در هفته ها و ماه های آینده، زمانی که فصل بارانی از ســر گرفته شود و 
رودخانه جوی )باد در لایه زیرین جو که از روی دریا و اقیانوس رطوبت 
را انتقال می دهد( بعدی بیاید، لس آنجلــس می تواند در معرض خطر 
بالای سیلاب های فاجعه بار ناشی از زخم های سوخته آتش سوزی های 
مناطق پالی ســیدز و ایتون قرار گیرد و دوباره فاجعه را برای ســاکنان 

محلی ترکیب خواهد کرد. 
رهبران سیاســی و میلیاردرها به جای پذیرش مســئولیت، سعی در 
انحراف اذهــان و دروغ گویی درباره علل آتش ســوزی ها دارند که این 
رفتار به آســیب های بزرگتری منجر می شــود. برای آمادگی در برابر 
آتش سوزی های آینده، مردم باید با شجاعت درباره نقش خود صحبت 

کنند و مسئولیت بپذیرند.
 برنامه هایی مانند "FireSmart" در کانادا، می توانند به جوامع محلی 
کمک کنند تا مناطقی که احتمال آتش ســوزی در آن ها بیشتر است را 

شناسایی و ایمن کنند.

 
 

وزیر اقتصاد در نشست با فعالان روس اعلام کرد
آمادگی پذیرش سرمایه  خارجی

وزیر امور اقتصادی و دارایی در نشســت با فعالان اقتصادی فدراسیون 
روســیه، آمادگی کشــورمان را برای پذیرش ســرمایه در حوزه های 
مختلف صنعتی، فناوری و انرژی های تجدیدپذیــر اعلام کرد و گفت: 

ضمانت های لازم را نیز برای سرمایه گذاران فراهم خواهیم کرد.
 

عبدالناصر همتی در نشست هم اندیشی با فعالان اقتصادی فدراسیون 
روسیه با اعلام اســتقبال کشورمان از ســرمایه گذاران خارجی گفت: 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی آمادگــی صــدور ضمانت نامه برای 
صادرکنندگان را دارد و همچنین سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنــی از راه انــدازی ســامانه مربوطه آمادگــی کمک به 

سرمایه گذاران و راهنمایی آنها را برخوردار است.
همتی با اشاره به ظرفیت هایی که برای ســرمایه گذاری در کشور ما در 
بخش های مختلف از جمله انرژی هــای تجدیدپذیر وجود دارد تصریح 
کرد: آمادگی پذیرش سرمایه در این حوزه ها و ضمانت های لازم درباره 

سرمایه گذاری را داریم.
وی ادامــه داد: آمادگی داریم که اگر در زمینه انرژی های خورشــیدی 
تمایل به ســرمایه گذاری در کشــور ما وجود دارد آن را پذیرا باشیم و 

هرگونه ضمانت ممکن در این زمینه را متقبل خواهیم شد.
وزیر اقتصاد با اشــاره بــه توافقــات و تفاهم هایی که در جریان ســفر 
رئیس جمهور به روسیه انجام شده اســت تصریح کرد: ظرفیت و زمینه 
همکاری بسیار زیاد اســت؛ به خصوص اینکه دولت ایران درباره توسعه 
بخش خصوصی و واگذاری امور به بخــش خصوصی اراده جدی دارد و 
همین زمینه را برای همکاری بخش خصوصی ایران با بخش خصوصی 
روسیه در بخش های مختلف صنعتی و رشته های مختلف برای انتقال 

دانش و تکنولوژی فراهم می کند.

یادداشت

بازار

 وزیر راه و شهرسازی، بخشی از توافقات روسای جمهور 
دو کشور ایران و روسیه را شــامل موضوعات مرتبط با 
حمل و نقل ریلی، هوایی و دریایی و جاده ای در بخش 

کالا و مسافر عنوان کرد.
فرزانه صادق کــه به همــراه رئیس جمهور و ســایر 
وزرای دولت چهاردهم به مســکو ســفر کــرده بود، 
در گفت وگویی با اشــاره به معاهده مشــترک جامع 
راهبردی ایران و روســیه که به امضای روسای جمهور 
دو کشور رسید، اظهار داشــت: در موضوعات مرتبط با 
حمل و نقل ریلی، هوایی و دریایی و جاده ای در بخش 

کالا و مسافر توافق هایی بین دو کشور انجام شد.
گفتنی است، معاهده جامع مشــترک راهبردی ایران 
و روســیه که به امضای روســای جمهور دو کشــور 
رســید، نشــان دهنده عزم دو کشــور برای گسترش 

همکاری های دو جانبه است.

مسعود پزشــکیان رئیس جمهور در نشست 
هم اندیشــی با فعالان اقتصادی روســیه با 
ابراز امیدواری از اینکه نشست هم اندیشی با 
فعالان اقتصادی روسیه آغازی برای حرکت 
در جهت اجرای موافقتنامه جامع راهبردی 
باشد، تاکید کرد: مصمم هستیم همکاری ها 
را در کریدورهای شــمال- جنوب و غرب- 

شرق و مسیرهای دریایی و بنادر گسترش دهیم.
رئیس جمهور با بیــان اینکه ما درباره مســیر حرکت 
توافق کرده ایم، افزود: توافق دو دولت ایران و روسیه بر 
تحکیم روابط است. عزم دولت ایران بر گسترش روابط 
با روسیه است و مصمم هستیم همکاری های خود را در 
کریدورهای شمال-جنوب و غرب-شرق و مسیرهای 
دریایی و بنادر گســترش دهیــم. می توانیم توافقات 
بســیار مهمی با فدراسیون روســیه در تکمیل مسیر 

راه آهن ها و کریدورها و مســیرهای دریایی 
و بنادر داشته باشــیم؛ اینها بسترهایی برای 

فعالیت اقتصادی است.
رئیس جمهور اظهار داشــت: بــرای اینکه 
بتوانیم این سیاســت ها را عملیاتی کنیم و 
این توافق هــا روی کاغذ نماند، لازم اســت 
تیم هایی برای پیگیری توافقات فعال شوند؛ 
تیم های دانشگاهی، مالی، صنعتی و تجاری می توانند 
در این زمینه فعال شــوند. همانطور کــه وزرا گزارش 
دادند، دولــت ایــران آمادگی دارد زمینه گســترش 
تعاملات را تســهیل و موانع پیش رو را رفع کند و اراده 
ما در این زمینه جدی اســت.بعد از ظهر دوشنبه )۲۴ 
دی ماه( پنجمین نشســت مشــترک فرزانه صادق، 
وزیر راه و شهرسازی جمهوری اســلامی ایران و رمان 
استاراویت، وزیر حمل و نقل روســیه به صورت ویدئو 

کنفرانس برگزار شــد.در این نشســت موضوعاتی از 
قبیل تنظیم تفاهم نامه همکاری مشــترک و نیز تهیه 
نقشــه راه ۲۰۲۵، جزئیــات فنی- اجرایی ســاخت و 
توســعه راه آهن رشت-آســتارا، برگزاری نشست سه 
جانبه ایران- روســیه- جمهوری آذربایجان در تاریخ 
۲۸ ژانویه و استفاده حداکثری از ظرفیت شرق دریای 
خزر با همکاری دوجانبه ایران و روســیه مرور و جمع 
بندی شد.وزیر راه و شهرســازی کشورمان در ادامه بر 
بهره برداری حداکثری از ظرفیت دریای خزر باتوجه به 
اتصال بنادر امیرآباد و کاسپین به شبکه ریلی و اقدام در 
جهت تجاری سازی کریدور شــمال-جنوب و توسعه 

حمل و نقل ترکیبی تاکید کرد.
در پایــان نیز رمــان اســتاراویت وزیر حمــل و نقل 
فدراسیون روســیه با موارد مطروحه از سوی وزیر راه 

و شهرسازی کشورمان اعلام موافقت کرد.

نایب رئیس دوم کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و 
نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی مجلس به بیان 
توضیحاتی درباره تأثیر تصویب معافیت های مالیاتی و 

بالا بردن سطح این معافیت ها پرداخت.
رحمان بامری، نماینده آشــار، الگان، ایرانشهر، بنت، 
سرباز، فنوج و لاشار و نایب رئیس دوم کمیسیون ویژه 
جهش و رونق تولید و نظــارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساسی مجلس شورای اســلامی،  درباره معافیت های 

مالیاتی جدید برای کارمندان و مشاغل خرد در بودجه 
۱۴۰۴ و دلایل تصویب این بند گفت: با تجه به شرایط 
تورمی و اقتصــادی موجود در کشــور حداقل بگیران 
مثل کارمندان و مشــاغل خرد نیازمند حمایت دولت 
هســتند و تولید کنندگان نیز به دلیل شرایط سخت 

موجود در کشور بایستی مورد حمایت قرار بگیرند.
بامــری در ادامه اظهار کرد: »جامعه ما متکثر اســت و 
گروه هــای مختلفــی در آن حضور دارند. بــا توجه به 

مشکلات اقتصادی و تورم بالا، قشر کارمندان و مشاغل 
خرد باید مورد توجــه قرار گیرند. این قشــر از جامعه 
به ویژه در شرایط کنونی نیاز به حمایت های ویژه دارند، 
چرا که درآمد ثابت آنها به راحتی نمی تواند پاسخگوی 
نیازهای روزمره شان باشــد. بنابراین، مجلس تصمیم 
گرفت تا معافیت هــای مالیاتی را بــرای این گروه ها 
افزایش دهد.«این نماینده مجلس شــورای اســلامی 
افزود: »هدف اصلی از تصویــب این معافیت ها، کمک 

به کاهش فشــارهای اقتصادی بــر دوش کارمندان و 
مشــاغل خرد اســت. این معافیت ها می تواند کمک 
زیادی به بهبود وضعیت مالی ایــن افراد کند و از طرف 
دیگر به عنوان یک مشــوق برای ایجاد مشاغل خرد در 
مناطق مختلف، به ویژه در مناطق کمتر توســعه یافته، 
عمل کند. این اقــدام می تواند به ایجــاد درآمد پایدار 
برای افراد کمک کند و در عین حال فشار مالی کمتری 

به آنها وارد آورد.«

وزیر

مالیات

خریدار  وزیــر جهاد کشــاورزی گفت: 
با توجه بــه چالش های بخش کشــاورزی 
در محدویــت منابــع آبی و خشکســالی 
های پی درپی، تغییر کشــاورزی ســنتی و 
غیرتجاری به کشــاورزی دانش پایه و بازار 

گرا الزامی است.
 غلامرضا نوری قزلجه روز شــنبه در آیین 
سی و هشــتمین دوره شناسایی، انتخاب و 
معرفی برگزیدگان بخش کشــاورزی که با 
حضور رئیس جمهوری در اجلاس ســران 
برگزار شد، افزود: اهمیت بخش کشاورزی 
بر همگان روشن است و تاکیداتی که رهبر 
معظم انقلاب در ســال های اخیر در حوزه 
امنیت غذایی دارند، مسئولیت ما را سنگین 

کرده است.
وزیر جهاد کشــاورزی اظهار داشت: در این 
فرصت از همه بهره برداران بخش کشاورزی 
به عنوان مردمی تریــن بخش اقتصاد ایران 
و به طــور ویــژه از برگزیدگان بــه عنوان 
پیشگامان توســعه پایدار و الگوهای موفق 
نوآوری و از تلاش هــای آنها برای اطمینان 
از تحقق و پایــداری امنیت غذایی قدردانی 

و تشکر می کنم.
وی تصریــح کــرد: نمونــه هــای بخش 
کشاورزی شاهدان عینی توانستن هستند، 
به طوری که ما مــی توانیــم در عملیات و 
عملکــرد این بزرگــواران متجلی اســت و 
امــروز در خدمت برگزیدگان ملــی آنها به 
نمایندگــی از ۴.۲ میلیون نفــر بهره بردار 

زحمتکش بخش کشاورزی کشور هستیم.
نوری قزلجه خطاب به رئیس جمهور دولت 
چهاردهم گفت: کشاورزان و روستاییان در 
جریان انتخابات ریاست جمهوری علاوه بر 
انگیزه هایی که همه مردم ایران داشتند، پا 
به پای آنها فعالیت کردنــد و علاقه و انگیزه 
خاصی در بین کشــاورزان و فعالان بخش 
کشــاورزی به دلیل آشــنایی و تحصیلات 
شما در بخش کشــاورزی و اشتغال فراغت 
زندگی شــما در این بخش بــه حضرتعالی 

بوده است.وی اضافه کرد: عکس مشغولیت 
فراغت شــما در مزرعه در آن زمان در بین 
کشاورزان چرخید و همه گفتند به این مرد 
خاکی و بی ریا و صــادق رای می دهیم، زیرا 

مسائل ما را بهتر می شناسد.
وی افزود: با قاطعیت مــی گویم در دولت، 
رئیس جمهــور بیشــترین حمایــت را از 
کشــاورزان و روســتائیان دارند و من هم از 

این مهم سپاسگزارم.
وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: امروز بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی در ایران با چالش 
های متعددی روبه روســت؛ خشکســالی، 
افت کمــی و کیفی منابــع آب، پیامدهای 
تغییــر اقلیــم، جابجایی هــای جمعیتی، 
فرســایش خــاک، مشــکلات اقتصادی و 
سرمایه گذاری ناکافی، حال و آینده امنیت 

غذایی را تهدید می کند.
وی تصریــح کــرد: به منظــور غلبــه بر 
پیامدهای این چالش ها و اطمینان از بهره 

مندی آحاد جامعه از غذای ســالم، کافی، 
مغذی و مقــرون به صرفه، بــدون تخریب 
منابع پایه آب و خاک و تنوع زیســتی، نیاز 
است تا الگوی توســعه بخش کشاورزی به 
الگوی کشــاورز محور و روســتا پایه تغییر 
یابد.وی افزود: امــروز در جمع برگزیدگان 
ملی مختلف در حوزه های زراعت، باغبانی 
شــیلات و ابزیــان و تولیــدات دام و طیور 
و منابــع طبیعــی و آب و خــاک و صنایع 
کشاورزی و غذایی هســتیم که توانسته اند 
دســتاوردهای مهم و برجسته ای در زمینه 
ارتقای کمی و کیفی تولیدات کشــاورزی 
و پایداری تولید در اســتان های کشــور در 
عرصه های مختلف تولید و فراوری داشــته 

باشند.

برنامه ریزی رشد 5.5 درصدی بخش 
کشاورزی در برنامه هفتم توسعه

نوری قزلجه، وجه مشترک این برگزیدگان 

را به کارگیری دانش، فنــاوری و نوآوری در 
عرصه عمل دانســت و اظهار داشت: بخش 
کشــاورزی و منابع طبیعی در برنامه هفتم 
توســعه مکلف شــده که به طور متوســط 
ســالیانه ۵.۵ درصد رشــد و ارزش افزوده 
داشته باشــد که ۳۵ درصد این رشد باید از 
طریق بهره وری انجــام بگیرد؛ از این رو نیاز 
است که تلاش های جدید به منظور ارتقای 

بهره وری در دستور کار قرار بگیرد.
وی افزود: همچنین با کاهش منابع آبی در 
دســترس، افزایش تبخیر و تعرق و شوری 
خاک، نیاز است تا نگاه به کشاورزی سنتی 
و غیرتجاری به کشــاورزی بــازار گرا، بهره 
ور و دانــش پایه با محوریــت و برخورداری 
از حضــور و ارتقــای دانش غنــی بومی و 

به کارگیری دانش نوین تغییر یابد.
وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: وجود خلا 
عملکرد محصولات زراعــی و باغی و فاصله 
بین عملکرد بالفعل و عملکرد بالقوه و ضعف 

در ایجــاد و ارتقای ارزش افــزوده تولیدات 
کشــاورزی و غذایی، از جمله چالش هایی 
است که نشان دهنده عدم نفوذ کافی دانش 
و علم و فناوری به عرصه های کشــاورزی و 

منابع طبیعی است.
وی افزود: اکنون در مراکز علمی، تحقیقات 
و فناوری و شــرکت هــای دانــش بنیان 
دستاوردهای متنوعی در زمینه به کارگیری 
هــوش مصنوعــی، فنــاوری دیجیتــال، 
کشاورزی هوشمند به تغییر اقلیم، پهبادها، 
حســگرها، علم رباتیک، زیســت فناوری، 
محیط های کنترل شده کشت، سامانه های 
نوین آبیاری، ماشین آلات و ادوات مدرن و 
بذور و نهاده های کشــاورزی اصیل، سالم و 
پربازده وجود دارد که شناخت، به کارگیری 
و توســعه آنها می تواند کلید دســتیابی به 
توسعه و پیشرفت پایدار کشاورزی و منابع 

طبیعی باشد.
وی ادامه داد: شکل گیری فضای مجازی 
و اســتفاده از شــبکه هــای اجتماعی و 
ســکوهای دیجیتال می تواند بــه بهبود 
ارتباطات و افزایش ســرعت انتقال یافته 
ها، کاهش هزینــه ها و ارتقــای دانش و 
مهارت کمک شایانی به این بخش داشته 

باشد.
نوری قزلجه گفت: استفاده از تجربه و دانش 
تولید شده توســط مراکز تحقیقاتی و نفوذ 
آن به سطح واحدهای بهره برداری و مزارع 
در کنار اســتفاده از تجربیات شرکت های 
دانش بنیان، ســبب می شــود تا بهره وری 
به عنوان فصل مشترک کارایی و اثربخشی 

ارتقا و بهبود یابد.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: وزارت جهاد 
کشــاورزی آمادگی دارد با تسهیل فرایند 
صدور مجوزهــای کســب و کار و کارهای 
کشاورزی و شــفاف کردن فرایندها، زمینه 
لازم برای حضور بخش خصوصی و سرمایه 
گذاران و در فعالیت هــای مرتبط با زنجیره 

ارزش کشاورزی و غذا را فراهم کند.

وسیه در حوزه حمل و نقل ریلی، هوایی و دریایی و جاده ای وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛ توافقات ایران و ر

معافیت مالیاتی به دلیل شرایط تورمی موجود در کشور لحاظ شده است

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:

توان تعمیر موتور هواپیماها در داخل وجود دارد

خریــدار  رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری گفــت: توانمنــدی لازم نــزد 
متخصصان صنعــت هوایی کشــور برای 

تعمیر موتور هواپیماها وجود دارد.
»حســین پورفرزانــه« افــزود: بــه دلیل 
دردسرها و مشکلاتی که با ارسال موتورهای 
معیوب هواپیماها به خارج از کشور به دلیل 
تحریم ها وجــود دارد، تعمیــر موتورها در 

داخل کشور انجام می شود.
وی بیان داشــت: مطابق قوانین هوانوردی 
بین المللی، چنانچه اســناد به روز، کارکنان 

آموزش دیده و ابزارهای اصلــی در اختیار 
داشته باشیم، می توانیم در این زمینه اقدام 

کنیم.
پورفرزانه درخصــوص قطعات های تک و با 
فناوری بالا نیز گفت: ایــن قطعات اغلب به 
کشور وارد می شــود، اما اگر نتوانستیم وارد 
کنیم، آنها را تعمیر می کنیم و چنانچه قادر 
به تعمیر نبودیم، به تولیــد داخل آنها روی 

خواهیم آورد.
شــرکت   ۴۰۰ خاطرنشــان کرد:  وی 
دانش بنیان داخلی در صنعت هوایی فعالند 

و در همین زمینه ها به ما کمک می کنند.

تدوین نقشه راهبردی توسعه 
فرودگاهی کشور

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در ادامه 
درباره نقشه راهبردی توســعه فرودگاهی 
کشور نیز گفت: چنین نقشه ای در گذشته 

در دستور کار بوده، اما جامع نبوده است.
وی اظهار داشت: با مطالعه آنچه در گذشته 
کار شــده و با تجمیع تفکرات جمعی امروز، 
به دنبال تدوین نقشه راه  جدیدی برای این 

صنعت هستیم.
پورفرزانه با بیان اینکه این نقشــه راه جزو 
تکالیف سازمان هواپیمایی کشوری است، 
تصریح کرد:  این نقشــه راه پس از تدوین و 
آماده ســازی، باید مصوبه هیات وزیران را 
بگیرد تا کســی نتواند در آن اعمال سلیقه 

کرده و دخل و تصرفی داشته باشد.
وی گفــت: ایــن نقشــه راه دربرگیرنــده 
فرودگاه هــا، ناوگان هوایی و شــرکت های 

هواپیمایی اســت و همان طور که اشاره شد 
جزو تکالیــف برنامه هفتم توســعه به این 
سازمان اســت و باید به عنوان آیین نامه در 

هیات دولت مطرح شود.
 پورفرزانــه روز دوشــنبه )۲۴ دی ماه( در 
نشست خبری با انتقاد از دخالت ها و اعمال 
فشــار به ویژه از ســوی برخی نمایندگان 
مجلس برای ایجاد فــرودگاه در حوزه های 
انتخابیــه آنان، افــزود: امروز حــدود ۱۶ 
میلیارد دلار دارایی فرودگاهی در کشــور 
وجــود دارد، این در حالی اســت که ارزش 
۱۸۰ هواپیما و ناوگان فعال کشورمان تنها 

یک میلیارد دلار است.
وی بیان داشــت: در گذشــته بخشــی از 
ســرمایه گذاری ها در صنعــت فرودگاهی 
ســلیقه ای بوده و شــاید از نظر اقتصادی و 

ضرورت آن واکاوی نمی شده است.
رئیــس ســازمان هواپیمایــی کشــوری 
ایــن  از  بخشــی  خاطرنشــان کرد: 
ســرمایه گذاری به جــای توســعه کمّی 

می توانســت به توســعه ناوگان بیانجامد و 
در این صورت امروز می توانســتیم سه برابر 

ناوگان فعلی، پرواز داشته باشیم.
امروز یکی از مســائل اساســی در صنعت 
هوایــی کشــورمان، پیری ناوگان اســت؛ 
به طوری که هم به لحــاظ کمیت ناوگان و 
هم به لحاظ کیفیت مورد نقــد قرار دارد و 

نیازمندی کشورمان را برطرف نمی کند.
به گفته مســئولان، کشــورمان بــه لحاظ 
شــاخص های کیفی پرواز در جایگاه نود و 
یکم جهان اقرار دارد و در شاخص نظارت بر 
ایمنی بالاتر از کشورهای همچون سوریه و 

یمن قرار دارد.
امروز با شــرایطی مواجه هستیم که در یک 
استان بین پنج تا هفت فرودگاه وجود دارد، 
یا در اســتان دیگر فقط در ایام اربعین و حج 
پرواز داشــته ایم؛ موضوعی که مورد انتقاد 
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری بوده 
و آن را معنــای واقعی توســعه فرودگاهی 

نمی داند.
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وسیه صادر می کند؟ ایران چه کالاهایی به ر
سخنگوی کمیســیون توســعه تجارت خانه صمت گفت: عمده ترین 
کالاهای صادراتی ایران به روسیه فلفل گلخانه ای، میگو، پلی استیرن، 

الیاف نخ، سیمان سفید و انواع پسته است.
سید روح الله لطیفی سخنگوی کمیســیون توسعه تجارت خانه صمت 
اظهار کرد: روند رو به رشــد صادرات ایران به روســیه همچنان شتاب 
مناســبی دارد و در ۹ ماهه امسال نیز، کشــورمان بیش از یک میلیون 
و ۹۵۶ هزار تن کالا به ارزش ۸۰۲ میلیون و ۵۷۸ هــزار و ۳۱۶ دلار به 
روسیه صادرات داشته که نسبت به مدت مشــابه با رشد ۱۴ درصدی 

همراه بوده است.
وی افزود: بیش از ۵۰ درصد تجارت ایران و روسیه از لحاظ وزنی و ۴۵.۵ 
درصد از لحاظ ارزش، مربوط به محصولات دامی، کشــاورزی و غذایی 
بوده که این موضوع بر روابط تجاری بین دو کشور به ویژه امنیت غذایی 

و اقتصاد کشاورزی در تعاملات دوجانبه نقش کلیدی دارد.
لطیفی در خصوص صادرات ایران به روســیه گفت: از ابتدای ســال تا 
پایان آذرماه ۵۷۰ هــزار و ۱۳ تن کالای مرتبط بــا محصولات، دامی، 
شیلاتی، زراعی، گیاهی و غذایی به روسیه صادر شده که از لحاظ وزنی 
۲۹.۱ درصــد و از لحــاظ ارزش ۵۰ درصد وزن کل صــادرات ایران به 

روسیه را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: در ۹ ماهه امســال ۲۳۱ هزار تن کالا نسبت به مدت مشابه، 
بیشتر به روسیه صادر شده که حاصل این افزایش صادرات حدود ۱۰۰ 

میلیون دلار ارزآوری بیشتر نسبت به مدت مشابه سال قبل بوده است.
لطیفی در خصوص عمده ترین کالاهای صادراتی ایران به روسیه گفت: 
فلفل گلخانه ای، میگو، پلی اســتیرن، الیاف نخ، ســیمان سفید، انواع 
پسته، نارنگی، کیوی، گوجه فرنگی، آب میوه. هلو، آلبالو، پلی استیرن 
معمولی، پلی اتیلــن، صفحه پلیمری اتیلن، کشــمش، اجزا و قطعات 
وسائط نقلیه، کاهو کروی به ترتیب کالاهایی بودند که بیشترین میزان 

ارزآوری را برای کشورمان در ۹ ماهه امسال داشتند.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در خصوص واردات از 
روسیه توضیح داد: در ۹ ماهه امســال بیش از یک میلیون و ۴۹۱ هزار 
تن کالا به ارزش یک میلیارد و ۹۵ میلیون و ۴۰۷ هزار دلار از روسیه به 
ایران وارد شــده که ۷۸.۴ درصد وزن و ۴۳.۲ درصد ارزش آن مربوط به 

محصولات غذایی و نهاده های دامی و کشاورزی بوده است.
وی افزود: واردات ایران از روســیه به دلیل رشد تولید نهاده ها در کشور 
به ویژه در تولید گندم و جو و کاهش نیاز به واردات بیشتر ذرت، کاهش 
۴۵ درصدی در وزن و ۱۸.۷ درصدی در ارزش را شــاهد بود، به گونه ای 
که بیش از یک میلیون و ۱۰۰ هــزار تن گندم، ۷۲ هزار تن ذرت دامی و 
۵۳ هزار تن جو نسبت به مدت مشــابه به دلیل وجود ذخایر مناسب در 

کشور و تولید مناسب کمتر به کشور وارد شده است.

لطیفی در خصوص عمده ترین کالاهای وارداتی به کشــور از روســیه 
گفت: طلای خــام با بیــش از ۲۸۱ میلیــون دلار )۳۵۹۵ کیلوگرم(، 
گندم معمولی با ۱۲۴.۴ میلیــون دلار، انواع چــوب و تخته با ۱۴۸.۵ 
میلیون دلار، روغــن آفتابگردان با ۱۱۵.۳ میلیــون دلار، ذرت دامی با 
۱۱۰ میلیــون دلار و جو بــا ۵۹.۴ میلیون دلار پنج قلــم کالای اصلی 
وارد شده به کشور در ۹ ماهه امســال بودند و عمده ترین کالاهای پس 
از آن اجزا و قطعات وســائط نقلیه، حبوبات، لاشــه و شقه گوسفندی، 
دارو، هیدروکســید پتاســیم، ماشــین آلات صنعتی، کلرور پتاسیم، 

ماشین های تراشکاری، انواع کاغذ و خمیر کاغذ بودند.
 

 وزیر صمت: 
وگاه های خورشیدی ناترازی انرژی صنایع  نیر

 را برطرف می کند
 وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: واحدهای صنعتی بزرگ کشــور 
می تواننــد با ســرمایه گذاری در احــداث نیروگاه های خورشــیدی، 

مشکلات خود را در زمینه تأمین انرژی کاهش دهند.
 ســید محمد اتابک در بازدید از واحدهای تولیدی و صنعتی شــهرک 
صنعتی شــمس آباد شهرســتان ری با اشاره به سیاســت دولت برای 
توسعه نیروگاه های خورشیدی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: یکی 
از برنامه های اصلی دولت، استفاده از انرژی خورشیدی برای تأمین نیاز 

صنایع است.

وی خاطرنشــان کرد: واحدهای صنعتــی بزرگ کشــور می توانند با 
سرمایه گذاری در احداث نیروگاه های خورشیدی، مشکلات خود را در 
زمینه تأمین انرژی کاهش دهند کــه برخی از این نیروگاه ها در مراحل 
پایانی ســاخت قرار دارند و اگر بهره برداری آن ها تا تابستان آغاز شود 

بخش قابل توجهی از ناترازی های انرژی برطرف خواهد شد.
این مسئول افزود: هم اکنون میزان تخصیص ارز برای تأمین مواد اولیه 
نسبت به سال گذشته افزایش چشمگیری داشــته است، اما همچنان 
برخی واحدها با مشکلاتی روبرو هســتند که برهمین اساس دولت در 
تلاش اســت تا با همکاری بخش های مرتبط، این موانع را به ســرعت 
برطرف کند.وی اضافه کرد: واحد صنعتی که امروز از آن بازدید کردیم، 
توانســته تولید خود را افزایش دهد و دســتگاه های جدیدی نیز برای 

نصب آماده دارد که نیازمند تامین انرژی و حمایت های بیشتر است.
وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت دربــاره قطعی های مکــرر برق در 
شهرک های صنعتی یادآور شد: دولت با برنامه ریزی های کوتاه مدت و 
بلندمدت به دنبال کاهش فشار ناشی از کسری انرژی بر تولیدکنندگان 
اســت، برنامه مدیریــت انــرژی به صــورت دقیــق و هماهنگ بین 
شــهرک های صنعتی اعمال می شود تا مشکلات ناشــی از قطعی برق 
به حداقل برسد همچنین بســته حمایتی ویژه ای برای تولیدکنندگان 

تدوین شده که با تایید رییس جمهوری در حال اجرا است.
شــهرک صنعتی شــمس آباد بیش از یک هزار و ۴۰۰ واحد صنعتی و 
تولیدی کوچک و بزرگ را در زمین ســه هزار هکتاری خود جای داده و 
یکی از قدیمی ترین شــهرک های صنعتی ایران به شمار می آید، این 
شــهرک در کیلومتر ۴۵ اتوبان تهران- قم، در مجاورت شهر حسن آباد 
فشافویه از توابع شهرســتاتن ری در فاصله پنج کیلومتری از فرودگاه 

بین المللی امام خمینی )ره(  قرار دارد.

توسعه

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: »نظام اقتصاد 
دیجیتال« از مهمترین پیگیری های گروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال دولت اســت که به زودی در دستور کار قرار 

گرفته و ابلاغ می شود.
سیدستار هاشــمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با بیان اینکه عضو کمیسیون هوشمندسازی در دولت 
است، اظهار کرد: دولت کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال 
دارد که مشــخصاً کار آن تســهیل فرایندهایی است 
که در حوزه اســتارتاپی و هوشمندســازی کشور در 
جریان اســت. تمرکز من بر روی این کارگروه است که 

اختیارات ویژه ای دارد.

وزیر ارتباطات نظام اقتصــاد دیجیتال را از 
مهمترین پیگیری های گــروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال دولت معرفی کرد و ادامه داد: ساز و 
کار و محورهای این نظام را تدوین کردیم که 
به زودی در دســتور کار دولت قرار می گیرد 
و ابلاغ خواهد شــد، همچنین شاخص های 
ارزیابی درصد اقتصاد دیجیتال و سهم ما آن 

تولید ناخالص داخلی است.
هاشمی با اشــاره به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در جلســه چهارشــنبه دولــت، اظهار کرد: 
گزارش وضعیت پنجره واحد خدمات دولت هوشمند 

را در جلســه هیئت دولت ارائه کردم. تعداد 
کاربرانی که در این پنجره واحد فعال هستند 
و از این ظرفیت اســتفاده می کننــد را ارائه 
کردم. همچنین نســبت به اینکه سازمان ها 
و وزارتخانه های مختلف چقدر با این پنجره 
واحد همراهی کردند و به آن متصل شده اند 
و البتــه چــه برنامه هایی باید بیان داشــته 

باشند مباحثی بود که در گزارش خود مطرح کردم.
وی در همین رابطه بیان کرد: تکلیف برنامه ما نســبت 
به پنجــره واحد خدمات هوشــمند دولت این اســت 
که تا پایان ســال بتوانیم ۲۰ درصــد خدمات دولت را 

به صورت هوشــمند ارائه دهیم. یعنــی بتوانیم بدون 
مداخله انسانی از زمانی که درخواستی ثبت می شود تا 
زمانی که آن خدمت ارائه می شود تمام مسیر به صورت 

الکترونیک و بدون دخالت عامل انسانی پیش برود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خاطرنشــان: برخی 
از دستگاه ها به عدد ۲۰ درصدی اتصال به پنجره واحد 
هوشمند دولت رســیدند اما برخی دیگر از این درصد 
عقب تر هستند. دسته بندی و بندی دستگاه ها در این 
رابطه انجام شده است که به سمع و نظر اعضای هیئت 
دولت رسید و قرار شد این سازوکارها را ظرف ۱ تا ۲ ماه 

آینده مجدد در دولت مطرح کنیم.

وزیر

سمیه رســولی  در ۹ ماهه امسال تولید 
و فــروش خودرو نســبت به مدت مشــابه 
پارســال به ترتیــب افــت ۷.۶ درصد و ۹ 
درصدی را تجربه کــرده، همچنین در این 
مدت ۱۶ هــزار و ۶۷۲ دســتگاه خودرو در 

پارکینگ خودروسازان دپو شده است.
 بررسی صورت های مالی ارائه شده از سوی 
خودروسازان بزرگ کشــور )ایران خودرو، 
ســایپا و پارس خــودرو( به کدال نشــان 
می دهد که از ابتدای سال تا انتهای آذر ماه، 
تعداد ۶۴۷ هزار و ۲۳۷ دســتگاه خودروی 
سواری تولید شــده در حالی که این رقم در 
مدت مشابه ســال ۱۴۰۲ معادل ۶۹۰ هزار 
و ۸۹۷ دســتگاه بود. بنابراین در این مدت، 
ســه خودروساز بزرگ کشــور، یعنی ایران 
خودرو، ســایپا و پارس خــودرو، ۴۳ هزار 
و ۶۶۰ دســتگاه معــادل ۷.۶ درصد تولید 

کمتری در سواری ها داشته اند.
همچنین در ۹ ماهه امسال ۶۲۴ هزار و ۷۶۱ 
دستگاه خودرو فروخته شــده در حالی که 
این رقم در مدت مشابه پارسال، ۶۸۴ هزار 
و ۶۰۰ دســتگاه به فروش رفته بود بنابراین 
در بخش فــروش خودرو نیز شــاهد افت ۹ 

درصدی هستیم.
نکته قابل توجه آنکــه در مجموع ۱۶ هزار 
و ۶۷۲ دســتگاه خودرو در پارکینگ های 
سه خودروساز کشــور مانده است این عدم 
فروش یا ناشــی از ناقصی قطعات و یا دپوی 
عمدی به دلیل فروش خودرو با قیمت های 

بالاتر در آینده است.

پارکینگ ایران خودرو سنگین شد
ایران خودرو در ۹ ماه نخســت سال ۱۴۰۳ 
توانســته ۱۲۲ هــزار و ۵۶۹ دســتگاه از 
خانواده پژو تولید کند که از این میزان ۱۲۲ 
هزار و ۷۶۸ دستگاه را فروخته است. این در 
حالیست که در مدت مشــابه پارسال ۲۰۹ 
هزار و ۸۵ خودرو در گروه پژو تولید شــده 
بود که از این میزان هــم ۲۱۳ هزار و ۵۵۱ 

دستگاه به فروش رفته بود.
همچنین ایــران خودرو در ۹ ماه نخســت 
امســال ۸۷ هزار و ۴۸۰ دســتگاه از گروه 
ســورن تولید کــرده که از ایــن میزان ۸۴ 
هزار و ۹۳۱ دســتگاه به فروش رفته است. 
این شاخص ها در مدت مشــابه پارسال به 
ترتیب ۴۱ هزار و ۴۷۴ دســتگاه و ۳۸ هزار 
و ۵۸۱ دستگاه بود. بنابراین تولید و فروش 
خودروهای گروه ســورن نسبت به پارسال 
افزایش یافته اســت و از ســویی دیگر بالغ 
بر ۲ هزار و ۵۴۹ دســتگاه از این خودرو در 

پارکینگ مانده است.

در ۹ ماه نخســت امســال ۶۴ هزار و ۷۶۱ 
دســتگاه خودروی دنا تولید شده که از این 
میزان ۶۲ هــزار و ۹۸۴ دســتگاه فروخته 
شده اســت. در ۹ ماهه پارسال نیز ۶۲ هزار 
و ۷۵۱ دســتگاه دنا تولید و ۶۲ هزار و ۱۸۱ 
دســتگاه به فروش رســیده بود. همچنین 
یک هزار و ۷۷۷ دســتگاه دنا در پارکینگ 

مانده است.
از خــودروی رانا نیز در ۹ ماهه امســال ۱۲ 
هزار و ۹۳۴ دستگاه تولید شــده که از این 
میــزان ۱۲ هزار و ۷۱۷ دســتگاه به فروش 
رفته است. تولید رانا در مدت مشابه پارسال 
۱۷ هزار و۳۹۷ و فروش ایــن محصول ۱۷ 
هزار و ۲۰۴ دستگاه بود. بنابراین روند تولید 
این خودرو نیز کاهشی شده است. نکته قابل 
توجه آنکه ایران خودرو در آبــان ماه اقدام 
به فروش هیچ دســتگاهی از خودروی رانا 
نکرده بود و به نظر می رســد پس از افزایش 
قیمت کارخانه ای خودرو اقــدام به فروش 
محصولات کرده چراکه در این ماه یک هزار 
و ۷۱۴ دستگاه تولید شده اما ۳ هزار و ۱۴۱ 

دستگاه فروخته شده است.
در ۹ ماهه امســال ۴۹ هزار و ۴۳۷ دستگاه 
تارا تولید شــده که از این میزان ۴۶ هزار و 
۹۴۵ دســتگاه فروخته شده اســت. در ۹ 
ماهه پارسال ۳۳ هزار و ۸۵۰ دستگاه تولید 
و ۳۳ هزار و ۷۱۴ دســتگاه بــه فروش رفته 
بود. بنابرایــن تولید و فــروش این خودرو 
افزایشی شده اســت. البته بالغ بر ۲ هزار و 
۴۹۲ دستگاه خودرو تارا در پارکینگ های 

ایران خودرو مانده است.

در ۹ ماهه امســال ۱۰ هزار و ۷۵۰ دستگاه 
هایما تولید شده اما در مقابل ۹ هزار و ۴۱۷ 
دســتگاه فروخته شده اســت. در ۹ ماهه 
پارسال ۱۵ هزار و ۴۵۵ دستگاه هایما تولید 
و ۱۴ هزار و ۷۶۷ دستگاه فروخته شده بود. 
از این خــودرو نیز بالغ بر یک هــزار و ۳۳۳ 

دستگاه در پارکینگ مانده است.
در بخش ســایر محصولات ۲۲ هزار و ۵۵۵ 
دســتگاه تولید شــده اما ۲۴ هــزار و ۲۲۷ 
دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها 
در ۹ ماهه پارسال به ترتیب ۱۴ هزار و۴۴۵ 
دســتگاه و ۱۴ هزار و ۴۰۰ دســتگاه بود. 
در ایــن بخش نیز رشــد تولید بــه صورت 

محسوسی صورت گرفته است.
در مجموع در ۹ ماهه امســال ۳۷۰ هزار و 
۴۸۶ دســتگاه انواع خودرو در ایران خودرو 
تولید و در مقابل ۳۶۳ هزار و ۹۸۹ دســتگاه 
به فــروش رفته اســت. این در حالیســت 
که مدت مشابه پارســال ۳۹۴ هزار و ۴۵۷ 
دســتگاه خودرو تولید و ۳۹۴ هزار و ۳۹۸ 

دستگاه فروخته شده بود.
میزان خودروهای تولیدی تجاری نشــده 
نیز در این بازه زمانی ۴ هزار و ۳۷۸ دستگاه 

خودرو بوده است.
همچنین ســرجمع تولید و فروشی که در 
۹ ماهه امســال ثبت شده نشــان می دهد 
که در مجمــوع ۸ هزار و ۱۵۱ دســتگاه از 
انواع محصولات خودرو تولید شــده اما در 

پارکینگ مانده است.
بر این اساس تولید و فروش خودرو در ایران 

خودرو ۷ درصد با کاهش مواجه شده است.

کاهش تولید و فروش در سایپا
گروه خودروسازی ســایپا در ۹ ماه امسال 
۱۵۳ هــزار و ۶۲۳ دســتگاه از خانــواده 
X۲۰۰ )تیبــا، کوییــک، ســاینا( تولید 
کرده و در مقابل ۱۴۷ هزار و ۸۶۸ دســتگاه 
فروخته اســت. ۹ ماهه پارســال ۱۷۸ هزار 
و ۶۱۶ دســتگاه از این گروه تولید شــده و 
۱۷۴ هزار و ۲۱۴ دســتگاه فروخته شــده 
بود. بنابراین بالغ بر ۲۵ هزار دســتگاه کمتر 
تولید شده است. از ســویی دیگر نیز بیش 
از ۵ هزار و ۷۵۵ دســتگاه از این خانواده در 

پارکینگ های سایپا مانده است.
در ۹ ماه نخســت امســال ۳۵ هزار و ۹۸۴ 
دستگاه شــاهین تولید شــده و ۳۶ هزار و 
۸ دســتگاه به فروش رفته است. در ۹ ماهه 
پارســال ۳۷ هزار و ۶۵۸ دســتگاه شاهین 
تولید و ۳۶ هــزار و ۶۱۶ دســتگاه فروخته 

شده بود.
طی ۹ ماهه امسال ۵۲ هزار و ۹۰۰ دستگاه 
وانت ۱۵۱ تولید و ۴۹ هزار و ۳۰۵ دســتگاه 
فروخته شده است. در مدت مشابه پارسال 
از این خودرو ۴۲ هزار و ۷۴۱ دستگاه تولید 
و ۴۳ هزار و ۲۸۴ دستگاه فروخته شده بود. 
همچنین ۳ هزار و ۵۹۵ دستگاه وانت نیز در 

پارکینگ مانده است.
در بخش ســایر محصولات هــم ۱۰ هزار 
و ۵۳۸ دســتگاه تولید اما ۶ هــزار و ۷۹۷ 
دســتگاه به فروش رفته اســت. این ارقام 
پارســال به ترتیب یک هزار و ۲۳۱ دستگاه 
و ۹۵۷ دستگاه بوده است. در این بخش نیز 
۳ هــزار و ۷۴۱ دســتگاه در پارکینگ های 

ســایپا مانده است.در مجموع ســایپا در ۹ 
ماهه امســال )بدون در نظــر گرفتن تولید 
وانت ۱۵۱( ۲۰۰ هزار و ۱۴۵ دستگاه انواع 
خودروی سواری تولید و در مقابل )بدون در 
نظر گرفتن فروش وانت ۱۵۱( ۱۹۰ هزار و 
۶۷۳ دستگاه فروخته شــده است. سایپا در 
۹ ماهه پارســال ۲۱۷ هزار و ۵۰۵ دستگاه 
تولید و ۲۱۱ هزار و ۷۸۷ دســتگاه خودرو 
فروخته بــود. بنابراین در ۹ ماهه امســال 
نســبت به مدت مشابه پارســال بالغ بر ۱۷ 
هزار دســتگاه کمتر تولید شــده که عمدتاً 

مربوط به خانواده X۲۰۰ می شود.
 بر این اســاس تولید ۸ درصــد و فروش ۱۰  

درصد با کاهش مواجه شده است.

توقف تولید کوئیک در پارس خودرو
پــارس خــودرو  گــروه خودروســازی 
)زیرمجموعه ســایپا( در ۹ ماهه امسال ۴۸ 
هزار و ۶۷۴ دســتگاه از گروه Q۲۰۰ تولید 
کرده و در مقابل ۴۶ هزار و ۹۸۲ دســتگاه 
فروخته اســت. در ۹ ماهه پارسال ۵۷ هزار 
و ۸۴ دســتگاه از این گروه تولید و ۵۶ هزار و 
۵۹۷ دستگاه به فروش رفته بود. همچنین 
در این مدت یک هزار و ۶۹۲ دستگاه از این 

خودرو در پارکینگ های سایپا مانده است.
از خودروی جدید ســهند نیــز ۱۱ هزار و 
۹۹۴ دستگاه در ۹ ماه نخست امسال تولید 
کرده و ۷ هزار و ۱۷۹ دســتگاه نیز فروخته 
شده اســت. در ۹ ماهه نخســت پارسال از 
این خودرو ۳۲ دســتگاه تولید شــده بود. 
همچنین در ۹ ماهه امســال ۴ هزار و ۸۱۵ 

دستگاه از سهند در پارکینگ مانده است.
تولید کوییک معمولی دنــده ای هم که در 
پارس خودرو متوقف شــده اما مدتی از سر 
گرفته و یــک هزار و ۲۳۴ دســتگاه تولید و 
فروخته شــد. )در ۹ ماهه پارسال ۲۱ هزار و 
۸۱۹ دستگاه تولید و همین میزان فروخته 
شــده بود.( تولید این خودرو از ابتدای پاییز 
امسال متوقف شده است.در ۹ ماهه امسال 
پارس خــودرو اقدام به تولید ســاینا S هم 
کرده که توانســته ۱۴ هزار و ۷۰۴ دستگاه 
از این خــودرو تولید کنــد و همین میزان 
نیــز فروخته اســت.در مجمــوع در ۹ ماه 
نخست امسال پارس خودرو ۷۶ هزار و ۶۰۶ 
دســتگاه خودرو تولید و در مقابل ۷۰ هزار 
و ۹۹ دســتگاه فروخته است. پارس خودرو 
در ۹ ماهه پارســال ۷۸ هزار و ۹۳۵ دستگاه 
خودرو تولیــد و ۷۸ هزار و ۴۱۵ دســتگاه 
فروخته بود.بــر این اســاس تولید خودرو 
در پارس خودرو با ۳ درصــد و فروش با ۱۱ 

درصد کاهش مواجه شده است.

خریدار  اگر دولت بخواهد گوشــی های 
قاچاق را رجیســتر کند، پیام خطرناکی به 
قاچاقچیان و افرادی که به قوانین مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز بی توجه هســتند، ارسال 
می کند. هفته گذشته، وزیر ارتباطات اعلام 
کرد که مشکل رجیستری آیفون های ۱۴ و 
۱۵ به زودی حل خواهد شــد و این موضوع 
در حال پیگیری اســت. این خبر در حالی 
منتشر شد که ممنوعیت واردات مدل های 
جدید آیفون، از جمله آیفون های ۱۴ و ۱۵، 
طبق تصمیم دولت قبل بــه منظور کنترل 
واردات کالاهای لوکس و غیرضروری وضع 
شــده بود. حالا این پرسش مطرح می شود: 
آیا دولت حق دارد مصوبات قانونی رســمی 
کشور را برای جلب رضایت برخی افراد زیر 

پا بگذارد؟
  طبــق قوانیــن رســمی کشــور، واردات 
گوشــی های آیفــون ۱۴ به بعد تــا همین 
چندی پیش ممنــوع بوده و تنهــا واردات 
قانونی مدل های جدید به تازگی آزاد شــده 
اســت. این تصمیم در دولت قبــل با هدف 
کاهش خــروج ارز و جلوگیــری از واردات 
کالاهای لوکس اتخاذ شــد. با این حال، در 

این مدت، تعــداد زیادی از ایــن مدل ها به 
صــورت غیرقانونی و از طریــق قاچاق وارد 
کشــور شــده اند.حال، اگر دولت بخواهد 
این گوشــی های قاچاق را رجیستر کند، نه 
تنها این اقدام به معنای نقض آشــکار قانون 
رسمی کشور است، بلکه پیام خطرناکی به 
قاچاقچیان و افرادی که بــه قوانین مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز بی توجه هســتند، ارسال 
می کند. این اقــدام می تواند به عنوان چراغ 
ســبزی برای ادامه فعالیت های غیرقانونی 
تلقی شــود و عملًا مســیر بی قانونی را در 

کشور هموار کند.
تضعیف قانــون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز: 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز یکی از اصول 
مهم در حفــظ اقتصاد کشــور و جلوگیری 
از خــروج بی رویه ارز اســت. رجیســتری 
گوشــی های قاچاق، عمــلًا ایــن قانون را 
بی اثر می کند و باعث می شــود قاچاقچیان 

به فعالیت های غیرقانونی خود ادامه دهند.
رجیســتری  اقتصــادی:  پیامدهــای 
گوشــی های قاچاق می تواند باعث افزایش 
واردات غیرقانونــی و خروج ارز از کشــور 
شــود. این در حالی اســت که اقتصاد ایران 

در شــرایط فعلی نیازمنــد مدیریت دقیق 
منابع ارزی اســت.بی اعتمادی عمومی به 
دولت: این اقدام می تواند باعث بی اعتمادی 
مردم به دولت شــود. وقتی دولت به قوانین 
رســمی خود پایبند نباشــد، ایــن پیام به 
جامعه منتقل می شــود که قانون تنها برای 
افراد عادی الزام آور اســت و برخی گروه ها 
می توانند با نقض قانون به منافع خود دست 
یابنــد. از طرفــی واردات بی رویه کالاهای 
لوکس و غیرضــروری، به ویــژه به صورت 
قاچاق، می تواند بــه تولیدکنندگان داخلی 
آســیب جدی وارد کند. این در حالی است 
که حمایت از تولیــد داخلی بایــد یکی از 

اولویت های اصلی دولت باشد.

آزادسازی واردات کالاهای 
غیرضروری اشتباه بود

حســین احمدزاده شــهرودی کارشناس 
اقتصادی با انتقــاد از تصمیمات اخیر دولت 
در زمینــه واردات کالاهای غیــر ضروری 
گفت: دولت باید بــه صراحت اعلام کند که 
گوشــی هایی که به صورت غیرقانونی وارد 
کشور شده اند، رجیســتر نخواهند شد. این 

اقدام می تواند بــه عنوان پیامــی قاطع به 
قاچاقچیان و متخلفان ارسال شود.

وی افزود: برای جلوگیــری از تکرار چنین 
مشــکلاتی، دولت باید نظارت بیشتری بر 
فرآیند واردات قانونی گوشــی های موبایل 
اعمال کنــد و از ورود کالاهــای قاچاق به 

کشور جلوگیری کند.
 همچنیــن دولت بایــد با اطلاع رســانی 
دقیق بــه مردم، آن هــا را از تبعــات خرید 
گوشــی های قاچاق آگاه کند و تأکید کند 
که این گوشــی ها رجیســتر نخواهند شد. 
رجیســتری گوشــی های آیفون ۱۴ و ۱۵ 

که به صورت قاچاق وارد کشــور شــده اند، 
اقدامی اســت که نه تنها با مصوبات قانونی 
دولت در سال های اخیر در تضاد است، بلکه 
می تواند پیامدهای جدی و جبران ناپذیری 
برای اقتصاد و امنیت کشور به همراه داشته 

باشد.
دولــت باید به جای تســهیل مســیر برای 
متخلفان، بــا قاطعیت از قوانیــن موجود 
حمایت کند و مانع از تکرار چنین تخلفاتی 
در آینده شــود. رعایت قانون، نه تنها ضامن 
عدالت اجتماعی است، بلکه اعتبار دولت را 

در میان حفظ خواهد کرد.

متقاضیان واجد شرایطی که تاکنون اقدام به مسدود کردن 
۳۰۰ میلیون تومان کرده اند، از دیروز )شنبه( به مدت پنج 
روز فرصت دارند در طرح فــروش فوق العاده و پیش فروش 

ایران خــودرو اقــدام کنند.گــروه صنعتــی ایران خودرو 
فروش بخشــی از ظرفیت تولید خود در ســال ۱۴۰۴ را در 
قالب طرح فروش فوق العاده و پیش فروش را برای هر ســه 

گروه متقاضیان، برنامه ریزی کرده است.این گروه صنعتی 
قصد دارد به منظور تســهیل خرید مصرف کنندگان واقعی 
خودرو، بخشــی از ظرفیت تولید خود در سال ۱۴۰۴ را در 

قالب طرح فــروش فوق العاده و پیش فــروش محصولات 
طی اولویت بندی و در چارچوب مصوبات شــورای رقابت و 

دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری عرضه کند.

ودی ابلاغ می شود وزیر ارتباطات: نظام اقتصاد دیجیتال به ز

و آغاز شد ثبت نام ایران خودر
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خطر تقلب در طلای بدون اجرت و دست دوم
 رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف ایران نسبت به 
خرید طلا با عناوین کم اجرت یا دست دوم هشدار داد و اعلام کرد: طلای 
بدون اجرت وجود نــدارد و اگر واحد صنفی مدعی فــروش طلای بدون 

اجرت شد، شکی نیست که طلای عرضه شده با مشکل مواجه است.

به گزارش اتاق اصناف ایران، کیومرث امیریان افزود: اجرت های طلا از 
سه درصد تا ۱۵ درصد متغیر است و مشتریان می توانند بر اساس توان 
مالی خود طلا خریداری کنند.وی بر ضــرورت خرید طلا از واحدهای 
دارای جواز کســب تاکید کرد و گفت: در خصــوص واحدهای صنفی، 
اتاق اصناف ایران به اتحادیه های سراسر کشور اعلام کرده است که همه 
واحدهای مجوزدار باید جواز کســب خود را در معرض دید مشــتریان 
قرار دهند. این اقدام به عنوان یکی از قوانین نظام صنفی مطرح شــده 
است.وی ادامه داد: عمده طلاهایی که با نام طلای دست دوم به فروش 
می رسد در کارگاه های زیرزمینی ســاخته می شود، در حالی که طلای 
دست دوم باید ذوب شده و دوباره به شــکل طلای ساخته شده عرضه 

شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
بازار ارز توافقی از اقدامات خوب دولت بود

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه اگر 
اســتیضاحی هم صورت بگیرد نتیجه ای در پی نخواهد داشت، گفت: 
اســتیضاح ها را جدی نمی بینم؛ این اســتیضاح ها بیشتر احساسی و یا 

سیاسی است و بر اساس عملکردها نیست. 

فرید موسوی، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
خصوص عملکرد دولت در حوزه اقتصادی، اظهار داشــت: زمان کمی 
است که بخواهیم در خصوص تحقق وعده های دولت صحبت کنیم؛ اما 
ریل گذاری هایی که اتفاق افتاده که به نظر من علاوه بر اینکه توفیقاتی 

داشته است، بعضا نیاز به اصلاحاتی دارد. 
وی ایجاد بازار ارز توافقی را از اقدامــات خوب دولت عنوان کرد و گفت: 
سیاست سرکوب نرخ ارز اشتباه بود که باید اصلاح می شد؛ زیرا هم رانت 
ایجاد می کرد و هم انگیزه فعالیت تولیدی و اقتصادی را از بین برده بود. 

نماینده مردم عجب شــیر و مراغه در مجلس شــورای اســلامی ادامه 
داد: سیاست پیمان ســپاری ارزی شکســت خورده و مانعی در حوزه 
صادرات است که باید اصلاح شود؛ اما هنوز اراده ای در دولت نمی بینیم 
که بخواهد از این سیاســت فاصله بگیرد؛ بنابراین نیاز اســت که دقت 
بیشــتری در حوزه توســعه صادرات صورت بگیــرد. وی در ادامه این 
مصاحبه در خصوص تلاش برخی از نمایندگان برای اســتیضاح وزیر 
اقتصاد، گفت: اســتیضاح ها را جدی نمی بینم؛ این استیضاح ها بیشتر 
احساسی و یا سیاسی است و بر اساس عملکردها نیست؛ سیاست اصلی 
که برخی از نمایندگان در خصوص اســتیضاح آقــای همتی روی آن 
تاکید می کنند، بر مبنای نوســان نرخ ارز اســت؛ درحالی که نوسانات 
نرخ ارز، معلول علت های مختلفی است که در آن علت ها هیچ تغییری 
اتفاق نمی افتد. بنابراین من فکر نمی کنم اســتیضاحی صورت بگیرد و 

اگر هم صورت بگیرد فکر نمی کنم نتیجه ای در پی داشته باشد. 
موســوی در پایان با تاکید بر اینکه دولت همان صداقتی که با مردم در 
پیش گرفته را ادامه دهد، گفت: دولت این اصل را مورد توجه قرار دهد 
که نمی تواند همــه را راضی نگه دارد و اگر با اعتقــاد و اراده پیش برود، 
موفقیت حاصل خواهد شــد اما اگر بخواهند همــه را راضی نگه دارد، 

قطعا همه ناراضی خواهند بود.

ویترین

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  دولت 
ها همواره ســعی می کنند تا تورم را کنترل 
کنند که در همین راســتا به تازگی مسئله 
تامین مالــی غیرتورمی مطرح شــده، اما 
سوال این است که آیا این شیوه تامین مالی 

در اقتصاد ایران جواب گو است یا خیر.
 تورم یکی از معضلات جدی دولت هاســت 
کــه متأســفانه در اقتصادی ایران شــاهد 
تورم های بالا هستیم که این مسئله علاوه بر 
بخش مصرف به بخش تولید نیز ضربه های 

سنگینی زده است.
ســالیانی اســت که موضوع تأمیــن مالی 
غیرتورمی در دستور کار دولت ها قرار گرفته 
است تا ضمن دســتیابی به رشد اقتصادی، 
این تأمین مالی اثر تورمی به همراه نداشته 

باشد.

تأمین مالی از بانک گران تمام می شود
عده ای معتقدند تأمین مالــی باید به جای 
بانک از طریق بورس صــورت گیرد. در این 
رابطه مالک ســرپناهی گفت: اســتفاده از 
ظرفیت های بازار سرمایه برای تأمین مالی 
بنگاه ها در حال رشد است و در بازار جهانی 
این تأمیــن مالی می تواند در کنار توســعه 
اقتصــادی و عمرانی تورم را نیــز به اقتصاد 

تحمیل نکند.
وی گفت: در حال حاضر عمده تأمین مالی 
از طریــق بانک صــورت می گیــرد که این 
مسئله همواره با توجه به نرخ سود بالایی که 
دارد منجر به تورم شده اســت و بنگاه های 
تولیدی نســبت به این تأمیــن مالی هیچ 

اقبالی ندارند.
این کارشــناس حوزه مالــی تصریح کرد: 
این روند موجب شــده است تا بانک ها برای 
کسب ســود و اینکه روی پای خود بایستند 
وارد فعالیت های غیر مولد شوند و تورم را به 

اقتصاد تحمیل کنند.
وی بــا تاکید بــر اینکــه بایــد در مقابل 
فعالیت هــای غیر مولــد بانک ها ایســتاد 
خاطرنشان کرد: به نظر می رسد توجه ویژه 
به بورس و تأمین مالــی از این طریق منجر 
به تورم نمی شــود زیرا از نقدینگی موجود 
در بازار اســتفاده کرده و وارد چرخه تولید 

می شود.
سرپناهی ادامه داد: در بازار سرمایه ۲ دسته 
تأمین مالی مبتنی بر بدهی و سرمایه وجود 
دارد، در حالی که بانــک فقط تأمین مالی از 
طریق بدهی را دارد و تأمیــن مالی صرفاً از 

ایــن طریق ســبب افزایش ریســک مالی 
می شود.

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: امکان 
تأمین مالی ارزان از بانک برای بنگاه ها کاری 
بسیار ســخت اســت زیرا فعالیت های غیر 
مولد سود سرشــاری را عاید بانک می کندو 
این مسئله موجب می شــود تا بانک تمایلی 

به تأمین مالی نداشته باشد.

تأمین مالی زنجیره ای
با این حال برخی از کارشناســان معتقدند 
در کنار بازار سرمایه می توان از تأمین مالی 
زنجیره ای و سیســتم فاکتورینگ استفاده 

کرد.
سیامک سالور با اشــاره به تأمین مالی غیر 
تورمی گفــت: تأمین مالــی در حوزه های 
مختلف نظیر زیرســاخت ها، ســرمایه در 
گردش، بنگاه هــای کوچک و متوســط و 
خانوارها یکی از مشــکلات جــدی اقتصاد 
ایران اســت در این میان بنگاه های کوچک 
و متوســط بیش از ســایر حوزه ها با کمبود 
اعتبار مواجه هســتند و بیشــترین فشار را 
تحمل می کننــد که دولت بایــد برای این 
بخش فکر عاجل کند تــا ضمن تأمین مالی 

فشار تورم به دیگر بخش ها وارد نشود.
به گفته وی بنگاه های کوچک و متوسط که 
سهم بالایی در اشتغال دارند، قدرت توثیق 
پایینــی دارند و در مقابل مجبــور به خرید 

نقدی موادی هستند. بنابراین این واحدها 
ناچارند از بازار غیررســمی، تســهیلات را 
با هزینه بــالا تأمین کنند. ایــن بنگاه ها در 
سهم گیری از تســهیلات اعطایی بانک ها با 
نظام ناکارآمد و غیر منصفانه مواجه هستند. 
اما ابزارهای تأمیــن مالی زنجیره ای طوری 
طراحی شــده اند که ضمن اینکه یک روش 
غیرتورمی تأمیــن مالی اســت، نیازهای 
بنگاه های کوچک و متوســط را نیز پاســخ 

می دهد.
سالور توســعه اوراق گام را یکی از ابزارهای 
تأمیــن مالــی زنجیــره ای معرفــی کرد 
و ادامــه داد: روش فاکتورینــگ، بــرات 
الکترونیکــی و توســعه ســایر ابزارهای 
تأمیــن مالی زنجیــره تولید بســیار حائز 
اهمیت اســت و با وجود عملیاتی ســازی 
اوراق گام و تــلاش بــرای عملیاتی کردن 
روش فاکتورینــگ مشــکلاتی نیــز در 
زیرســاخت های توســعه آن ها از جمله در 
تبادل داده هــا، مانیتورینگ و پایش تأمین 
مالی زنجیره ای، پلتفرم ها که رکن کلیدی 
توســعه تأمین مالی زنجیره تولید اســت 

وجود دارد.
وی افــزود: تأمین مالی زنجیــره ای، نقش 
دولت فراهــم کردن بســترهای لازم نظیر 
ایجاد زیرساخت ها، استانداردها و ابزارهای 

مدیریت ریسک است.
به گفته این کارشــناس اقتصادی با بومی 

ســازی روش های تأمین مالی غیرتورمی 
مشــکل کمبود اعتبار صنایــع حل خواهد 

شد.
وی بــا بیــان اینکــه در دنیا تأمیــن مالی 
کســب وکارها به میزان حــدود ۱.۴ هزار 
میلیارد دلار از این روش انجام شده، تصریح 
کرد: در شــرایط فعلی که دچار مشکلاتی 
نظیر فرســودگی ماشــین آلات هستیم و 
رشــد پایین صنایــع نیز بــه همین دلایل 
برمی گردد، استفاده از ابزارهای تأمین مالی 
زنجیره ای می تواند حداقل به حفظ شرایط 

موجود کمک کند.
مشــاور معاونت تجارت و خدمــات وزارت 
صمت اظهار کــرد: اگر ســازمان مالیاتی و 
بیمه تأمیــن اجتماعــی در ازای مطالبات 
خود این اوراق را قبول کنند، کمک شایانی 
به توســعه این ابزارها خواهد شد. همچنین 
یکی از مشکلات فعلی در توسعه این ابزارها 

عدم آگاهی کسب و کارها است.
با این حال عــده ای دیگر از کارشناســان 
معتقدنــد این روش هــا بیشــتر در زمانی 
جواب گو است که شــرایط اقتصاد پیچیده 

نباشد.

تأمین مالی غیر تورمی؛ فرصتی در 
شرایط معمول اقتصادی

همچنین فرشــاد پرویزیــان، نایب رئیس 
انجمن اقتصاد ایــران، در گفتگو با خبرنگار 

مهر با بررســی و تشــریح تأمین مالی غیر 
تورمی، به چالش های ساختاری این روش 
در شــرایط کنونــی اقتصاد ایــران که در 
ســایه های جنگ اقتصادی و تحریم ها قرار 

دارد، پرداخت. 
وی با اشــاره بــه بحران های ســاختاری 
اقتصاد کشــور به ویژه ناترازی های موجود، 
افزایش بی اعتمادی عمومی و شــائبه هایی 
مانند اســتخراج بیت کوین بــرای جبران 
کســری بودجه، ضــرورت بازنگــری در 
سیاســت گذاری های کلان را یادآور شد و 
تأکید کرد که مشکلات اصلی اقتصاد ایران 
فراتر از حوزه اقتصاد و در ساختارهای کلان 

مدیریتی و بین المللی نهفته است.
 پرویزیان با اشــاره به مفهــوم تأمین مالی 
غیر تورمی توضیح داد: این روش به معنای 
تأمین مالی بــدون خلق نقدینگی اســت؛ 
یعنــی در ایــن روش پول جدیــدی خلق 
نمی شــود و دولت برای تأمین منابع مالی 
خود به جای استقراض از بانک ها، مثلًا اقدام 

به انتشار )و فروش( اوراق قرضه می کند.
وی با تأکید بر اینکه این روش در شــرایط 
معمــول اقتصــادی کارآمد اســت گفت: 
تمامــی راه حل ها، فرمول ها و نســخه های 
اقتصــادی که توصیه می شــود بر اســاس 
مجموعه ای از نظریات و قوانین تجربه شده 

در شرایط معمول اقتصادی است.
او در ادامــه افــزود: اما در شــرایط کنونی 
ایران، که با تورم های بــالای ۴۰ درصدی و 
تحریم های سنگین اقتصادی دست وپنجه 
نرم می کنــد، ایــن روش بــه چالش های 
جدی برمی خورد. در چنین شــرایطی یک 
اقتصاددان قادر به ارائه توصیه ی اقتصادی 
نیســت چرا که الان مشــکلات اقتصادی 
کشــور راه حل اقتصادی نــدارد. بر همین 
اساس باید اذعان داشت که در شرایط جنگ 
اقتصادی نباید به دنبال راه حل های معمول 
بود چرا که فرمول ها و راهکاهای اقتصادی 
اساســاً بــرای چنین شــرایطی ســاخته 

نشده اند.
این شــرایط نشــان می دهد برای استفاده 
از تأمیــن مالــی غیــر تورمی نیز باشــد 
زیرســاخت های اقتصادی را فراهم کرد. از 
سوی دیگر نباید فقط به بنگاه های کوچک 
و زودبازده اندیشید بلکه نگاهی ویژه ای نیز 
به بنگاه های بزرگ داشت تا این بنگاه ها که 
چرخ اقتصاد در دستشان هست نیز بتوانند 

از این تأمین مالی استفاده کنند.

رئیس کل اســبق بانک مرکزی گفت: تک نرخی کردن 
در همه شــاخص های اقتصادی از جمله قیمت ارز امر 
مطلوب و قابل قبولی است که باید به سمت آن حرکت 
کنیم.طهماســب مظاهــری در گفت وگویــی درباره 
حذف تعدد نــرخ ارز اظهار داشــت: حرکــت از نظام 
چندنرخی به تک نرخی الزاماتــی دارد که باید رعایت 

شوند.
رئیس کل اســبق بانک مرکــزی یادآور شــد: به نظر 
می رســد یکی از الزامات تک نرخی شــدن این است 
که نرخ ارزی که باید مرجع قابل اســتفاده و معامله در 
بازار باشد، توسط مقامات گفته نشود؛ زیرا وقتی گفته 
می شــود ارز باید تک نرخی شود، این عدد با مقتضیات 
نظام بازار تعیین می شود. لذا اگر در نظام تک نرخی ارز، 
یکی از مقامات مربوطه رقمی اعلام کند، درســت در 

همان لحظه ارز دو نرخی می شود.
مظاهری افزود: اینکه تیــم اقتصادی دولت 
باید مشــاوران و گروه های مشــاوره دهنده 
داشته باشند، حرف درستی است؛ زمانی که 
من رئیس کل بانک مرکزی بودم و سیاست 
تک نرخی شــدن ارز اجرا شــد، هــر زمان 
خبرنگاری از من درباره نرخ ارز می پرسیدند، 

می گفتم نرخی نمی توانم اعــلام کنم؛ چون به محض 
اینکه هر نرخــی برای ارز اعلام می شــد، ســازوکار 
تک نرخی شــدن ارز دچار اختلال می شــد به همین 

خاطر می گفتم نرخ ارز را سیستم بازار تعیین می کند.
وی خاطرنشــان کرد: تک نرخی شــدن ارز بر اساس 
مبانی علمــی انجام می شــود و به نظام بــازار مبتنی 
است. بنابراین حرکت به ســمت تک نرخی شدن ارز را 

باید به صورت نرم و روان ادامه داد اما یکی از 
الزمات آن این است که دولت کسری بودجه 
یا دیگر شاخص های تورم زا را مدیریت کند تا 
با کاهش تورم و کاهش هزینه های کســری 
بودجه، بتواند نــرخ ارز را در دامنه متعادلی 
نگاه دارد.مظاهری دربــاره این اظهارنظر که 
»باید پایه پولی را از دلار به یورو تغییر دهیم« 
گفت: این حرف درســتی نیســت، پایه پولی ما یورو 
نیست و ریال اســت، یورو هم ارزی اســت مانند ریال 

ما؛ چند کشور آمده اند ارز خود را یورو تعیین کرده اند.
وی ادامه داد: هر کشــوری که اقتصاد قوی و محکمی 
داشته باشد، ارز آن کشــور در دنیا به عنوان پایه پولی و 
مرجع تلقی می شود. ما هم اگر روزی به نقطه ای برسیم 
که اقتصاد قوی داشته باشیم، ارز ما هم مرجع می شود 

اگر اقتصاد ما قوی باشــد دیگر کسی نمی تواند ارز ما را 
از مرجعیت بیندازد؛ کشــورهای اروپایی که ارز خود را 
یورو معرفی کرده اند، اقتصاد ساختارمندی دارند و در 
نتیجه ارز خود را به عنوان مرجــع اعلام کرده اند؛ دلار 
آمریکا با وجود همه مشــکلاتی که اقتصاد این کشور 
دارد اما به دلیل اینکه ۲۷ تریلیون دلار تولید ناخالص 
داخلی دارد، ذخایر ارزی بســیاری از کشورهاســت و 

مرجع مبادلات ارزی خیلی از کشورها شده است.
رئیس کل اسبق بانک مرکزی افزود: اینکه دلار آمریکا 
را از مرجعیت ارزی بیندازیم و به یــورو تبدیل کنیم، 
یک حرف احساساتی است و مستند، حقوقی و قانونی 
نیست؛ درست است که آمریکا دشمن ماست اما قوی 
بودن اقتصاد آنها و بالا بودن رشــد تولید ناخالص این 

کشور سبب شده تا ارزشان مرجع باشد.

ارز

حرکت به سمت ارز تک نرخی، سیاست مطلوبی است

ویداد بین المللی صنعت مالی برگزار می شود نخستین اجلاس تجاری بزرگ ایران در ر
خریدار  مجــری هفدهمین نمایشــگاه 
بین المللــی صنعــت مالــی از برگــزاری 
نخســتین اجلاس تجاری بزرگ ایران در 

رویداد بین المللی صنعت مالی خبر داد.
 همزمان با استقبال سرمایه گذاران از بازار 
ســرمایه و بهبود تدریجی وضعیت بورس، 
در راستای ارتقای سواد مالی عموم مردم و 
همچنین آشنایی با خدمات نهادهای مالی 
به شرکت ها و صنایع کشــور، برنامه ریزی 
برای برگــزاری هفدهمین نمایشــگاه بین 
اللملی صنعت مالی )بــورس، بانک و بیمه( 
با مشارکت سازمان ها و نهادهای اقتصادی، 
مالی، بورســی و بانک و بیمه در حال انجام 
اســت.این رویداد بــه عنــوان مهم ترین و 
بزرگ ترین رویــداد صنعت مالی کشــور 
شــناخته می شــود که هر ســاله با حضور 
شــرکت های معتبر فعال داخلی و خارجی 
در حوزه صنعت مالی برگزار می شــود. در 
این راســتا در ســال ۱۴۰۴ نیز قرار است 
در مدت چهار روز از ۱۸ تــا ۲۱ خردادماه، 
هفدهمین دوره رویداد بین المللی صنعت 
مالی ایران در محل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران برگزار شود.
در این رابطه عضو شــورای سیاستگذاری 
و مجری برگزاری این رویــداد بین المللی 
در گفتگو بــا خبرنگار مهر گفت: شــرایط 
اقتصادی کشــور در ســال های گذشته به 
گونه ای بــوده که لــزوم برقــراری ارتباط 
مستقیم، بدون واســطه و تعاملی با تاکید 

بر افزایش دانــش مالی در بیــن مدیران، 
تصمیم ســازان و فعالان اقتصادی کشور و 

نیز آحاد جامه به خوبی احساس می شود.
صالــح سپاســدار طهــران افــزود: ایــن 
در حالــی اســت کــه ایجــاد تلاطم های 
اقتصــادی، تحریم هــای ظالمانــه و وقوع 
منازعات بین المللی نیز باعث شــده است 
تا لزوم ارتقای جایگاه صنعت مالی کشــور 
بیــش از گذشــته موردنظر قــرار گیرد. از 
ایــن رو گردهمایی ســالانه اهالــی بازار، 
دست اندرکاران، مدیران و علاقه مندان این 
حوزه در قالب نمایشگاه بین المللی صنعت 
مالی )بــورس، بانک و بیمه( به یک رســم 

دیرین و نام آشنا تبدیل شده است. 
وی بــا بیان اینکــه نمایشــگاه بین المللی 
صنعت مالی )بورس، بانک و بیمه( به عنوان 
بزرگترین رویداد مالــی منطقه خاورمیانه 
و یکــی از مهمتریــن اجتماعــات فعالان 
اقتصادی کشور به ایســتگاه هفدهم خود 
رســیده اســت افزود: معتقدم این رویداد 
بین المللی باید به گونه ای برنامه ریزی و امور 
اجرایی وارد فاز عملیاتی شود که شرکت ها 
با آرامش خاطر بیشتر به موضوع نمایشگاه 
بپردازنــد. ضمن این کــه برنامه ریزی های 
لازم نیز برای افزایش سطح کیفی نمایشگاه 
و تطابق آن با اســتانداردهای بین المللی با 
حضور پر رنگ تر شرکت کنندگان خارجی 
بــرای هفدهمین دوره نمایشــگاه صنعت 

مالی تدبیر شده است.

مجــری هفدهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعت مالی تصریــح کرد: در این راســتا 
نیازســنجی های لازم صورت گرفته است 
و مقرر شــده هفدهمین دوره نمایشــگاه 
صنعت مالی در سالن های ۳۱ آ، ۳۱ ب، ۳۵، 
۳۸، ۴۱، ۴۰، ۴۴-۱ و ۴۴-۲ و بــا ۱۶،۰۰۰ 
هزار متــر فضای تحــت پوشــش از ۱۸ تا 
۲۱ خردادماه ســال آینده در محل دائمی 

نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شود.
وی گفــت: همچنیــن در گام نخســت 
دبیرخانه این نمایشــگاه از آبان ماه امسال 
آغــاز بــکار کــرد و در هفته پیــش رو نیز 
شورای سیاســتگذاری نمایشگاه، متشکل 
از رئیس ســازمان بورس، رئیس کل بانکی 
مرکزی، رئیس کل بیمــه مرکزی، معاون 
فناوری ریاســت جمهوری یــا نمایندگان 
تام الاختیار آنها به همراه رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس نخســتین جلسه خود را 

تشکیل خواهند داد.سپاســدار در ادامه از 
تعیین و تصویب شــعار نمایشــگاه، تعیین 
مشی و اهداف نمایشــگاه، تعیین ساختار 
و اعضای کمیته علمی و خط و مشــی های 
اجرایــی مراســم افتتاحیه نمایشــگاه به 
عنوان عمده وظایف شورای سیاستگذاری 
هفدهمیــن نمایشــگاه بین المللی صنعت 
مالی ایران یاد کرد و افزود: ذیل این شــورا 
قرار اســت کمیته علمی نمایشگاه متشکل 
از نمایندگان بــورس، بانک، بیمه و معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری تشکیل 
شود تا سیاســتگذاری و مدیریت محتوایی 

نمایشگاه را راهبری کند.
عضو شــورای سیاســتگذاری هفدهمین 
نمایشــگاه صنعــت مالی اذعان داشــت: 
امسال برای نخســتین بار قرار است تعیین 
فاکتورهای معرفی برترین های نمایشــگاه 
در حوزه های غرفه هــای برتر در زمینه ارائه 
محتوا، بیشــترین بازدیدکننده، اســتفاده 
از فناوری هــای نوین، ســاخت و ســاز و 
… توســط کمیته علمی تعیین و در طول 
روزهای برگزاری نمایشگاه راستی آزمایی 
و در نهایت برای معرفی و تقدیر در مراســم 

اختتامیه نمایشگاه، انتخاب شوند.
وی گفت: علاوه بر این نیازســنجی، تعیین 
اســتراتژی و انتخــاب عنــوان پنل های 
تخصصی نمایشــگاه در حوزه های بورس، 
بانک، بیمه و فناوری های نوین نیز توســط 

کمیته علمی نمایشگاه انجام خواهد شد.

سپاســدار در ادامــه در خصوص مراســم 
افتتاحیه نمایشــگاه گفت: یکــی دیگر از 
تمایزهــای هفدهمیــن دوره نمایشــگاه 
صنعت مالــی، افزوده شــدن جنبه تعاملی 
نمایشگاه است و در این راستا مقرر شده در 
ســالن ۱۰۰۰ نفری با ایجاد فضای متفاوت 
نســبت به ســال های معمــول، افتتاحیه 
نمایشــگاه انجام شــود؛ ضمن این که مثل 
ســال های گذشــته بنا داریم بــا دعوت از 
رؤســای قوا و نیز مدیران ارشد کشور جهت 
حضور در مراســم افتتاحیه بــه غنای آن 

بیفزاییم.
مجــری هفدهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعــت مالی تاکیــد کــرد: همچنین در 
روزهــای نمایشــگاه بزرگتریــن اجلاس 
تجاری ایران را تحت عنــوان داووس ایران 
برای نخستین بار برگزار خواهیم کرد که در 
آن برای هر روز نمایشگاه، دست اندرکاران 
معظــم صنایــع معدنــی، صنایــع نفتی، 
واحدهای تولیدی و کشاورزی برای آشنایی 
با ابزارهای مالی، بیمه ای و پولی در فضایی 
تأملی حضور خواهند داشت. طی این چهار 
روز ضمــن برگزاری پنل هــای تخصصی، 
دســت اندرکاران حوزه های بورس، بانک و 

بیمه که در نمایشگاه حضور دارند.
وی گفت: بــا هدف تأمیــن مالــی و ارائه 
خدمات به صنایــع و کارآفرینان نســبت 
به شــرح خدمات و ابزارهای موجود اقدام 

خواهند نمود. 

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1866984

آپارتمان  مقدار ششدانگ یک دستگاه  املاک  و سیستم جامع  دفتر  به شرح 
تحت پلاک 49 فرعی از 2868 اصلی واقع در بخش 7 تبریز در شماره دفتر 
147 شماره صفحه 158 و به شماره چاپی 49379 بنام خانم معصومه فصاحت 
شماره  درخواست  برابر  نامبرده  اینک  و  است  گردیده  صادر  سند  اسفهلان 
140362651298000145 مورخه 1403/07/21 دفترخانه 55 اسناد رسمی 
تبریز با ارائه استشهاد محلی پیوستی تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده 
اند مراتب در اجرای تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
میشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد 
خود دارد میتواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره 
ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است پس از انقضای مدت قانونی نسبت به صدور 
سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و اعتراضات وارده در خارج از مدت ترتیب 

اثر داده نخواهد شد .
تاریخ انتشار : 1403/10/30

حسین کرمی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه غرب 
تبریز از طرف یوسف سردرود اصل علیقلی پور

آگهی رای هیات قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1867297 م الف: 5506
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک 
در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و 
در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذكور وعدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
1 - ششدانگ یک قطعه زمین مسکونی بنام آقای بهداد ذبیحی فرزند بهاء الدین صادره 
سنندج به مساحت ششدانگ 194/85 متر مربع پلاک 6108 فرعی از 4 - اصلی بخش 

ده منطقه 2 سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/30 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/15

اداره ثبت منطقه دو سنندج



 مشهد-سمیه باقرزاده  وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در نشست صمیمی با اصحاب هنر و فرهنگ 
با اشاره به خراسان بزرگ، قلب فرهنگی ایران است 
افزود: خراســان بزرگ فرهنگی اســت اگر از ایران 
فرهنگی یا هر واژه دیگــری برای ترویج آن صحبت 
کنیم، باید توجه داشت که خراسان فرهنگی، قلب 
ایران فرهنگی را به نحوی شکل داده و از این جغرافیا 
و تاریخ خراســان فرهنگی ساخته شده است. از این 
منظر نیز خراسان جایگاه ویژه ای در مباحث مربوط 

به آینده ایران دارد. 
ســیدعباس صالحی گفت: ما در خراســان در یک 
جغرافیایــی زندگی می کنیم که دانشــگاه و حوزه 
علمیه با ســابقه تاریخی در آن وجود دارد. این امر 
بسیار مهم است که ما در حقیقت، فضای زیست بوم 
علمی متفاوت و متناظــری را می توانیم با هم پیش 
ببریم، این در صورتی اســت که بسیاری از استان ها 

چنین فضایی را ندارند.
صالحی با عنوان اینکه؛ "بگذارید در ابتدا برداشــت 
خودم را از فرصت های حوزه فرهنگ و هنر خراسان 
عرض کنم" خاطر نشــان ســاخت: این فرصت ها 

کم نظیــر و بی بدیل هســتند. من به عنــوان یک 
خراسانی و مشهدی به این موضوع افتخار می کنم. 
خراسان به واسطه پیشینه تاریخی، فرهنگی، ادبی 
و هنری خود، مســیری با قدمت و پیوستگی داشته 
است. برخی مناطق ممکن اســت قدمت داشته اما 
توالی تاریخی نداشته باشــند. برخی دیگر ممکن 
است در یک حوزه فعال باشــند اما در همه حوزه ها 
فعال نباشند. اما خراسان شــبکه معنایی فرهنگ، 
هنر و ادب را در طول تاریخ به هــم پیوند داده و این 
یک فرصت اســتثنایی برای این اســتان به شمار 

می رود.
وی افزود: نکته دیگر وجود آســتان قدس رضوی به 
عنوان یک نهاد و تشکل با سابقه نزدیک به هزار سال 
است. این سابقه از نظر فرهنگی و هنری، به بسیاری 
از مباحث حوزه فرهنگ و هنر کمــک می کند. در 
بسیاری از اســتان ها، چنین نهاد با سابقه تاریخی 
وجود ندارد. خود نهاد آستان قدس به عنوان نهادی 
که کتابخانه اش هزار سال و مجموعه های هنری اش 
حداقل ۸۰۰ سال سابقه دارد، قدرت معناسازی به 
فرهنگ و هنر خراسان می بخشــد. تشرف سالانه 

۲۰ تا ۳۰ میلیون زائر به مشهد نیز یک فرصت قابل 
توجه برای همه حوزه ها به ویژه فرهنگ، هنر و رسانه 
ایجاد می کند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با توجه 
به اینکه، خراسان در بخش های قابل توجهی کانون 
و پایه  است اشــاره کرد و افزود:  رســانه های متنوع 
قدیمی و جدیدی که در استان داریم، مانند روزنامه 
خراسان با ۷۰ ســال سابقه، رســانه های مجازی، 
خبرگزاری ها با مخاطبان قابل توجه، روزنامه های 
خصوصی، هفته نامه ها، حوزه پویانمایی، ســینما 
و حوزه های مختلــف دیگر و همچنیــن در حوزه 
قرآن نیز خراســانی ها ۷۰ مدال کســب کرده اند 
که نشــان دهنده جایگاه قابل توجه این اســتان در 

زمینه های مختلف است. 
صالحی با توجه به مشــکلاتی که اصحاب فرهنگ 
و هنر در این نشســت بیان کردند؛ افزود:  حدود ۹۰ 
نکته با زبان طنز و گویا بیان شــد که به مختصری از 
آن می پردازیم. نکته اول این است در کنار پیشنهاد 
خوب اســتاندار مبنی بر تفاهم نامه، هســته های 
مشورتی به سرعت تشکیل و ما در حوزه های مختلف 
کارگروه هایی داشته باشیم و از پیشنهادها استفاده 
کنیم. این کار برای اقای مسگرانی، مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خراسان رضوی سخت تر است، اما 
اگر این کارگروه ها سریع تر شکل بگیرند و ترکیبی 
از مسائل و پیشــنهادها را در این کارگروه ها داشته 
باشــیم، کمک بزرگی خواهد بود وی تصریح کرد: 
ضروری است که در حوزه مشارکت، تصمیم سازی 
جدی گرفته شود و فرآیند اجرا به گونه ای باشد که 
واگذاری امور به بخش هــای غیردولتی به حداکثر 
برسد و حوزه تصمیم سازی دولتی به حداقل ممکن 
کاهش یابد. خوشبختانه ما در سطح ملی و همچنین 
در بین اساتید، از نظر دانش و توانایی های عملیاتی، 
ظرفیت بالایی داریم که می توان بــا اطمینان این 
مسیر را پیش برد؛ بنابراین با این رویکرد باید مسائل 

را در سطح استان دنبال کرد.
صالحی ادامه داد: با توجه به صحبت های دوستان، 
من برداشــت کردم که مسائلی با ســازمان فنی و 
حرفه ای، اداره مالیات، بیمه، قوه قضاییه، بهزیستی 
و... وجود دارد. از استاندار خراسان رضوی خواهش 
می کنم که این مســائل مربوط بــه نهادهای غیر از 
ارشاد پس از مشــورت نهایی با جناب مسگرانی، در 
یک جلسه مشترک مطرح شــوند و مورد گفت وگو 
قرار گیرند. گاهی این مســائل در سطح استان قابل 
حل و ناشی از سخت گیری ها و سلیقه های شخصی 
هستند که با نگاه ویژه اســتانداران قابل رفع است. 
امیدواریم با تدوین دســتورالعمل اجرایی مناسب 
در اســتان این مســائل را حل کنیم. وزیر فرهنگ 
و ارشاد با اشاره به اهمیت مســائل صنایع خلاق در 
حوزه فرهنگ، هنر و رسانه در خراسان اذعان کرد: 
با توجه به صحبت های دوستان در این جلسه، یکی 
از پایگاه های خوب برای صنایع خلاق فرهنگ و هنر 
استان خراسان، شــبکه ارتباطی خوبی است که در 
استان وجود دارد. این شــبکه امکان حرکت از یک 
هنر بــه هنر دیگر یا از یک شــاخه به شــاخه دیگر 
رافراهم می کنــد و نیازی به جذب نیــرو از خارج از 

استان نیست.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: دغدغه دیگر من 
به عنوان یک خراسانی، مربوط به حوزه ادبیات است 
زیرا خراسان جایگاه ویژه ای در حوزه ادبیات داشته 
و دارد و باید برای حفــظ و ارتقای این جایگاه تلاش 
کنیم. برخی از دوســتان پیشــنهادهایی در مورد 
بازخوانی و باز ارتقایی ادبیات خراسان مطرح کردند 
که دارای اهمیت است.  وی گفت: اگر ۵ قله متمایز 
در ادبیات ایران داشته باشیم، فردوسی و خیام هر ۲ 
خراسانی هستند. این موضوع نشان دهنده اهمیت 
خراســان در حوزه ادبیات است و ایجاب می کند که 
حداقل نیمی از ادبیات خراســان مــورد توجه قرار 

گیرد. بنابراین، باید با نگاه ویژه ای به مسئله ادبیات 
خراسان پرداخته شود.

صالحی بیان کرد: حمایت هــای قانونی و قضایی از 
فعالان فرهنگ، هنر و رسانه نیز حائز اهمیت است. 
حوزه فرهنگ و هنر با خلاقیت همراه اســت و وقتی 
موانع زیادی پیش رویش قرار داده شــود، پژمرده 
می شود. اگر چه در حوزه های آکادمیک و مکانیکی 
ممکن است موانع وجود داشــته باشد، اما در حوزه 
خلاقیت، این موانع باعث عقبگــرد و فاصله گذاری 
می شوند. به عنوان خادم فرهنگ و هنر، از استاندار 
خراســان رضوی خواهش می کنم که تلاش کنیم 
مســیر را برای فعالان این حوزه آرام تــر و هموارتر 
کنیم. نباید نگاه های انســدادی وجود داشته باشد، 
زیرا این نگاه ها ضربه می زننــد. البته این به معنای 
ولنگاری نیست، بلکه فعالان فرهنگ، هنر و ادب به 
هنجارهای اجتماعی و قانونی توجه دارند، اما ایجاد 
موانع مختلف کار را سخت می کند. باید تلاش کنیم 
تا فعالان فرهنگ و هنر در خراسان احساس امنیت 

بیشتری داشته باشند.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی با 
تاکید بر لزوم تقویت فرهنگ مقاومت اضافه کرد: در 
شرایط کنونی باید بیش از پیش به تقویت فرهنگ 
مقاومت و اقتصاد فرهنگ توجه کنیم، این موضوع 

باعث ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی نیز می شود.
وی خاطر نشان کرد: خراسان رضوی جایگاه ویژه ای 
در شــاخصه های فرهنگی و هنری کشور دارد. این 
اســتان به عنوان یکی از قطب های فرهنگی ایران، 
نقش مهمی در توسعه فرهنگ ایرانی-اسلامی دارد. 
ما باید از این ظرفیت ها بــرای تقویت فرهنگ ملی 
و دینی اســتفاده کنیم. وی افزود: با توجه به حضور 
بارگاه مطهر امام رضا)ع( در مشــهد، این اســتان 
می تواند به عنــوان مرکز فرهنگی ایــران و جهان 

اسلام مطرح شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

خراسان فرهنگی؛ قلب ایران فرهنگی است

مدیر عامل شرکت آبفا مازندران:

وژه آبرسانی   اجرای عملیات لوله گذاری پر
ود چالوس هچیر

ســاری-فریبا عزیزپور   عملیات لوله گذاری پروژه آبرســانی هچیرود 
چالوس از یک حلقه چــاه و اتصال به خــط انتقال به منظــور افزایش ظرفیت 
آبرسانی با اجرای ۲هزار متر لوله گذاری در دست اجراست. بهزاد برارزاده مدیر 
عامل شــرکت آبفا مازندران در گفتگویی با اشــاره به نیاز آبی منطقه هچیرود 
چالوس و ضرورت رفع کمبود آب و افزایش ظرفیت آبرســانی اظهار داشــت: 
عملیات اجرایی ۲ هزار متر لوله گذاری از یک حلقــه چاه و اتصال به خط انتقال 
در دست اجراست که تاکنون ۵۰۰ متر به اتمام رسیده است. او اعتبار این پروژه 
را ۲۸ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: با اتمام عملیات اجرایی این پروژه ۳۰ لیتر 
در ثانیه به ظرفیت آبرســانی منطقه هچیرود افزوده می شود و ۴۵۰۰ خانوار از 

مزایای آن بهره مند خواهند شد.

  

وستاهای کرمانشاه    حل مشکلات آب شرب ر
با پیگیری های مستمر شرکت آبفا

کرمانشاه-حســنافخارزاده  مجری طرح آبرسانی روســتایی شرکت آب و 
فاضلاب استان کرمانشــاه خبر داد: به دنبال دســتور اکید دکتر داودی مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان و جلسات متعدد ایشــان با دکتر رشیدی نماینده مردم 
کرمانشاه در مجلس شــورای اســلامی، اقدامات مؤثری در جهت رفع مشکلات آب 
شرب روستاهای شهرستان کرمانشــاه به ویژه در بخش سرفیروز آباد، صورت گرفته 
است. "محمدرضا محمدی" گفت: تأسیسات لوله گذاری و ساخت مخزن مجتمع سه 
روستایی شامل سه چکان مله شاهی، فریادرسان و ده عباسان در بخش سرفیروزآباد 
به اتمام رســیده اما تأمین آب به دلیل وجود معارض اجتماعی با چالش هایی مواجه 
شده است. او افزود: با پیگیری های مستمر و دســتور سریع مدیرعامل آبفای استان، 
کارشناسان به محل اعزام و محل حفر چاه در محدوده روستای آخوندی مشخص شد. 
محمدی در ادامه بیان کرد: با همکاری و تعامل سازنده شرکت آب و فاضلاب با شرکت 
آب منطقه ای استان، مجوز استقرار دستگاه حفاری صادر شده و با توجه به تفاهم نامه 
دوم شرکت آبفا با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع(، عملیات حفاری چاه مذکور در اسرع 
وقت آغاز خواهد شد. او خاطرنشان کرد: این اقدامات نتیجه جلسات مکرر مدیرعامل 
آبفای اســتان با نمایندگان مجلس شورای اســلامی بوده و در صورت تأمین اعتبار، 
پروژه های بیشتری که در دستور کار این جلسات قرار دارند، به مرحله اجرا در خواهند 
آمد. شرکت آب و فاضلاب استان مصمم اســت که در کمترین زمان ممکن، تمامی 

روستاهای استان را از تنش آبی خارج کند.

 
رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی و شهرداری هشتگرد :

وژه های نیمه تمام ، خواسته  تسریع در تکمیل پر
وندان از مدیریت شهری است شهر

کرج-ترنم مظفری  مهندس حامد صمغ آبادی رئیس کمیســیون عمران 
شورای اسلامی و شــهرداری هشــتگرد با تاکید بر رعایت نکات فنی و ایمنی ، 
تسریع در تکمیل پروژه های نیمه تمام را خواســته بحق شهروندان از مدیریت 
شــهری دانســت . وی گفت : گاها علیرغم وجود منابع مالی و نیروی انســانی 
متخصص و زبده ، مراحل طی تشریفات قانونی برای عقد قرارداد با پیمانکار و آغاز 
پروژه ها زمانبر می گردد و نیاز اســت تا روند آن اصلاح گردد و با پیش بینی های 
صورت گرفته از قبل ، بلافاصله پس از ابلاغ بودجه ، مشخصات فنی و مفاد آگهی 
تنظیم و منتشر گردد . صمغ آبادی بیان کرد : انتخاب پیمانکاران ذیصلاح ، وجود 
نقشه های جامع و کارشناسی شــده ،اخد مجوزهای قانونی و سایر موضوعات از 
جمله ملزومات اجــرای دقیق و به موقع پروژه های عمرانی اســت و لزوم برنامه 
ریزی منسجم برای سال آتی احساس می گردد . رئیس کمیسیون عمران شورا 
در ادامه به وضعیت فعلی پروژه های عمرانی اشــاره کرد و از افتتاح بخشی از این 
پروژه ها در دهه مبارک فجر خبر داد . مهندس محمدی رئیس اداره عمران نیز از 
زحمات کارشناسان تقدیر و تشکر نموده و حمایت های شهردار محترم و اعضای 
شورای اسلامی شــهر را یاریگر مجموعه عمران برای پیشبرد اهداف شهرداری 
عنوان کرد . وی افزود : با دســتور شــهردار محترم و در آینده نزدیک گزارشی از 

عملکرد عمرانی شهرداری تدوین و به اطلاع شهروندان محترم خواهد رسید .

 
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان :

 17هزار میلیارد تومان در بخش های درآمدی 
استان یزد وصول شد

یزد –سمیه شرف دینی   مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان یزد گفت: 
1۳ دستگاه اجرایی اســتان به عنوان دستگاه های وصول کننده درآمد شناخته 
شدند که در نه ماهه سال جاری قریب به 1۷ هزار میلیارد تومان درآمد داشته اند. 
محمد دهقان منشادی با بیان این خبر اظهارداشت: این دستگاهها شامل اداره 
کل امور مالیاتی به عنوان دســتگاه اصلی وصول کننده و سایر دستگاهها شامل 
گمرک، نیروی انتظامی، ثبت اسناد، اســتانداری، اقتصاد و دارایی، استاندارد، 
پزشکی قانونی، میراث فرهنگی، محیط زیســت، صنعت و معدن، تعاون و کار 
و رفاه اجتماعی و بهزیستی می باشند که بر اســاس تکالیف قانون بودجه سال 
1۴۰۳ دارای پیش بینی درآمدی هســتند. وی درآمد مصوب دســتگاههای 
درآمدی استان طبق قانون بودجه ســال جاری در نه ماهه را نزدیک به 1۹ هزار 
میلیارد تومــان اعلام کرد و افزود: درآمد این دســتگاهها نســبت به مصوب نه 
ماهه، با ۸۹ درصد تحقق رو به رو بوده اســت. دبیر ســتاد درآمد استان تصریح 
کرد: از مجموع درآمدهای وصولی اســتان 16۲ هزار میلیــارد ریال مربوط به 
بخش مالیات است و بقیه ســایر درآمد ها از جمله درآمدهای گمرکی ،فروش 
اموال و خدمات، جرائم و خســارات و متفرقه می باشد که نســبت به مصوب با 
۹۴ درصد تحقق رو به رو بوده اســت . دهقان منشــادی خاطر نشان ساخت : از 
مجموع درآمدهای مالیاتی ،1۰۵ هزار میلیارد ریال درآمد مالیات های مستقیم 
و ۵۷ هزار میلیارد ریال مالیات های غیرمســتقیم می باشد . دبیر ستاد درآمدها 
و تجهیز منابع استان با اشــاره به اینکه مصوب درآمدهای استان در سال 1۴۰۳ 

نسبت به سال قبل کمترین رشد را در مقایسه با سایر استانها داشته است.

شهر

اهواز-محمدمجدم  مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران 
گفت: با توجه به بودجه مصوب شرکت ملی نفت ایران، در برنامه 
آتی شرکت افزایش 1۵ دســتگاه حفاری و همچنان بازسازی و 
نوسازی ناوگان حفاری را در دستور کار داریم که در دو سال آینده 

به نتیجه خواهد رسید. 
مهران مکوندی در حاشیه ســومین روز از پانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی ســاخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان در نشست 
خبری بیان کرد: شــرکت ملی حفــاری ایران در حــوزه ناوگان 
۷۳ دســتگاه حفاری دارد و بیش از ۲۹ خدمات فنی حفاری را به 

کارفرمایان ارائه می دهد. 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران بزرگترین کارفرمای شرکت 
را مناطق نفتخیز جنوب خواند و افزود: در حال حاضر ۳۹ دستگاه 
حفاری در مناطق نفتخیز فعال اســت و پنج دستگاه نیز در پروژه 
۲۸ میدان وجود دارد که جمعا ۴۴ دستگاه مناطق نفتخیز جنوب 
فعال اســت.  وی گفت: در پروژه های حفاری میادین مشترک در 
اقصی نقاط کشور به شرکت های نفت، مناطق مرکزی، مهندسی 
توســعه نفت، فلات قاره ایران و بخش خصوصی ارائه خدمات می 

دهیم. 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران بیان کرد: با توجه به بودجه 
مصوب شرکت ملی نفت ایران، در برنامه آتی شرکت افزایش 1۵ 
دستگاه حفاری و همچنان بازســازی و نوسازی ناوگان حفاری را 

در دستور کار داریم که در دو سال آینده به نتیجه خواهد رسید. 

مکوندی با اعــلام اینکه در حوزه توســعه دریایــی نقش نداربم 
و برعهده فلات قاره ایران و نفت گاز پارس اســت، عنوان کرد: در 
حال حاضر یک دستگاه حفاری فعال در میدان ابوذر فعال داریم. 
همچنین دو دســتگاه که طول عمر زیاد و بیش از ۴۰ سال دارند 
را در دســتور کار قرار داده ایم که از رده خارج و خرید دو دستگاه 
جدید حفاری دریایی داشته باشــیم.  وی افزود: در دو سال آینده 
بازسازی و نوسازی ناوگان را در دســتور کار داریم و 1۵ دستگاه 

حفاری جدید با توان های مختلف به ناوگان اضافه خواهیم کرد. 
مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران اظهار کرد: ۷۳ دســتگاه 
حفاری داریم و دستگاه دیگری که دستگاه ۷۳ فتح و تولید جهاد 

دانشگاهی است به زودی در مدار تولید قرار خواهد گرفت. 
مکوندی با بیان اینکه 11 دســتگاه حفاری به دلیل فرســودگی 
بیش از حد غیرفعال هستند، تصریح کرد: خربد 1۵ دستگاه جدید 
برای جایگزین کردن را در دســتور کار داریم که در حال مراحل 

استعلام بوده و تا خردادماه سال آینده به نتیجه خواهد رسید. 
وی گفت: در میادین مشــترک هیچ فعالیتی نداریم اما در میدان 
مســتقل کیش از 1۲ حلقه چاه که در تعهد داربم هشــت حلقه 

تکمیل شده است. 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران به ناترازی گاز در کشور اشاره 
کرد و گفت: به درخواست کارفرماها ۹ دستگاه حفاری در میدان 
های گازی داریم که ۲ دســتگاه آن در میدان گازی کیش اســت 
و پس از تکمیل حدود یک میلیارد فوت مکعــب گاز در روز قابل 

برداشت می شــود و این ها تا نیمه اول ســال آینده تکمیل و وارد 
مدار خواهیم کرد.  مکوندی ادامــه داد: همچنین در میادین نفت 
مرکزی نیز هفت دستگاه داربم.سال گذشــته نیز پنج حلقه چاه 

گازی تکمیل و به نفت مرکزی تحویل داده ایم. 
به گفته مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران، در ایران روزانه یک 
میلیارد و 1۰۰ میلیون متر مکعب تولید گاز انجام می شــود که 

رکورد بالایی در یک کشور محسوب می شود. 
مکوندی با بیان اینکه بر روی نگهداشت و افزایش تولید در کشور 
تمرکز کرده ایم، عنوان کرد: شــرکت ملی حفاری این توانمندی 
و پتانسیل را دارد در کشورهای همســایه و هرجای دنیا که بستر 

سیاسی فراهم باشــد حفاری را انجام دهد و در زمینه فنی مشکل 
نخواهیم داشــت.  وی گفت: در بازســازی ناوگان به سمت تغییر 

سیستم حفاری خواهیم رفت. 
مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران به همکاری با شرکت های 
دانش بنیان اشاره کرد و افزود: این شرکت سالیان طولانی است که 
با شرکت های دانش بنیان و ســازندگان صنایع حفاری همکاری 
دارد. بر اســاس آخرین وضعیت بیــش از ۷۵۰۰ قطعه از قطعات 
مورد نیــاز تجهیزات را ســاخت داخل کرده ایم که این مســئله 
استمرار دارد و حدود ۵۴ شرکت دانش بنیان در این زمینه نقش 

داشته اند.

خوزستان
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران :

افزایش ۱۵ دستگاه حفاری،بازسازی و نوسازی ناوگان حفاری در دستور کار قرار دارد

اهواز-محمدمجدم  مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز مارون 
گفت: اکنون بیش از ۹۸ درصد پســاب تولیدی شرکت را به چاه 
های دفعی تزریق و از آلودگی زیســت محیطی پیشــگیری می 
کنیم. قباد ناصری در حاشــیه پانزدهمین نمایشــگاه تخصصی 
ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان در نشست خبری بیان 
کرد: شــرکت نفت و گاز مارون یکی از بزرگترین شــرکت های 
تولیدکننده نفت و گاز کشور است که استعداد تولید بیش از 6۰۰ 

هزار بشکه نفت و ۵۸۰ میلیون فوت مکعب گااز در روز را دارد.
مدیرعامل نفت و گاز مــارون با بیان اینکه این شــرکت در پهنه 
جغرافیایی ســه هزار کیلومتر مربعی واقع شــده است، تصریح 
کرد:این شرکت از حیث تولید در کشور و انتقال نفت غرب کارون، 

کارون و شمال غرب خوزستان قابل اهمیت است.
وی اضافه کرد: در ســال گذشته و 1۰ ماه نخســت امسال پروژه 
های خوبی در جهت تثبیت، نگهداشت و افزایش تولید در شرکت 

مارون به سرانجام برسانیم.
مدیرعامل نفت و گاز مارون گفت: در جهت تثبیت و نگهداشــت 
تولیــد، ۲6 کیلومتر خط لوله هشــت اینچ انتقال نفت کلاســه 
شــادگان به مارون۳ را انجام داده ایم که حدود 1۵ میلیون فوت 

مکعب گاز جمع آوری شده و به مارون ۳ منتقل شده است.
ناصری ادامه داد: همچنین قریب به 1۷ کیلومتر خط لوله 1۰ اینچ 
انتقال نفت کوپال به مارون یک را داشــته ایم که منجر به افزایش 

6 هزار بشــکه در روز شــده و قابلیت افزایش تا 1۵ هزار بشکه را 
دارد. خط انتقال هجده کیلومتری 1۰ اینچ بین مارون ۵ به ۳ نیز 
اقدام دیگری بــوده که برای انتقال نفت بین واحدی انجام شــده 
و با احداث این خــط از کاهش ۴۰ هزار بشــکه ای واحد مارون ۵ 

جلوگیری کنیم.
وی با بیان اینکه در مــارون کار فوق العاده ای انجــام داده ایم که 
شاید برای اولین بار در صنعت نفت بوده اســت، اظهار کرد: اقدام 
به طراحی و ســاخت یک دســتگاه نمک گیر 1۰ هزار بشکه ای 
داشته ایم که بیش از دو ماه اســت به دست توانمند متخصصین 
مارون انجام شــده و اکنون در مدار تولید قرار گرفته است. به گواه 
کارشناســان مناطق نفتخیز جنوب، کیفیت ایــن نمک گیر به 

مراتب از نمک گیر خارجی مشابه به مراتب بالاتر است.
مدیرعامل نفت و گاز مارون بیان کرد: ساخت این نمک گیر علاوه 
بر صرفه جویی در زمان، به خروج ارز از کشور نیز کمک کرده است. 
ساخت این نمک گیر با کمتر از یک چهارم قیمت خارجی طراحی 
و ساخته شــده که نتایج قابل قبول و حتی بیش از انتظار را داشته 

است.
ناصری افزود: همچنین بلافاصله پس از تست های اولیه این نمک 
گیر، نسبت به ساخت یک دســتگاه نمک گیر ۵۵ هزار بشکه ای 
اقدام کرده ایم که مراحل اولیه نصــب در مجتمع مارون ۵ انجام 

شده و کمتر از یک ماه آینده در مدار تولید قرار خواهد گرفت.

وی با بیان اینکه شــرکت مارون سال گذشــته تندیس نقره ای 
بهره وری به لحاظ صرفه جویــی در میزان هدر نفت و جمع آوری 
گاز دریافت کرده اســت، تصریح کرد: یکی دیگر از موفقیت های 
شرکت مارون اقدامات جهادی توسط کارکنان در راستای تثبیت 
و نگهداشت تولید بوده است. خصوصا تولیدی که همراه با صیانت 

از محیط زیست بوده است. 
مدیرعامل نفت و گاز مارون با اعلام اینکه با شــرکت های دانش 
بنیان و سرمایه گذاران خارجی قراردادهایی منجر به جمع آوری 
گازهای مشعل منعقد کرده ایم، گفت: در مارون ۵ توسط شرکت 
تامکار و هیربدنیرو و در مارون 6 و مارون ۳ موفق شــده ایم بخش 
زیادی از گازهای همــراه را جمع آوری و از مشــعل کردن آن ها 

پیشگیری کنیم.
ناصری به اقدامات زیســت محیطی انجام شده اشــاره و عنوان 
کرد: تعمیر و اورهال پمپ های تزریق پســاب از جمله این موارد 
بوده اســت و اکنون بیش از ۹۸ درصد پســاب تولیدی شرکت را 
به چاه های دفعی تزریق می کنیم و از آلودگی زیســت محیطی 

پیشگیری می کنیم.
وی با بیان اینکه در کنار تولید، در بخش مسئولیت های اجتماعی 
نیز اقدامات خوبــی انجام داده ایم، اظهار کــرد: احداث و تعمیر و 
بازســازی بیش از پنج مدرســه، مهیا کردن ۲1 ســرویس برای 
دانش آموزان روستاهای همجوارتاسیســات مارون، بازسازی و 

نوسازی دو مجتمع بهداشت و درمان در بخش غیزانیه، دایر کردن 
سرویس آبرسانی در بخش غیزانیه و رامشیر و آسفالت جاده های 
دسترسی روستایی از جمله اقدامات صورت گرفته در این زمینه 
بوده است. مدیرعامل نفت و گاز مارون با بیان اینکه سال گذشته 
یک دستگاه تفکیک گر سیار نفت)MOS( داشته ایم که می تواند 
روزانه بیش از پنج هزار بشــکه نفت را جمــع آوری کند، تصریح 
کرد: همه اقدامات صورت گرفته در راستای انجام تعهدات تولید 
شرکت مارون به شــرکت ملی نفت ایران بوده است که تا کنون به 
نحو احسن انجام شده و تا پایان سال به میزان 1۰۰ درصد تحقق 

پیدا خواهد کرد.

خوزستان
مدیرعامل شرکت نفت و گاز مارون مطرح کرد؛

تزریق بیش از 98 درصد پساب تولیدی به چاه های دفعی

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیر بنیاد جهانی MIKE اعلام کرد؛

شرکت فولاد مبارکه در جمع برندگان جایزه جهانی MIKE قرار گرفت

اصفهان- مریم مومنی  بر اساس اعلام مدیر بنیاد جهانی 
MIKE )برترین شــرکت های دانشــی نوآور( شــرکت فولاد 
مبارکه با موفقیت در جمع برندگان جایزه جهانی MIKE قرار 

گرفت.
محمد ناظمی هرندی، معــاون تکنولوژی فولاد مبارکه، ضمن 
تأیید این خبر تصریــح کرد: طی نامه رســمی دبیرکل جایزه 
جهانی سازمان های دانشــی نوآور، فولاد مبارکه موفق شد در 
سال ۲۰۲۴ به عنوان یکی از 1۹ شرکت برتر در حوزه مدیریت 
دانش شناخته شــود. این جایزه معتبر به ســازمان هایی اعطا 
می شــود که به طور هوشــمندانه از دانش برای ایجاد نوآوری، 

بهبود عملکرد و تحقق اهداف استراتژیک استفاده می کنند.
وی کســب ایــن موفقیت را بــه همــه مدیــران، کارکنان و 
ذی نفعان فولاد مبارکه تبریک گفت و افزود: دانش سازمانی از 
مهم ترین سرمایه های نامشهود سازمان ها و یکی از مؤلفه های 
مهم در خلق ارزش برای ذی نفعان به شــمار مــی رود. وقتی از 
جهان ترازی صحبت می کنیم یعنی بایــد بتوانیم خود را برای 
حضور در فضایی رقابتی آماده کنیم و طبیعتاً یکی از مهم ترین 
مؤلفه ها برای خلق مزیت رقابتی در فضای کســب وکار، دانش 

سازمانی اســت. فولاد مبارکه به واســطه دانش چهل ساله در 
صنعت فولاد از دوران ســاخت تا کنون، به گنجینه ای گران بها 
از دانش صنعتی تبدیل شــده اســت که آثار آن در توسعه این 
شــرکت و راه اندازی خطــوط مختلف، افزایــش ظرفیت ها، 
توسعه ســبد محصولات، بومی ســازی قطعات و تجهیزات، 
توانمندســازی و توســعه دانش تأمین کنندگان و توســعه 

شرکت های دانش بنیان و… نمود یافته است.
ناظمی افزود: در همین زمینه شــرکت فنی مهندســی فولاد 
با هدف حفــظ و به کارگیری دانش ســازمانی و خلق ارزش در 

سطح ملی تأسیس شده است.
سیامک شجاعی، مدیر استراتژی و تعالی سازمانی نیز در همین 
زمینه با اشاره به اینکه استفاده از الگوهای بین المللی و حضور 
در ارزیابی های جهانی همواره از برنامه های فولاد مبارکه برای 
کمک به رشد و تعالی ســازمان بوده است، گفت: پس از تدوین 
و تهیه اظهارنامه شــرکت مبتنی بر الگوی ارائه شــده توسط 

دبیرخانه جایزه جهانی MIKE، تیم داوری اقــدام به ارزیابی 
ســازمان کرد و در نهایت فولاد مبارکه در جمــع برندگان این 

جایزه در کنار 1۹ سازمان از کشورهای مختلف قرار گرفت.
وی با بیان اینکه اســتراتژی های ســازمان در حوزه مدیریت 
دانش، ارتقای قابلیت سازمان در حل مسئله جهت کسب دانش 
سازمانی و همچنین افزایش قابلیت سازمان در اشتراک گذاری 
دانش به ویژه در ســطح گروه فولاد مبارکه است، گفت: در این 
خصوص می توان به تعریف پروژه های مبتنی بر حل مســئله با 
روش شش ســیگما و برگزاری دوره های آموزشی حل مسئله 
برای رده های مختلف ســازمان جهت کمک به کســب دانش 
ســازمانی و از طرفی به کارگیری رویکردهــا و ابزارهایی مانند 
نقشــه دانش، پرتال مدیریت دانش، انجمن های تخصصی در 
گروه فولاد مبارکــه، مصاحبه با خبــرگان و… جهت افزایش 
اشــتراک گذاری دانش و درس آموخته ها میان کارکنان اشاره 

کرد.



رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

وسیه جزئیات پیمان پولی و سند اقدام مشترک میان ایران و ر

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رشد ۴۷ درصدی سود خالص بانک اقتصاد نوین 
در پاییز

بانک اقتصاد نوین در پاییز به ســود ۲.۸۴ همتی رســید که نسبت به 
فصل مشابه سال گذشته ۵۲ درصد رشد داشته است.

 به گزارش  خریدار، از ابتدای سال نیز ونوین شاهد رشد ۴۷ درصد سود 
خالص در مقایسه با مدت مشابه سال گذشــته بوده است و به سود ۷.۲ 
همتی رسید. درآمد تسهیلات بانک نسبت به سال گذشته ۱۹.۶درصد 
رشد داشته اســت اما هم زمان ونوین در این فصل ۸ همت سود سپرده 
پرداخت کرده است که تنها ۸.۲درصد رشد داشته است و تراز عملیاتی 
بانک در مجموع ۴۲درصد رشد داشته اســت و ۱۲.۸ همت بوده است. 
تراز عملیاتــی بانک در این فصل ۴.۸ همت بوده اســت که نســبت به 

تابستان ۶.۶ درصد رشد داشته است.
 ونوین هم چنــان ۳۶ همت را در ســرفصل چک های فروخته شــده 

شناسایی کرده است و اصلاحی در این زمینه صورت نگرفته است.
 ونوین هم چنین در مجموع نه ماه ۳.۳ همت هزینه مطالبات مشکوک 
الوصول شناسایی کرده است که در مقایســه با سال گذشته ۶۲درصد 
رشد داشته است. سود تسعیر ارز نیز در این فصل شناسایی نشده است 
و با توجه به تغییر نرخ تسعیر بانک ها انتظار می رود در فصل آینده سود 
خوبی از این محل شناســایی شــود. بانک ۷۶۴ میلیارد تومان مالیات 

شناسایی کرده است که فراتر از انتظارات بود.
  قیمت هر ســهم ونوین در حال حاضر برابر ۴۳۴ تومان اســت، و سهام 

شرکت در ماه گذشته ۲.۴درصد رشد قیمتی داشته است

 تندیس زرین جایزه مدیریت مالی ایران
 به بانک تجارت تعلق گرفت

بانک تجــارت در پانزدهمین دوره جایزه ملی مدیریــت مالی ایران، بر 
اساس شاخص های تخصصی مالی باردیگر حائز دریافت تندیس زرین 
این رویداد شــد.به گزارش خریدار به نقــل از مدیریت روابط عمومی و 
ارتقای ســرمایه اجتماعی بانک تجارت، در این مراسم که روز دوشنبه 
۲۴ دی مــاه با حضور ســیدرحمت اله اکرمــی خزانه دار کل کشــور، 
حجت اله صیدی رییس ســازمان بورس و اوراق بهادارو مجید قاسمی 
رئیس انجمن مدیریت مالی ایران در ســالن اجلاس سران برگزار شد، 
مجید دارابــی معاون مدیرعامــل در امور مالی بــه نمایندگی از بانک 
تجارت تندیس زریــن پانزدهمین دوره جایزه مدیریــت مالی ایران را 
دریافت کرد.جایــزه ملی مدیریت مالی ایران رویدادی اســت که همه 
ساله با هدف رشد مدیریت مالی در شــرکت ها و سازمان ها و با رویکرد 
توسعه اقتصادی ایران برگزار می شود و شرکت کنندگان در این رویداد 
توسط نخبگان اقتصادی در مراحل و شاخص های مختلف مورد بررسی 
قرار می گیرند.در این همایش پس از ارزیابی شرکت کنندگان براساس 
شــاخص های تخصصی مالی، حســابداری و عملکردی؛ در سه سطح 
تندیس، تقدیرنامه و گواهینامه مورد بررســی دقیق قــرار گرفته و از 

سازمان های حائز رتبه تقدیر می شود.
برگزاری جایزه ملی مدیریت مالی ایران از ســال ۱۳۸۹ آغاز شــده و 
طراحی مدل این جایزه توسط اساتید و متخصصین خبره در مدل های 
مطرح دنیا صورت گرفته به گونــه ای که در این مدل ارزیابی حوزه مالی 
و اقتصادی سازمان ها و شرکت ها با اســتفاده از معیارها و شاخص های 

تخصصی مالی و حسابداری انجام می شود.

 شفاف سازی بانک سامان درباره افزایش
 40 درصدی سود 9 ماهه

بانک ســامان، دلایل افزایش ۴۰ درصدی ســود خالص ۹ ماهه سال 
جاری و منتهی به آذر را نسبت به دوره مالی سال قبل اعلام کرد.

به گزارش خریدار، بانک ســامان از دلایل افزایش ۴۰ درصدی ســود 
خالص ۹ ماهه سال جاری و منتهی به آذر نسبت به دوره مالی سال قبل 

خبر داد.
بر اساس این گزارش،ســامان در خصوص دلایل تغییرات بیش از ۳۰ 
درصدی ســود خالص نســبت به دوره مالی قبل، اعلام کرد: سود دوره 
۹ ماهه منتهی به آذر نسبت به دوره مشابه سال قبل ۴۰ درصد افزایش 
داشت که عمدتا ناشی از شناسایی سود حاصل از تسویه تعهدات ارزی 
گذشته با بانک مرکزی و همچنین شناسایی سود تصویر ناشی از تغییر 

نرخ ارز طبق نامه اول آذر بانک مرکزی است.

وزیر نیرو مطرح کرد
وسیه   آمادگی ایران برای توسعه همکاری  با ر

در صنعت آب و برق
وزیر نیرو با بیــان اینکه بازار برق ایران جذاب و فرصت محور اســت، از 
آمادگی کامل ایران برای توســعه همکاری ها با روسیه در صنعت آب و 

برق خبر داد.
 به نقل از وزارت نیرو، عباس علی آبادی، وزیر نیرو جمهوری اســلامی 
ایران، در نشســت هم اندیشــی با فعالان اقتصادی روسیه در خصوص 
جذابیت های بــازار انرژی ایــران و فرصت های همــکاری بین المللی 
اظهار کرد: بازار انــرژی در ایران، به ویــژه در حوزه برق، بازار بســیار 
جذابی است. ما تجربه همکاری بســیار خوبی با شرکت های روسی در 
این زمینه داریم و این تجربیات موفق، پشــتوانه ای برای ادامه و توسعه 

همکاری های آینده است.
وی با اشــاره به برخی مزیت های ویژه بــازار برق ایــران تصریح کرد: 
اولین مســئله جذابیت این بازار، نبود رقیب دولتی است. دولت متعهد 
است بخشــی از نیاز جامعه به برق را تأمین کند، اما سایر ظرفیت ها به 
سرمایه گذاران واگذار می شود که این خود فرصتی طلایی برای فعالیت 
در این حوزه اســت. علاوه بر این، امکان صادرات برق و دسترســی به 
شبکه های مناســب برای انتقال برق به کشورهای همســایه، از دیگر 
مزیت های مهم است. همچنین پشــتیبانی قانونی و حمایت قوانین از 
ســرمایه گذاران، امنیت و اطمینان بالایی برای فعالیت های اقتصادی 

در این بخش برای سرمایه گذاران فراهم کرده است.
وزیر نیرو به ظرفیت های انرژی های تجدیدپذیر نیز اشاره کرد و گفت: 
ایران از شرایط طبیعی بسیار مناســبی برخوردار است، از جمله زمین 
ارزان و بدون محدودیت برای سرمایه گذاری در این بخش، منابع غنی 
باد و خورشید و زیرساخت های مناسب که امکان سرمایه گذاری تا ۳۰ 

هزار مگاوات در حوزه انرژی های تجدیدپذیر را فراهم می کند.
علی آبادی افزود: ما در حوزه هــای مختلف از جمله توربین های گازی و 
بخاری، ساخت پنل های خورشــیدی، فناوری های آینده، الکترونیک 
قدرت و میکروالکترونیک آماده توســعه همکاری ها با روسیه هستیم. 
همچنین شــرکت های ایرانی در زمینه تولید ســوپرآلیاژ، کامپوزیت، 
سیستم های کنترل و ذخیره سازی باتری چه به صورت شیمیایی و چه 
تلمبه ای، دارای تجربیات و توانمندی های قابل توجهی هســتند که در 

این زمینه ها نیز امکان توسعه همکاری ها وجود دارد.
وی همچنین با اشاره به ظرفیت های موجود در حوزه مدیریت مصرف 
و هوشمندســازی شــبکه های برق گفت: ایران آماده است در زمینه 
مدیریت مصــرف، توســعه فناوری های جدید و همچنیــن تولید آب 
از منابع شور و لب شــور از طریق پمپ های فشــار قوی، همکاری های 

گسترده ای با شرکت های روسی داشته باشد.
وزیر نیرو در پایان با تأکید بر تجربیات موفق گذشــته و زیرساخت های 
قوی موجود از شرکت ها و ســرمایه گذاران بین المللی دعوت کرد تا از 

فرصت های کم نظیر بازار انرژی ایران بهره مند شوند.

شعبه

و نیر

خریدار  رئیــس کل بانــک مرکزی طی 
مذاکرات با مقامات پولی و بانکی روســیه، 
پول دیجیتال ایران و روســیه بــه منظور 
افزایــش ارزش مبادلات اقتصــادی فعال 

می شود.
 به نقل از بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران، محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانک 
مرکزی با تاکید بر عملیاتی شــدن پیمان 
پولی میان ایران و روســیه و اینکه به منظور 
تســهیل و تســریع در مبادلات اقتصادی 
میان تجــار و بازرگانــان، ارز دو کشــور بر 
اســاس نرخ توافقی بازار ارز تجاری، مبنای 
تسویه قرار می گیرد گفت: طی مذاکرات با 
مقامات پولی و بانکی روســیه، تابلوی روبل 
با نرخ توافقی بزودی در مرکــز مبادله ارز و 
طلای ایــران راه اندازی و پــول دیجیتال 
ایران و روســیه نیز به منظور افزایش ارزش 

مبادلات اقتصادی فعال می شود.
در ملاقات فرزین رئیــس کل بانک مرکزی 
کشــورمان و نابیولینا رئیس بانک مرکزی 
روسیه، سند اقدام مشترک میان بانک های 
مرکزی ایران و روسیه در سه سرفصل اصلی 
»اســتفاده از پول های ملــی در تجارت دو 
کشــور«، »امکان اتصال پیام رســان های 
بانکی و بومی دو کشــور موســم به سپام و 
SPFS« و »امکان اتصال شــبکه پرداخت 

کارتی دو کشور« عملیاتی شد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اخیراً 
توافقی میان بانک مرکزی ایران و روســیه 
درباره پول دیجیتال انجام شــده اســت, از 
به کارگیری پــول دیجیتــال در مبادلات 
تجاری میان ایران و روسیه خبر داد و گفت: 
 »V.T.B« با راه اندازی شــعب بانک های
و "میربیزینــس" تجار ایرانــی می توانند 
عملیات صادرات خود را از طریق این شعب 
انجام دهنــد همچنین بــا تمهیدات پیش 
بینی شــده در صدد رفع مشکل عدم تعادل 

تجاری بین دو کشور هستیم.

فرزین در نشســت هم اندیشــی با فعالان 
اقتصادی فدراســیون روســیه با اشاره به 
توافق بانک مرکزی ایران و روســیه گفت: 
در حال حاضر طرح آزمایشی پول دیجیتال 
در کیش در حــال انجام اســت و این دوره 
آزمایشــی به طور تقریبی رو به اتمام است 
و این پول فعال خواهد شد. همچنین کشور 
روســیه نیز فعالیت هایی را داشته و تلاش 
خواهیم کرد از پول دیجیتال برای عملیات 

مبادلات اقتصادی استفاده کنیم.

ایجاد شعب بانکی در ایران و روسیه
عالی ترین مقــام بانک مرکــزی در ادامه با 
اشــاره به هماهنگی های انجام شــده برای 
ایجاد شــعب بانک های ایرانی و روسی در 
دو کشــور گفت: هم اکنون بانک vtb یک 
دفتر نمایندگی در ایــران دارد. هرچند این 
بانک علاقمند بــه افتتاح شــعبه در ایران 

است. حتی ازبر بانک روســیه نیز می تواند 
در ایران شــعبه ای داشته باشــد و ما از این 
موضوع اســتقبال می کنیم. همچنین سه 
بانک ایرانی دارای حســاب نزد اگزیم بانک 
هســتند. لذا ما در این باره هیچ محدودیتی 
نداریــم و هر بانکی که تمایــل به حضور در 

این زمینه باشد، استقبال می کنیم.

تسهیل گری در مبادلات پولی تجار و 
بازرگانان

وی با بیان اینکه پیمان پولی بســیار فراتر از 
اتاق پایاپای است، اظهار کرد: به واسطه این 
پیمان، با روبل و ریــال مبادله خواهیم کرد. 
هم اکنون در حال راه انــدازی اتاق پایاپای 
با قزاقستان و چند کشــور دیگر هستیم. اما 
در پیمان پولی میان ایران و روسیه، مشکل 
نرخ تســویه ارز بود که به زودی این مسأله 
نیز برطرف می شــود و دیگر نیازی به اتاق 

پایاپای نیســت و تمام مبــادلات به روبل و 
ریال انجام می شــود. لذا به تجار اطمینان 
می دهم که در زمینه پولی مشــکلی وجود 

ندارد.

تلاش برای حل مشکل عدم 
تعادل تجاری

رئیس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه یکی 
از چالش های ما عدم تعــادل میان تجارت 
ایران و روسیه است، گفت: امیدواریم با نرخ 
جدید توافقی که برای روبل ایجاد خواهیم 
کرد، بخشــی از این عدم تعــادل را کاهش 
دهیــم. همچنیــن در صورتی کــه تجار با 
محدودیت هایی در صادرات روبرو هستند، 
برای نمونه می توانیم فاینانس کشــتی ها را 
انجام دهیم و با همکاری ســایر بخش های 
اقتصادی محدودیت های مذکور را برطرف 

کنیم.

راه اندازی تابلوی روبل در بازار
 ارز تجاری

وی خاطرنشان کرد: به تازگی بازار جدیدی 
به اسم بازار ارز توافقی ایجاد کرده ایم که در 
این بازار، نرخ بر اساس توافق صادرکننده و 

وارد کننده شکل می گیرد.
او با بیان اینکه در حــال راه اندازی تابلوی 
روبــل در مرکــز مبادله هســتیم و ریال 
آفشــور روبل را تعریف می کنیــم تاکید 
کرد: بــا همــکاری میربیزینس )شــبکه 
کارتــی روســیه( در تلاش هســتیم که 
روبل، نــرخ جداگانه ای بر اســاس توافق 
تجار داشته باشــد و مطمئن باشید در این 
زمینه ظرف یکی دو هفتــه آینده خبرهای 
خوبی می شــنوید و دیگر مشکلی نخواهیم 

داشت.

فعال شدن کارتهای عضو شبکه 
شتاب در خود پردازهای روسیه

فرزین ادامــه داد: در حال حاضر کارت های 
عضــو شــبکه شــتاب در دســتگاه های 
خودپرداز روســیه فعال است؛ پیش از سفر 
به روســیه، یک میلیارد روبل به حســاب 
V.T.B واریز شــد این بانک، بانک عامل از 
طرف روسیه است و از طرف ایران هم بانک 
صادرات به عنوان بانک عامل تعیین شــده 
است در تلاش هستیم تا بانک ملی را هم در 

این پروژه درگیر کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی گفــت: در مرحله 
بعدی کارت های روســی در ایــران فعال 
خواهد شــد. در مرحله ســوم این طرح از 
ســال آینده کارت های ایرانی در پایانه های 
فروش کشور روسیه و بالعکس قابل استفاده 
خواهد بود تا بتوان از فروشگاه های موردنظر 
خرید انجــام داد. نرخ نیز براســاس توافق 
خواهد بود و دخالتی در ایــن باره نخواهیم 
داشــت و بر اســاس توافق شــکل خواهد 

گرفت.

مدیرعامل بانک کشــاورزی با بیان اینکه پرداخت نرخ 
ســود بانکی بالا در بانک ها بصورت سیســتمی امکان 
پذیر نیســت، گفت: باتوجه به ســاختار اقتصاد ایران، 
بنظر می رسد سیاســت فعلی ارزی سیاست درستی 
باشــد و باید نقش حمایتی را در خصــوص کالاهای 

اساسی داشته باشیم.
وهب متقــی نیا درباره پیش شــرط اصلــی موفقیت 
سیاســت جدید ارزی بانک مرکزی، اظهار داشــت: 
بایــد حتما در خصوص کالاهای اساســی، سیاســت 

حمایتی درنظر گرفته شــود البته دولت هم 
همین موضوع را در دســتور کار قرار داده و 
قرار نیست افزایش نرخ ارز در کالای اساسی 
داشته باشــیم.وی با بیان اینکه اگر نرخ ارز 
کالاهای اساسی افزایش پیدا می کرد حتما 
شــاهد افزایش چشــم گیر قیمت کالاهای 
اساســی بودیم، گفت: در ایــن حالت دهک 

هــای پایین جامعــه از کالاهای اساســی محروم می 
شدند ولی سیاست درستی که اتخاذ شده بر حمایت از 

کالاهای اساسی تأکید دارد.متقی نیا گفت: 
شاید در اقتصاد باز بگوییم براساس عرضه و 
تقاضا باید به نقطه تعادلی برسیم ولی باتوجه 
به ســاختار اقتصــاد ایران، بنظر می رســد 
سیاست فعلی سیاســت درستی باشد و باید 
نقش حمایتی را در خصوص کالاهای اساسی 
داشــته باشــیم.او در بخش دیگری از این 
گفت وگو درباره فضای رقابتی بانــک ها در حوزه نرخ 
سودگفت: بانک مرکزی درحال رصد است و به صورت 

ســامانه ای و بازرســی میدانی وضعیت نرخ سود را در 
نظام بانکی رصد می کند.مدیرعامل بانک کشاورزی با 
تأکید براینکه ممکن است یکسری رقابت ناسالم باشد 
ولی بانک مرکزی کنترل خوبی روی این موضوع دارد، 
تصریح کرد: بانــک مرکزی به صورت ســامانه ای هم 
اجازه پرداخت نرخ سود بالا را نمی دهد. بانک مرکزی 
به بانک ها نامه زده که ســامانه ها به نحوی باشــد که 
امکان پرداخت نرخ سود بالاتر از مصوبه شورای پول و 

اعتبار به صورت سیستمی وجود نداشته باشد.

کشاورزی

خ سود بالا بصورت سیستمی در بانک ها ممنوع شد پرداخت نر

یک کارشناس انرژی گفت: توسعه تجدیدپذیرها امری 
الزام آور اســت و برای ورود بخش خصوصی به آن باید 
قیمت گذاری دستوری حذف شود تا بخش خصوصی 
با نگاهی اقتصــادی در حوزه تجدیدپذیرها ســرمایه 

گذاری کند.
محمدصادق مهرجو کارشناس انرژی با اشاره به اینکه 
یکی از ملزومات مقابله با بحران انرژی افزایش راندمان 
نیروگاهی اســت، گفت: برای کاهش بحران انرژی در 
کشور باید به سمت افزایش راندمان نیروگاه ها و از رده 
خارج شــدن نیروگاه های راندمان پایین نظیر نیروگاه 

بعثت پیش برویم.
وی ادامــه داد: گفتــه می شــود میانگیــن راندمان 

نیروگاه های کشــور ۳۹.۹ درصد اســت در 
حالی که مطالعه موردی نیروگاه ها نشــان 
دهنده پایین بودن راندمان نیروگاهی است 
که به واســطه چند نیروگاه سیکل ترکیبی 
میانگین کلی راندمــان نیروگاهی افزایش 

پیدا می کند.
این کارشــناس انرژی با اشــاره بــه اینکه 

راندمان نیروگاهی باید به ۶۰ درصد برســد و توســعه 
تجدیدپذیرها در اولویت قرار بگیرد، خاطرنشان کرد: 
برای آنکه بتوانیم نیروگاه های موجــود را ارتقا دهیم 
به ســرمایه گذاری های کلان نیازمندیم و متأســفانه 
ســرمایه گذار به دلیل قیمت گذاری دستوری رغبتی 

به سرمایه گذاری در این بخش از خود نشان 
نمی دهد.

مهرجــو ادامــه داد: در اقصی نقــاط جهان 
اســتفاده از انرژی های پاک یا تجدید پذیر 

جایگزین سوخت های فسیلی شده است.
به گفته وی، در کشــور ما بایــد ۲۰ درصد 
برق مورد نیاز شــبکه برق کشــور از طریق 

انرژی های تجدید پذیر تأمین شوند.
این کارشناس انرژی با اشــاره به پتانسیل کشور برای 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر تصریح کرد: در ایران 
ظرفیت مناسبی برای توسعه نیروگاه های خورشیدی 
و بادی وجــود دارد که این امر نیاز به ســرمایه گذاری 

دارد که متأسفانه بخش دولتی توان لازم برای سرمایه 
گذاری را ندارد.

مهرجو با اشــاره به اینکه ورود بخش خصوصی در 
حــوزه تجدیدپذیرها امری الزام آور اســت، اضافه 
کرد: بــرای جلوگیری از حاد شــدن بحران انرژی 
در کشور باید توســعه تجدیدپذیرها در دستور کار 
قرار بگیرد و متأســفانه بخش خصوصــی به دلیل 
قیمت گذاری دستوری رغبتی برای ورود به حوزه 
از خود نشان نمی دهد، بنابراین بهتر است قیمت گذاری 
دســتوری حذف شــود تا بخش خصوصی با نگاهی 
اقتصادی در حــوزه تجدید پذیرها ســرمایه گذاری 

کند.

وگاه نیر

وگاه ها در کشور پایین است؟ چرا راندمان نیر

خریدار   وزیــر نفت گفــت: فرصت های 
مناسبی برای ســرمایه گذاری شرکت های 

روسی در صنعت نفت فراهم است.
محسن پاک نژاد در نشســت هم اندیشی با 
فعالان اقتصادی فدراســیون روسیه افزود: 
صنعت نفت ایران گنجینه ای از فرصت های 
سرمایه گذاری اســت.وی گفت: هم اکنون 
شرکت های روســی در تعدادی از میادین 

نفت و گاز ایــران با ســرمایه گذاری بیش 
از هفت میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون دلاری 
قراردادهایی را در دســت اجــرا دارند، این 
پروژه ها پیشــرفت های قابل توجهی داشته 
اســت.وزیر نفت خاطرنشان کرد: نرخ بازده 
سرمایه گذاری در صنعت نفت ایران جذاب 
اســت، اما تحقق ایــن فرصت هــا نیازمند 
مشــارکت بانک ها و بازارهای مالی اســت 

تا فعالان این حوزه بتواننــد قراردادها را به 
نتیجه برسانند.پاک نژاد گفت: یکی دیگر از 
حوزه های مهم و جــذاب، بخش تأمین کالا 
اســت که اکنون فرصت های مناسبی برای 
شرکت های روسی فراهم است و بسیاری از 
این شرکت ها به عنوان تأمین کننده کالا در 

پروژه های نفتی ایران فعال هستند.
وی افزود: از همه فعــالان اقتصادی دعوت 
می کنم بــا هماهنگی ســفارت جمهوری 
اســلامی ایــران در مســکو، فرصت های 
ســرمایه گذاری در صنعت نفــت ایران را 
بررســی کرده و از این شــرایط مناســب 

بهره مند شوند.
 مسعود پزشــکیان رئیس جمهور اسلامی 
ایــران در نشســت بــا جمعــی از فعالان 
اقتصادی روســیه به عنوان آخرین برنامه 
سفر رسمی خود به مســکو، گفت: امضای 
معاهده مشــترک جامع راهبردی ایران و 
روسیه، نقشــه راهی را برای ایران و روسیه 
مشخص کرد که در این چارچوب می توانند 

فعالیت ها را به شکل مناسبی دنبال کنند.
رئیس جمهــور تأکید کرد: عــزم و اراده دو 
دولت برای تحکیم روابط دوجانبه است که 

یکی از علت های مهم آن، همســایه بودن با 
مشخصات جغرافیایی بســیار مهمی است 
که هر دو طرف در منطقه دارند که از جمله 

آن در زمینه راه و ترابری است.
وی با اشــاره به همکاری ایران و روسیه در 
کریــدور بین المللی حمل و نقل شــمال-
جنوب افزود: ما مصمم هستیم که ارتباطات 
خود را در زمینه کریدورها و زیرساخت های 

مواصلاتی تکمیل کنیم.
پزشــکیان در بخــش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به برخی دیدگاه های فعالان 
اقتصادی روسیه در این نشست گفت: برای 
اینکه معاهده توافقنامه عملیاتی شود، باید 
ایران از توانمندی های روســیه و روسیه از 
توانمندی های ایران اطلاع داشــته باشــد 
و ایــن امر، نیازمند تشــکیلات منســجم 

اقتصادی، مالی و تجاری است.
رئیس جمهــور خاطرنشــان کــرد: دولت 
ایران آمادگی دارد تــا راه را برای بازرگانان 
و ســرمایه گذاران تســهیل کند تــا بتوان 
توافقات بین تجار و بازرگانان دو کشور بدون 
مشکل اجرا شود.رئیس جمهور بنا به دعوت 
رســمی همتای خود و با هدف گســترش 

روابــط دوجانبه و نیــز امضــای معاهده 
مشترک جامع راهبردی جمهوری اسلامی 
ایران و فدراســیون روســیه به مسکو سفر 
کرد.دیدارهای جداگانه بــا رئیس جمهور 
و نخست وزیر روسیه و شــرکت در نشست 
مذاکرات هیأت های بلندپایه دو کشــور از 

دیگر برنامه های پزشکیان در این سفر بود.
پزشــکیان و ولادیمیــر پوتین رؤســای 
جمهور ایــران و روســیه بعدازظهر جمعه 
۲۸ دی مــاه ۱۴۰۳ در آیینــی در کاخ 
کرملین، معاهده مشترک جامع راهبردی 
دو کشــور را امضــا کردنــد و در کنفرانس 
مطبوعاتی مشــترک پاســخگوی پرسش 
تعــدادی از خبرنــگاران بودند.وزیــران 
امورخارجه، اموراقتصــادی و دارایی، راه و 
شهرســازی، نفت، جهاد کشاورزی، رئیس 
ســازمان انرژی اتمــی، رئیــس کل بانک 
مرکزی، معاون امــور بین الملل وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مســلح و برخی دیگر از 
دولتمــردان و همچنین مهــدی طغیانی 
عضو گروه دوستی پارلمانی ایران و روسیه، 
رئیس جمهــور را در ایــن ســفر همراهی 

می کنند. 

وس ها فراهم است وزیر نفت: فرصت های خوبی برای سرمایه گذاری ر
انرژی



بازیگر »فریبا«:
 این سریال نقطه عطفی در زندگی ام شد

 بازیگر نقش »ترنم« در ســریال تلویزیونی »فریبــا« انتخاب و معرفی 
شدن از طریق این مجموعه را نقطه عطفی در زندگی هنری خود عنوان 

کرد و گفت: هر روز با ترنم زندگی می کردم.
عاطفه حبیبی با اشــاره به فعالیت بیش از یک دهــه ای خود در عرصه 
سینما، تلویزیون و تئاتر در شهرستان ها و تهران افزود: من با نقش ترنم 
زندگی کردم و خیلی این کاراکتر را دوســت داشتم .امیدوارم به زودی 

نقشی را بازی کنم که همین قدر دوستش داشته باشم.

در هیچ کلاس بازیگری شرکت نکردم
این بازیگر سینما و تلویزیون که پیشــینه گویندگی و صداپیشگی هم 
دارد، گفت: من در هیچ کلاس بازیگری تاکنون شرکت نکردم و فقط با 

مطالعه آزاد و تجربی کار کردن، وارد عرصه بازیگری شدم.
او افزود: از کودکی در دوران دبســتان تا دوران دانشــجویی همواره در 
گروه های نمایشی فعالیت داشتم چون این علاقه از کودکی در ذات من 
وجود داشــت. چه در تئاتر و چه در تصویر همیشه سعی من بر این بوده 
که از کارگردان کار تجربه کســب کنم و ســریال »فریبا« توسط آقای 

محمود معظمی خیلی به تجربیات من اضافه کرد.
بازیگر ســریال »فریبا« درباره نقــش ترنم در این ســریال گفت: این 
نقش برای من خیلی جذاب و شیرین بود؛ شــخصیت ترنم دارای لایه 
های مختلفی بود. در فضاهای بیرونی، این کاراکتر را یک دختر شــاد، 
شیطون و شوخ طبع می بینم که یک فضای صمیمی را در روابط خودش 
با دیگران ایجاد می کند. اما در زیرمتن که به این کاراکتر دقت می کنیم 
می بینیم که در لایه هــای درونی تر با یک ســری چالش ها و نگرانی ها 
مواجه می شــود کــه احساســات او را درگیر می کند. برای عشــقش 

می جگند و به تنهایی تا دبی می رود.

 احساس می کنم دختران سرزمینم با ترنم ارتباط خوبی
 برقرار کنند

او می گوید: احســاس می کنم مردم بویژه دختران جوان با ترنم بسیار 
ارتباط برقرار کنند چون اکثر دختران این سرزمین حتی یکبار هم که 
شده برای عشــق خود جنگیده اند. البته ممکن است استثناهایی هم 

وجود داشته باشد.
حبیبی افزود: همیشه دلتنگ ترنم خواهم بود. من تمام تلاشم را برای 
این نقش کردم و امیدوارم مردم از بازی ام راضی باشند. برای کارم مثل 
همه آدمها سختی کشیدم و می دانستم بهای رشد تحمل درد و سختی 
است. هیچ آدم بزرگی وجود ندارد چه در هنر یا در هر زمینه  دیگری که 

برای رشد خود متحمل درد و سختی نشده باشد.

»فریبا« به کارگردانی محمود معظمی، نویسندگی جواد صفوی و تهیه 
کنندگی سیدرامین موسوی ملکی از دی ماه ۱۴۰۳ از شبکه سه سیما 

پخش می شود.

 انجمن منتقدان آثار جشنواره فیلم فجر 
را داوری می کند

انجمن منتقدان و نویسندگان آثار سینمایی ایران فیلم های سینمایی 
حاضر در چهل و سومین دوره جشنواره فیلم فجر را داوری می کند.

 به نقل از روابط عمومی انجمن، هیئــت داوران ۷ نفره انجمن منتقدان 
و نویسندگان آثار ســینمایی ایران آثار بخش مسابقه سینمایی چهل و 

سومین دوره از جشنواره فیلم فجر را داوری می کنند.
هیئت داوران انجمن منتقدان در ســی و چهارمین جشنواره فیلم فجر 
متشــکل از محســن بیگ آقا، ریحانه عابدنیا، بهمــن عبدالهی، امین 

مبینی، صوفیا نصرالهی، سعید هاشم زاده و عباس یاری هستند.
داوری انجمن منتقدان و نویسندگان آثار سینمایی ایران در جشنواره 

فیلم فجر به طور کاملا مستقل انجام خواهد گرفت.

 اعلام جزییات آیین نکوداشت مرحوم
 فریدون شهبازیان

آیین نکوداشــت مرحوم فریــدون شــهبازیان آهنگســاز، نوازنده و 
موسیقیدان فقید کشورمان روز سه شــنبه دوم بهمن در فرهنگسرای 

نیاوران تهران برگزار می شود.
 فرهنگسرای نیاوران تهران روز سه شنبه دوم بهمن با برگزاری مراسم 
یادبود مرحوم فریدون شــهبازیان آهنگســاز، نوازنده، موســیقیدان 
و رهبر ارکســتر صاحب نام موسیقی کشــورمان میزبان علاقه مندان 

موسیقی خواهد بود.
در این مراسم که ساعت ۱۷ روز سه شــنبه دوم بهمن با مشارکت چند 
مجموعه فرهنگــی هنری برگزار خواهد شــد، برنامه هــای مختلفی 
تدارک دیده شده که اجرای موسیقی و سخنرانی تعدادی از هنرمندان 
و همراهان نزدیک مرحوم شــهبازیان بخش هایی از آن را تشکیل می 

دهد.
فریدون شهبازیان آهنگســاز و موسیقیدان کشــورمان که از چندی 
پیش به دلیل مشکلات تنفسی در بیمارستان بستری بود روز شنبه ۲۲ 

دی چشم از جهان فروبست.
این هنرمند شناخته شــده فعالیت هــای متعدد و مؤثــری در زمینه 

آهنگسازی فیلم، سریال و ترانه داشته است.
فریدون شهبازیان یادگیری موسیقی را از ســن هشت سالگی و با ساز 
ویولن نزد عطاءالله خادم میثاق آغاز کرد و در سن ۱۸ سالگی به عضویت 
ارکستر ســمفونیک تهران به رهبری حشمت ســنجری در آمد و در 
سال ۱۳۴۶ رهبر گروه کر و ارکستر ســمفونیک رادیو شد. شهبازیان 
در همین ایام بود که تحصیلات عالی خود در دانشکده هنرهای زیبای 
دانشگاه تهران را به پایان رساند. شــهبازیان در دوره مدیریت هوشنگ 
ابتهاج )ســایه( بر موســیقی رادیو، در زمره ارکان اصلی آن به حساب 
می آمد و به رغم سن کم به دلیل خلاقیت و توانایی بالا توانست خود را به 
عنوان آهنگسازی خوش قریحه تثبیت کند. این در حالی بود که برخی 
از کارهــای او با صدای محمدرضا شــجریان و نــادر گلچین در همین 

سال ها انتشار عمومی پیدا کرد.
شهبازیان در دهه ۶۰ آهنگسازی برای فیلم را نیز آغاز کرد. در سال های 
ابتدایی انقلاب اسلامی او با احمد شاملو و شــجریان آلبومی مشترک 
کار کرد و علاوه بر آن آهنگســازی »کاشفان فروتن شوکران« با صدای 
شاملو را هم انجام داد که این کار در سال های بعد از درگذشت شاملو به 
انتشار »کاشفان فروتن شــوکران ۲« با آهنگسازی شهبازیان و صدای 

شاملو انجامید.
برخی از کارهای شهبازیان در زمره پرشــنونده ترین آثار موسیقی بعد 
انقلاب به شــمار می رود که از جمله آنها می توان به آهنگسازی او روی 
موسیقی »بوی گل )شبانگاهان(« با صدای سید عبدالحسین مختاباد، 
تنظیم و آهنگسازی روی آلبومی مشترک با عباس خوشدل و علیرضا 

افتخاری اشاره کرد.

 درخواست ورود و حمایت طلبی دستگاه قضا
مکاتبه وزیر بهداشت برای ممنوعیت نمایش 

دخانیات در شبکه نمایش خانگی
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت با 
اشاره به تاثیر نمایش محصولات دخانی بر افزایش مصرف به ویژه میان 
جوانان و زنان، گفت: طی مکاتبه انجام شده از ســوی وزیر بهداشت با 
دادستانی کل کشور و دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی درخواست 
حمایت طلبــی برای ممنوعیــت نمایش مصرف دخانیات در شــبکه 

نمایش خانگی و فیلم و سریال های تولیدی شده است.
دکتر بهــزاد ولی زاده، دربــاره نمایــش مصرف دخانیات در شــبکه 
نمایش خانگی گفت: ســتاد ملی مبارزه با دخانیات، مصادیق تبلیغات 
محصولات دخانــی را اعلام کرده و بــر مبنای ایــن مصادیق، نمایش 
محصولات دخانی به هر نحوی جزو تخلفات مواد ۳ و ۱۰ قانون »جامع 

کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« است و مشمول جریمه می شود.
وی با بیــان اینکه نمایش محصولات دخانی به هرشــکلی در شــبکه 
نمایش خانگی و تولیدات رســانه ای ممنوع اســت و مشمول جریمه 
می شــود، افزود: البتــه مبالغ جریمــه ممنوعیت تبلیغــات در ماده 
۱۰ قانون برای مجموعه تولیــد فیلم و ســریال های نمایش خانگی و 

تلویزیونی بسیار ناچیز است و حکم بازدارندگی ندارد.
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت درباره 
اســتفاده از ظرفیت قانونی برای جلوگیری از تبلیغ محصولات دخانی 
در شــبکه نمایش خانگی گفت: طی مکاتبه انجام شــده از سوی وزیر 
بهداشت با دادستانی کل کشور و دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
درخواست حمایت طلبی برای ممنوعیت نمایش مصرف دخانیات در 

شبکه نمایش خانگی و فیلم و سریال های تولیدی شده است.
 ولــی زاده با بیان اینکه نمایــش محصولات دخانی در شــبکه نمایش 
خانگی ســبب افزایش مصرف این محصولات می شود، تصریح کرد: به 
دلیل اینکه مصرف محصولات دخانی در شــبکه نمایش خانگی سبب 
افزایش مصرف دخانیات می شود، این اقدام یک موضوع تهدید کننده 

برای سلامت عمومی به حساب می آید.
وی درباره تصمیمات جلســه ستاد کشــوری کنترل دخانیات درباره 
تبلیغات محصولات دخانی در شــبکه نمایش خانگی گفت: امیدواریم 
با حمایت حوزه قضایی و دســتگاه های نظارتی موضــوع تاثیر نمایش 
محصولات دخانی بر افزایش مصرف دخانیات به ویژه در میان جوانان و 
زنان، در کانون توجه قرار گیرد و با عواملی که به هشــدار حوزه سلامت 

در این خصوص بی توجهی می کنند، برخورد شود.
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت اظهار 
کرد: به طور قطع، ورود حوزه قضایی به حوزه تبلیغ و نمایش محصولات 

دخانی در شبکه نمایش خانگی و تولیدات فیلم و سریال اثرگذار است.

وی خانواده نیست! نتایج امتحانات فرزندان، آبر
توقعات نابه جــای خانواده بــرای بهترین بودن فرزندشــان و گرفتن 
بالاترین نمره کلاس، دانشــجویان و دانش آموزان را در امتحانات دچار 
اســترس و اضطراب می کند. این امر، موضوع یادگیــری را تحت تاثیر 
قرار داده و نگرانی از شکســت می تواند باعث عــدم اعتماد فرزندان به 

خودشان شده و اضطراب آنها را تشدید کند. 

علیرضا عابدین، جامعه شــناس و متخصص روانشناسی  اظهار کرد: از 
آن جا که وزنه سنگینی از مســئولیت برای اخذ نتیجه امتحانات است، 
استرس فراوانی به دانش آموزان و دانشجویان وارد می شود. اخذ نمرات 
مکفی در امتحانات فقط نشــان گر موفقیت دانش آموزان و دانشجویان 
نیســت، بلکه امروزه خانواده ها، اقوام و خویشــان هم سهم بزرگی در 

پیروزی یا شکست فرزندان می برند.
وی با اشاره به این مســئله که در فرهنگ ایرانی و بسیاری از خانواده ها، 
موفقیت فرزنــدان فقط از آن آنان نیســت، گفت: موفقیــت فرزندان 
می تواند یک سردوشــی برای پدر یا مادر به حساب آید. آبروی خانواده 
در معادلات چشم و هم چشمی میان اطرافیان، درگیر کارنامه تحصیلی 
فرزند می شود.وی افزود: تحت این شرایط، درس خواندن سخت است و 
محصلین صرفا نتیجه گرا می شوند و اغلب از فرآیند درس خواندن لذت 
چندانی نمی برند؛ از این روی، در اکثر اوقات تحصیل طاقت فرسا و چه 
بسا به اصطلاح دانش آموزان و دانشجویان دقیقه نودی و شب امتحانی، 
همراه با استرس مضاعف است؛ در این فرآیند ارزش »نمره« به صورت 

نامتعادلی متورم می شود.
این روانشناس درباره وظایف اطرافیان دانش آموز یا دانشجو در دوران 
امتحانات افــزود: در دوران امتحانات، حداقل کمــک اطرافیان ایجاد 
فضایی آرام و ســاکت برای درس خواندن محصل اســت. رفت و آمد و 
مهمانی ها باید به حداقل برســد؛ از ایجاد تنــش در روابط بین فردی 
در محیط منزل اجتناب شــود؛ معلم خصوصی و ابزار کمک درســی 
می توانند مفید باشــند؛ خللی در رفع نیازهــای اولیه محصل همچون 
خواب و خوراک پدید نیاید؛ حس مالکیت حداکثری روی نتیجه مثبت 
امتحانات برای فرزندان ایجاد گشــته و نتایــج نامطلوب بین اطرافیان 

تقسیم شود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهر تهران اعلام کرد
ح نوماند در پایتخت توسعه طر

سرپرست ســازمان مدیریت پسماند شهر تهران با اشــاره به پیگیری 
شــهرداری تهران برای اجرای طرح جامع پســماند در تهران، گفت: 
مجتمع های بالای۵۰ واحد باید اتاقک پســماند داشــته باشند و باید 
در زمان صدور پروانه نیز لحاظ شود و ســازنده ها این مسئله را در نظر 

بگیرند.
محسن قضاتلو  درباره انباشت زباله در سطح شهر و برخی نارضایتی ها 
در میان مردم اظهار کرد: در بعضــی از مناطق مان رضایت مندی ایجاد 
شده و در بعضی دیگر از مناطق این مشــکل وجود دارد. ایراداتی وجود 
دارد که با صحبت و جلسات با پیمانکاران، شهرداران و معاونان خدمات 
شهری مناطق در حال رفع مسائل هستیم. با این حال در مجموع میزان 
رضایتمندی شهروندان از نظافت سطح شــهر نسبت به سال های قبل 
بیشتر شده است.وی در رابطه با اجرای طرح تنظیف پایتخت و کاهش 
تعداد پیمانکاران مناطق تهران، گفت: ســعی ما بر این است که در هر 
منطقه یک پیمانکار داشــته باشــیم و این ســاماندهی باعث می شود 
شــهرداری مناطق بتوانند از پیمانکار مربوط بــه آن منطقه، مطالبه 
کند. این مسیر ادامه خواهد داشــت و تلاش می کنیم وضعیت بهتری 
را حاکم کنیم.سرپرست سازمان مدیریت پســماند شهر تهران درباره 
آخرین وضعیت اجرای طرح نوماند در تهران نیز اظهار کرد: به شــدت 
پیگیر توسعه این طرح هستیم. ما یک سند بالادستی به نام طرح جامع 
پســماند را داریم و بر اســاس آن می خواهیم بحث تفکیک از مبداء را 
انجام دهیم. ســه روش برای جمع آوری تفکیک از مبدا وجود دارد که 

نوماند، غرف و اتاقک پسماند است.
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رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد

آلودگی هوا مشکل جدی ۷ کلانشهر

خریدار  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
ضمن گلایه از برخــی اقدامات صــورت گرفته 
از سوی هیئت وزیران در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲ 
نسبت به اجرا نشدن بســیاری از احکام مرتبط با 

قانون هوای پاک انتقاد کرد.
 شــینا انصاری در یادداشــت هفتگی خود آورده 
اســت: وقتی در اواخر دهه ۷۰ شمســی، روز ۲۹ 
دی ماه به عنوان روز ملی هــوای پاک به تصویب 
رســید، امید بر این بود که با اجــرای برنامه ملی 
کاهش آلودگی هوای شــهر تهران که در ســال 
۱۳۷۹ در هفت محور به تصویب رســید، حتی در 
دی ماه هم بــا توجه به وقوع پدیــده وارونگی دما 
و تشــدید آلودگی هوا در این ایام از ســال شاهد 
آلودگی هوا در تهران نباشــیم ولی اجرا نشــدن 
برنامه ها در ســال های بعد موجب شد که نه تنها 
در تهران که در هفت کلانشهر کشور، آلودگی هوا 
به یکی از مهمترین مسائل محیط زیستی کشور 

تبدیل شود.

 نمره مردود برای اسقاط خودرو و کیفیت 
سوخت وسایل نقلیه موتوری

وی ادامه داد: پس از گذشت هفت سال از تصویب 
قانون هــوای پــاک، همچنان بخــش زیادی از 
تکالیف قانونی اجرا نشــده اســت. از مجموع ۱۶ 
محور عملیاتی قانون هوای پــاک و از ۲۲۸ حکم 
شناسایی شــده برای ۲۳ دســتگاه اجرایی، ۲۸ 
حکم انجام شــده، ۱۳۸ حکم به صــورت ناقص 
اجرایی شــده و ۶۲ حکم نیز انجام نشــده  است. 
برای نمونه در زمینه اسقاط خودروهای فرسوده 
حدود ۲۷ میلیون خودرو بایــد از چرخه فعالیت 
خارج شوند اما از ســال ۱۳۹۶ تاکنون فقط ۴۴۰ 
هزار وسیله نقلیه اسقاط شده، یعنی ۱.۶ درصد از 

تکلیف قانونی محقق شده است.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت افزود: 
ارتقای کیفیت ســوخت مصرفی وســایل نقلیه 
موتوری یکی دیگر از مواد قانون اســت که مطابق 
با آن باید از سال ۱۳۹۹ ســوخت توزیعی کشور 
استاندارد ملی یورو ۴ را دارا باشد اما اکنون روزانه 
از ۱۱۲ میلیون لیتر سوخت توزیعی، ۴۴ میلیون 
لیتر سوخت »یورو۴« در کشور توزیع می شود که 

معادل ۳۹ درصد است.

سهم پایین ناوگان حمل و نقل عمومی
انصاری در این یادداشت که با عنوان »آنچه درباره 
قانون هوای پاک باید گفت« منتشــر کرده، ادامه 

داد: در ناوگان حمل و نقل عمومی، سهم حمل و 
نقل با اتوبوس و مترو از ســفرهای شهری باید ۵۰ 
درصد باشد اما اکنون سهم حمل و نقل با اتوبوس 

و مترو فقط ۱۳درصد است.

عقب ماندن توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر از سرعت تغییر رنگ هوای 

تهران به خاکستری
او افــزود: در توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر 
مطابق با مــاده ۱۹ قانون، ســالانه ۳۰ درصد از 
افزایش تقاضای برق کشــور بایــد از انرژی های 
تجدیدپذیر تامین می شــد اما از ســال ۱۳۹۶ تا 
پایان سال ۱۴۰۲ ظرفیت تجمیعی نیروگاه های 
تجدیدپذیر کشور حدود ۶۱۱ مگاوات معادل با ۲ 

درصد از افزایش تولید بوده است.

تمدید مهلت اجرای استانداردها 
از سوی هیئت وزیران منجر به کاهش 

کیفیت هوا شد
انصاری تصریح کرد: در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲ 
هیئت وزیــران دولت وقت، طــی دو نوبت مهلت  
قانونی اعمال استانداردهای آلایندگی خودروها، 
موتورســیکلت ها و وســایل نقلیه غیرجاده ای 
وارداتی و تولید داخل را تمدیــد کرد که طبیعتاً 

منجر به کاهش کیفیت هوای کشور شده است.

13 درصد اعتبار مرتبط با هوای پاک را 
دادند

او ادامــه داد: در پایان ســال مالــی ۱۴۰۲ فقط 
۱۳ درصــد اعتبار مــورد نیاز ســازمان حفاظت 
محیط زیســت مرتبــط بــا اجــرای تکالیــف 
قانون هوای پــاک در اختیار ســازمان حفاظت 
محیط زیست قرار گرفته است. ارزیابی محورهای 
اصلی قانون هوای پاک نشان می دهد حل مسئله 
آلودگی هــوا به رغم وجود قوانیــن و آیین نامه ها 
به دلایل مختلف در اولویت قرار نداشــته اســت. 
به بیان دیگــر پیامدهــای خطرنــاک آلودگی 
هوا به صــورت کامل درک نشــده اند. مرگ های 
منتسب به آلودگی هوا ملموس و عینی نبوده اند و 
خسارات اقتصادی آلودگی هوا گرچه بارها و بارها 
گفته شــده اند ولی گویی شناخت دقیقی از عمق 
و وسعت مسئله وجود نداشــته است. تا زمانی که 
»سیاست های هوای پاک« فاقد اهمیت و اولویت 
درخور باشد، صرف وضع قوانین نمی تواند به حل 

مسئله منجر شود.

 کاهش آلودگی هوا اولویت دولت 
چهاردهم است

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت تصریح 
کرد: ســازمان حفاظت محیط زیســت در دولت 
چهاردهم ضمن فعال کردن کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوای کشــور و برگزاری مستمر جلسات 
با حضور معاون اجرایی رئیس جمهوری، موضوع 
کلانشــهرهای آلوده را متناسب با ســهم منابع 
انتشار در اولویت قرار داده است. مصوباتی داشته 
که قابلیت پایش و رصد باشــند و مکررا پیگیری 
شــوند. ســازمان در پنج ماه گذشــته با توجه به 
وظیفه قانونی خود گزارش دستگاه های اجرایی را 
دریافت و بعد از صحت سنجی، برای هیئت دولت 
و دستگاه های نظارتی ارسال می کند که با هدف 
افزایش شفافیت و ســرعت جمع آوری گزارش ها 
و مدیریت داده ها ســامانه قانون هوای پاک را در 

دست اجرا دارد.

فاصله با هدف پیش بینی شده برنامه هفتم 
برای اسقاط خودرو چقدر است؟

او افزود: مجموع اســقاط خودروهای فرسوده در 
ســال ۱۴۰۳ تاکنون ۲۷۳ هزار وسیله نقلیه بوده 
اســت که البته با هدف پیش بینی شده در برنامه 
هفتم پیشــرفت که باید ۵۰۰ هزار خودرو اسقاط 

شود، هنوز فاصله دارد.

توسعه نیرو گاه های خورشیدی سرعت 
پیدا می کند

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر هم از موضوعات 
اولویت دار دولت اســت که برخــی موانع با هدف 
تسهیل فرایند اجرای آن مرتفع شده است و طی 
همکاری فی مابین با ساتبا انتظار بر این است که 
توسعه نیروگاه های خورشیدی سرعت بیشتری 

پیدا کنند. 
بســنده  کــردن بــه راهکارهــای کوتاه مدت و 
اضطراری نمی تواند پاســخی درخور، مناسب و 
پایدار برای رفع مشــکل آلودگی هوا در شهرهای 

بزرگ کشور پیش روی ما قرار دهد.
انصاری در پایان نوشــت: ما در سازمان حفاظت 
محیط زیســت به »آلودگی هــوا« به مثابه یک 
مسئله فرابخشی نگاه می کنیم و متناسب با آن به 
صورت مستمر برای هماهنگی و اقدام دستگاه ها 
در چارچوب قوانین و اســناد بالادســتی تلاش 

می کنیم.

صحنه

طاها محمدی کارگردان نمایش 
»راه خروجــی نیســت« که در 
عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه 
اســت، دربــاره ویژگی های این 
اثر نمایشــی توضیح داد و یادآور 
شــد باید فکری به حــال معضل 

بازگشت سرمایه در تئاتر کرد.
 طاهــا محمــدی کارگــردان 
نمایش »راه خروجی نیســت« 
کــه ایــن شــب ها در عمــارت 
نوفل لوشــاتو روی صحنه است، 
با اشــاره به فضای ایــن نمایش 
گفت: فضاسازی این کار در واقع 
سوررئالیستی است و با به تصویر 
کشــیدن اتاقی در ارتفاع سعی 
دارد فضای نمایشی را تا حدودی 
شــبیه به تعلیــق بیــن زمین و 

آسمان نشان دهد.
وی ادامه داد: اســتفاده از گریم  و 
ماســک  در روند فضاسازی این 
نمایش کمک کننده بوده اســت 
و من در تــلاش بودم که مخاطب 
با همذات پنداری بــا کاراکترها 
و بــودن و حس کــردن خود در 
داخل اتاق و صحنه نمایش خود 

را جدا از شــخصیت ها 
نداند و وارد داستان ما 
کارگردان  بشــود.این 
تئاتر افــزود: امیدوارم 
که تماشاگران با دیدن 
نمایش اندکی بیشــتر 
از قبل به خود و مســیر 

زندگی شــان توجه کننــد و من 
نیز بتوانم حتی مقــداری در این 
امر نقش داشــته باشم.محمدی 
با اشــاره به عوامل تاثیرگذار در 
اجرای یک اثر نمایشی بیان کرد: 
در ابتدا متن مناسب و هماهنگ 
با دغدغه هــای روز مردم اهمیت 
بســیاری در اجــرای یــک اثر 
نمایشــی دارد. همچنین وجود 
سرمایه، داشتن گروه همراه، در 
اختیار داشــتن فضا و همچنین 
سالن مناسب برای تمرین و اجرا 
و در نهایت همــکاری و نظم تمام 
عوامل در تولید یک اثر با کیفیت 

و جذاب تاثیرگذار است.
وی با بیان اینکه بازگشت سرمایه 
یکی از جدی تریــن دغدغه های 
هر گــروه تئاتری اســت، مطرح 

متاســفانه  کــرد: 
کمبــود  دلیــل  بــه 
مخاطــب در تئاتــر و 
فرهنگســازی  نبودن 
مناســب بــرای مردم 
و مجــاب کــردن آنها 
برای حمایــت از تئاتر، 
بازگشــت ســرمایه تبدیــل به 
مشکلی جدی شــده است. تئاتر 
می تواند نســخه ای برای قدرت 
بخشــیدن بــه فرهنــگ، علم و 
تفکر بیشــتر در جامعه باشــد.

این هنرمند ادامــه داد: با نبودن 
سرمایه و اسپانســر و تماشاگر، 
متاســفانه هر روز شاهد ضعیف 
شــدن اثرهای نمایشی خواهیم 
بود چون فضای تئاتــر از اصالت 
خود خارج و تبدیل به بســتری 
بــرای خودنمایی بعضــی افراد 
ســودجو می شــود که امیدوارم 
با کمی حمایت از قشــر تئاتری 
بیش از این به این ســمت و ســو 
کشانده نشویم.محمدی در پایان 
صحبت هایش گفت: ما تئاتری ها 
ماموریم برای آگاه ساختن مردم 

و بیــدار کــردن آنهــا از خوابی 
چندین ساله. ما خدمتگزار مردم 
هســتیم و وظیفه خــود را حتی 
با وجود نداشــتن یــک زندگی 
خیلی ساده انجام می دهیم البته 
که ایــن کار فقط با یــاری مردم 
قابل اجراســت. امیدوارم روزی 
برســد که ایرانی به ایرانی بودن 
خــود افتخــار کند.نمایش »راه 
خروجی نیســت« نوشته ژان  پل 
 سارتر، ترجمه حسین اسماعیلی، 
فائزه تاجیــک و دراماتــورژی و 
کارگردانــی طاهــا  محمــدی تا 
اول بهمن هر شــب ساعت ۲۰ در 
عمارت نوفل لوشــاتو روی صحنه 
است.مریم مومن، شهرزاد کمال 
زاده، جمشــید حســینی، پگاه 
 مرادی، طاها  محمــدی بازیگران 
این اثر نمایشی هستند.در خلاصه 
داســتان این نمایش آمده است: 
زندگی سه نفر با سرگذشت های 
متفاوت کــه در اتاقی در بســته، 
بدون هیچ آینــه و پنجره ای کنار 
هم قرار گرفته اند و به دنبال راهی 

هستند برای رهایی ...

وجی نیست«! وز است؛ واقعا »راه خر بازگشت سرمایه مشکل جدی تئاتر امر
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